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Lars Erik Becken (H)  
Cecilie Brein (F) 
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Som vara møtte: For Helge L’orange (H) møtte Anette Hjertø  
  
I tillegg møtte: Bydelsdirektør Tone Frønes 

Avdelingssjef Sveinung Lervåg 
Avdelingssjef Sven Bue Berger 
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Sak 46 /08  Protokoll fra BU-møte mars 2008 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
 
Behandling: 
I sak 35 stemmeforklaring fra Høyre og Fremskrittspartiet har Fremskrittpartiet falt ut enkelte 
steder i forslaget. 
I sak 45 Høyre kom med forslag til vedtak. 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Godkjent med følgende merknader: 
I sak 35 stemmeforklaring fra Høyre og Fremskrittspartiet har Fremskrittpartiet falt ut enkelte 
steder i forslaget. 
I sak 45 Høyre kom med forslag til vedtak. 
 

 Sak 47 /08  Protokoller fra råd, utvalg og komitee r 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tatt til orientering 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Tatt til orientering 
 

 Sak 48 /08  Bislettgata 1 - varsel om mindre vesen tlig 
reguleringsendring- Nytt tribunetak på Bislett stad ion 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget anbefaler tiltaket.  
Bydelsutvalget mener at det må tilstrebes å iverksette de tiltak som er nødvendige for 
ytterligere å redusere støyplager for naboene rundt stadion. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Gudmund Brede (A): 
Bydelsutvalget forventer at det vil skje en opprydding og opprusting av området rundt Bislett 
stadion etter at arbeidet er utført. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt  
Tilleggsforslag fra Brede enstemmig vedtatt 
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Vedtak: 
Bydelsutvalget anbefaler tiltaket.  
Bydelsutvalget mener at det må tilstrebes å iverksette de tiltak som er nødvendige for 
ytterligere å redusere støyplager for naboene rundt stadion. 
Bydelsutvalget forventer at det vil skje en opprydding og opprusting av området rundt Bislett 
stadion etter at arbeidet er utført. 
 

 Sak 49 /08  Oslopakke 3 - Homansbyen T-banestasjon  
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar informasjon om Oslopakke 3 og Homansbyen T-banestasjon til orientering.  
 
Behandling: 
Nytt forslag fra Rune Aale-Hansen (H): 

1. Bydelsutvalget ser det som uheldig at enkeltelementer tas inn/ut av Oslopakke 3 som er 
en bred løsning fremforhandlet mellom Oslo bystyre og Akershus Fylkesting 

2. Bydelsutvalget påpeker at økt sikkerhetsmessig oppgradering av tunnelstrekningen og 
bedre kollektivtilbud i tilknytning til sør-vestre del av bydelen, herunder Bislett stadion 
og Høgskolesenteret, er viktig og understreker derfor at Homansbyen stasjon fortsatt 
skal beholdes i Oslopakke 3 

 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag falt enstemmig 
Nytt forslag fra Aale-Hansen enstemmig vedtatt 
 
Vedtak: 

1. Bydelsutvalget ser det som uheldig at enkeltelementer tas inn/ut av Oslopakke 3 som er 
en bred løsning fremforhandlet mellom Oslo bystyre og Akershus Fylkesting 

2. Bydelsutvalget påpeker at økt sikkerhetsmessig oppgradering av tunnelstrekningen og 
bedre kollektivtilbud i tilknytning til sør-vestre del av bydelen, herunder Bislett stadion 
og Høgskolesenteret, er viktig og understreker derfor at Homansbyen stasjon fortsatt 
skal beholdes i Oslopakke 3 

 

 Sak 50 /08  Høring av byøkologisk program 2008-202 4 - utvikling av 
lokale miljøhandlingsplaner 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1.   Av forslaget til Byøkologisk program 2008-2024 går frem at bydelene tenkes ha en rolle 

innen flere av innsatsområdene i programmet. Bydelsutvalget ser at bydelen forventes å ha 
en rolle særlig innen mange områder innenfor egen virksomhet som ; innføring av 
klimavennlige biler i egen virksomhet, CO2 regnskap i egen virksomhet, utvikling av 
sektorvise klimahandlingsplaner, bildeling i kommunal virksomhet, stimulere til økt bruk 
av sykkel i kommunal tjeneste, plan for universell utforming, miljøkrav ved alle 
anskaffelser/ miljøeffektive innkjøp i egen virksomhet og å ha et vitalt LA21 Forum. 
De fleste av de ovennevnte tiltak vil være en naturlig del av innføring av miljøledelse i all 
kommunal virksomhet, og hvor bydelen vil følge opp sentrale føringer og krav.  
  

2.    Bydelsutvalget ser av planen at det er ett nytt område hvor bydelen forventes å ha en rolle.  
Bydelen har for eksempel i dag ikke noe ansvar for verken skolehager eller parsellhager. 
Mulig tenkes det at bydelen kan ha en mer aktiv rolle i forvaltning av disse områdene. 
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Bydelsutvalget ser at dette vil være interessant, men at det også vil være innenfor et 
område som bydelen i dag ikke har kompetanse.  

 
3.   Bydelsutvalget mener at bydelene vil ha en rolle innenfor flere av innsatsområdene i planen 

og også være delansvarlige for gjennomføring av tiltak ut over det som går frem av 
forslaget. Bydelsutvalget vil her spesielt peke på at bydelen må ha delansvar innenfor 
områder og arealer som forvaltes av bydelen, for eksempel parkene.  

       Bydelsutvalget mener at bydelen har en klar rolle og medansvar innenfor delmål 3.3 – 
”Oslos byrom skal bevares, videreutvikles og gjøres grønnere” , tiltakene 3.3.1 – 3.3.5. 
Bydelen har overtatt forvaltning og drift av parker og plasser i bydelen fra Friluftsetaten og 
mener at dette må gå frem her. 

  
Bydelsutvalget mener videre at bydelene har en rolle og medansvar også innenfor delmål 
5.5 – ”Friluftsliv og uteundervisning skal ha høy grad av prioritet ”,  tiltakene 5.5.1 – 5.5.3. 
Bydelene har som forvalter av lokalparkene en rolle som ansvarlig for vedlikehold og 
tilrettelegging for fysisk aktivitet i nærområdene. Barnehagene forvaltes forøvrig  av 
bydelene og ved miljøsertifisering av barnehager er det i dag krav om miljøundervisning 
og 100-metersskog.  

 
4.   Bydelsutvalget mener videre at bydelene også har en rolle og medansvar innenfor delmål 

6.1 – ”Oslo skal sikre sine innbyggere og omverden tilgang til god informasjon om 
miljøstatus og sitt miljøarbeid”, tiltakene 6.1.1 og 6.1.3. Bydelen har en unik mulighet til å 
komme i direkte kontakt med sine beboere, både gjennom kontakten med befolkningen 
gjennom egne virksomheter, egne internettsider, via lokalavis og gjennom arrangementer, 
ulike møter og ”stunts” i bydelens regi.    

 
5.   Bydelene har også en rolle i arbeidet med innføring av miljøledelse i kommunen. Bydelene 

legger ned et betydelig arbeid ved sertifiseringen av kommunens virksomheter, både som 
konsulenter for egne virksomheter og som sertifisører for andre bydelers og etaters 
virksomheter. Innføring av miljøledelse i Oslo kommunes virksomheter gjennom 
miljøsertifisering er i dag avhengig av bydelenes medvirkning. Det bør derfor under delmål 
6.2 presiseres bydelens rolle/medansvar.  

 
6.   Under delmål 6.3 , ”Det sikres god faglig koordinering og kvalitetssikring av Oslos 

miljøarbeid” er det skissert i tiltak 6.3.3 at miljøkompetansen og - kapasiteten i bydelene 
skal styrkes for å kunne ivareta arbeidet med miljø og bærekraftig utvikling (LA21) i 
bydelen generelt, og til å kunne miljøsertifisere små og mellomstore bedrifter og 
virksomheter i bydelen i samsvar med Miljøfyrtårnordningen. Som ansvarlig for 
gjennomføring er oppført Byrådsavdeling for miljø- og samferdsel. Bydelsutvalget synes 
forslaget er viktig, men tror ikke at dette kan gjennomføres uten at også Byrådsavdeling for 
velferd og sosiale tjenester gjøres medansvarlig. Dersom bydelene skal ha økt fokus og en 
større rolle innen arbeid med miljøspørsmål og - tiltak, må svært mange av bydelene 
tilføres ressurser til dette. 

 
7.   Bydelsutvalget ser at det kan være behov for en samordning av bydelens miljøarbeid og 

avklaring av hvilke oppgaver som hører inn under miljøarbeidet i en bydel og hvilke 
områder og oppgaver det er pålagt andre ansvarlige etater å iverksette tiltak.  
Med bakgrunn i høringsdokumentet, hovedutfordringer i bydelens Strategiske plan, vedtak 
om å utarbeide både lokal klimahandlingsplan og Lokal Agenda 21plan for miljø og 
bærekraftig utvikling ber bydelsutvalget om at bydelen arrangerer et miljøstrategiseminar 
for bydelens politikere, Lokal Agenda forum og bydelens administrasjon.  
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Behandling: 
Tilleggsforslag fra Rune Aale-Hansen (H) for H og V: 
til punkt 7. 
Bydelsutvalget er opptatt av å sikre lokal forankring av Lokal Agenda 21-arbeidet og ønsker 
primært at Lokal Agenda 21 Forum ledes av en beboer i bydelen med stort miljøengasjement. 
til nytt punkt 8  
Bydelen er opptatt av fortsatt å ligge i forkant av miljøarbeidet i Oslo og er positive til å være 
prøvebydel på ulike miljøordninger. 
Tilleggsforslag fra Gudmund Brede (A): 
Til punkt 7.  
Bydelsutvalget avventer en sak om alle klima- og miljøtiltak som gjøres i bydelen, herunder 
også tidligere vedtak om Bydel St. Hanshaugen som FairTrade-bydel. 
Nytt punkt 8  
Bydelsutvalget ser på arrangering av et miljøstrategiseminar (jamfør punkt 7) som startskuddet 
på utarbeidelse av en klimahandlingsplan for bydelen. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag punkt 1 enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 2 enstemmig vedtatt 
Bydelsdirektørens forslag punkt 3 enstemmig vedtatt. 
Bydelsdirektørens forslag punkt 4 enstemmig vedtatt. 
Bydelsdirektørens forslag punkt 5 enstemmig vedtatt. 
Bydelsdirektørens forslag punkt 6 enstemmig vedtatt. 
Bydelsdirektørens forslag punkt 7 enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslag fra Brede til punkt 7 enstemmig  mot en stemme F 
Tilleggsforslag fra Aale Hansen til punkt 7 enstemmig vedtatt  
Nytt punkt 8 fra Brede enstemmig vedtatt  
Tilleggsforslag fra Aale Hansen til nytt punkt 8 enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
1.   Av forslaget til Byøkologisk program 2008-2024 går frem at bydelene tenkes å ha en rolle 

innen flere av innsatsområdene i programmet. Bydelsutvalget ser at bydelen forventes å ha 
en rolle særlig innen mange områder innenfor egen virksomhet som; innføring av 
klimavennlige biler i egen virksomhet, CO2 regnskap i egen virksomhet, utvikling av 
sektorvise klimahandlingsplaner, bildeling i kommunal virksomhet, stimulere til økt bruk 
av sykkel i kommunal tjeneste, plan for universell utforming, miljøkrav ved alle 
anskaffelser/ miljøeffektive innkjøp i egen virksomhet og å ha et vitalt LA21 Forum. 
De fleste av de ovennevnte tiltak vil være en naturlig del av innføring av miljøledelse i all 
kommunal virksomhet, og hvor bydelen vil følge opp sentrale føringer og krav.  
  

2.    Bydelsutvalget ser av planen at det er ett nytt område hvor bydelen forventes å ha en rolle.  
Bydelen har for eksempel i dag ikke noe ansvar for verken skolehager eller parsellhager. 
Mulig tenkes det at bydelen kan ha en mer aktiv rolle i forvaltning av disse områdene. 
Bydelsutvalget ser at dette vil være interessant, men at det også vil være innenfor et 
område som bydelen i dag ikke har kompetanse.  

 
3.   Bydelsutvalget mener at bydelene vil ha en rolle innenfor flere av innsatsområdene i planen 

og også være delansvarlige for gjennomføring av tiltak ut over det som går frem av 
forslaget. Bydelsutvalget vil her spesielt peke på at bydelen må ha delansvar innenfor 
områder og arealer som forvaltes av bydelen, for eksempel parkene.  

       Bydelsutvalget mener at bydelen har en klar rolle og medansvar innenfor delmål 3.3 – 
”Oslos byrom skal bevares, videreutvikles og gjøres grønnere”, tiltakene 3.3.1 – 3.3.5. 
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Bydelen har overtatt forvaltning og drift av parker og plasser i bydelen fra Friluftsetaten 
og mener at dette må gå frem her. 

  
Bydelsutvalget mener videre at bydelene har en rolle og medansvar også innenfor delmål 
5.5 – ”Friluftsliv og uteundervisning skal ha høy grad av prioritet ”, tiltakene 5.5.1 – 
5.5.3. Bydelene har som forvalter av lokalparkene en rolle som ansvarlig for vedlikehold 
og tilrettelegging for fysisk aktivitet i nærområdene. Barnehagene forvaltes forøvrig av 
bydelene og ved miljøsertifisering av barnehager er det i dag krav om miljøundervisning 
og 100-metersskog.  

 
4.   Bydelsutvalget mener videre at bydelene også har en rolle og medansvar innenfor delmål 

6.1 – ”Oslo skal sikre sine innbyggere og omverden tilgang til god informasjon om 
miljøstatus og sitt miljøarbeid”, tiltakene 6.1.1 og 6.1.3. Bydelen har en unik mulighet til å 
komme i direkte kontakt med sine beboere, både gjennom kontakten med befolkningen 
gjennom egne virksomheter, egne internettsider, via lokalavis og gjennom arrangementer, 
ulike møter og ”stunts” i bydelens regi.    

 
5.   Bydelene har også en rolle i arbeidet med innføring av miljøledelse i kommunen. Bydelene 

legger ned et betydelig arbeid ved sertifiseringen av kommunens virksomheter, både som 
konsulenter for egne virksomheter og som sertifisører for andre bydelers og etaters 
virksomheter. Innføring av miljøledelse i Oslo kommunes virksomheter gjennom 
miljøsertifisering er i dag avhengig av bydelenes medvirkning. Det bør derfor under 
delmål 6.2 presiseres bydelens rolle/medansvar.  

 
6.   Under delmål 6.3, ”Det sikres god faglig koordinering og kvalitetssikring av Oslos 

miljøarbeid” er det skissert i tiltak 6.3.3 at miljøkompetansen og - kapasiteten i bydelene 
skal styrkes for å kunne ivareta arbeidet med miljø og bærekraftig utvikling (LA21) i 
bydelen generelt, og til å kunne miljøsertifisere små og mellomstore bedrifter og 
virksomheter i bydelen i samsvar med Miljøfyrtårnordningen. Som ansvarlig for 
gjennomføring er oppført Byrådsavdeling for miljø- og samferdsel. Bydelsutvalget synes 
forslaget er viktig, men tror ikke at dette kan gjennomføres uten at også Byrådsavdeling 
for velferd og sosiale tjenester gjøres medansvarlig. Dersom bydelene skal ha økt fokus og 
en større rolle innen arbeid med miljøspørsmål og - tiltak, må svært mange av bydelene 
tilføres ressurser til dette. 

 
7.   Bydelsutvalget ser at det kan være behov for en samordning av bydelens miljøarbeid og 

avklaring av hvilke oppgaver som hører inn under miljøarbeidet i en bydel og hvilke 
områder og oppgaver det er pålagt andre ansvarlige etater å iverksette tiltak.  
Med bakgrunn i høringsdokumentet, hovedutfordringer i bydelens Strategiske plan, vedtak 
om å utarbeide både lokal klimahandlingsplan og Lokal Agenda 21plan for miljø og 
bærekraftig utvikling ber bydelsutvalget om at bydelen arrangerer et miljøstrategiseminar 
for bydelens politikere, Lokal Agenda forum og bydelens administrasjon. Bydelsutvalget er 
opptatt av å sikre lokal forankring av Lokal Agenda 21-arbeidet og ønsker primært at 
Lokal Agenda 21 Forum ledes av en beboer i bydelen med stort miljøengasjement. 
Bydelsutvalget avventer en sak om alle klima- og miljøtiltak som gjøres i bydelen, 
herunder også tidligere vedtak om Bydel St. Hanshaugen som FairTrade-bydel. 
 

8. Bydelsutvalget ser på arrangering av et miljøstrategiseminar (jamfør punkt 7) som  
starskuddet på utarbeidelse av en klimahandlingsplan for bydelen. 
Bydelen er opptatt av fortsatt å ligge i forkant av miljøarbeidet i Oslo og er positive til å 
være prøvebydel på ulike miljøordninger.  
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 Sak 51 /08  Høring - forslag til alkoholpolitisk h andlingsplan for Oslo 
kommune 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalg St. Hanshaugens kommentarer:  
 
HØRING - UTKAST TIL ALKOHOLPOLITISK HANDLINGSPLAN FOR OSLO KOMMUNE  
 
1.  Bakgrunn 
 
Bydelsutvalget mener at kommunens ansvar for sosiale forhold, folkehelsespørsmål og 
samfunnsmedisin  må beskrives i kapittelet på lik linje med de næringspolitiske spørsmål i  
tilknytning til alkoholomsetningen. 
 
En handlingsplan må fungere på flere områder, det være seg for næringslivet, beboere i Oslo, 
interesseorganisasjoner eller for ansatte i kommunen. Planen må synliggjøre at den involverer 
alle aktuelle parter på et tidlig tidspunkt. 
 
For at planen skal gi næringen og befolkningen en opplevelse av forutsigbarhet og transparens 
må den forankres i kommunens øvrige vedtatte planverk og vise kommunens overordnede 
bestemmelser for helhetlig behandling av alkoholpolitiske spørsmål.   
 
2. Gjeldende alkoholpolitiske planer i kommunen 
 
Her bør planen ta inn det alkoholpolitiske regelverk og de kommunale vedtak som er gjeldende 
for hele planens virkeperiode. 
 
3. Statistikkgrunnlag 
 
Statistikker fra  ”Voldsundersøkelsen 2007 v/ Oslo politidistrikt bør presenteres her.  
Likeså oppdatert statistikk  fra Næringsetatens årsberetning 2007.  
Statistikkene oppdateres årlig i sammenheng med rullering av planen. 
 
4.  Helsemessige og sosiale konsekvenser 
 
Det vises til høringsutkastets side 3, siste avsnitt (sitat):  

”Foreliggende handlingsplan retter seg først og fremst mot næringspolitiske spørsmål i 
tilknytning til omsetning av alkohol. Byrådet understreker imidlertid alvoret med 
hensyn til de helsemessige og sosiale konsekvensene av alkoholmisbruk. Byrådet finner 
det likevel ikke hensiktsmessig å ta dette opp i full bredde i planen”. 

 
 
 
Bydelsutvalget mener at alkoholpolitisk handlingsplan må tydeliggjøre ansvaret for å forebygge 
helsemessige og sosiale konsekvenser. Handlingsplanen skal være en overordnet plan for hele 
Oslo kommune. Den må derfor gi klare retningslinjer til bydelene slik at de kan utviklelokale 
ruspolitiske handlingsplaner, som er forankret i kommunens overordnede handlingsplan.  
 
Bydelsutvalget mener at det næringspolitiske fokuset ikke kan gå på bekostning av kommunens 
lovpålagte forebyggende arbeid. Planen må være balansert og vise næringspolitiske hensyn så 
vel som  hensyn til ordensmessige forhold,  behov i befolkningen, barn og unges oppvekstmiljø 
og nærmiljøene for øvrig.   
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I alkohollovens formålsparagraf, § 1-1 pålegges kommunene å regulere innførsel og omsetning 
av alkoholholdig drikk i den hensikt  å begrense de samfunnsmessige og individuelle skader 
som alkoholbruk kan innebære. Loven sikter mot å begrense forbruket av alkoholholdige 
drikkevarer. 
 
Det er dokumenterte sammenhenger mellom stort forbruk av alkohol /misbruk av alkohol og 
omkostninger i form av alvorlige samfunnsmessige og individuelle skadevirkninger. 
 
Ved vurdering av en skjenkebevillingssøknad uttaler bydelene seg som sosialtjeneste og  
det er de helsemessige og sosiale konsekvensene ved utøvelse av en bevilling det skal avgis 
høringsuttalelse om.  
 
 Bydelsutvalget  mener at dette kapittelet må styrkes slik at det beskrivelsen gir en balansert  
fremstilling mellom næringsinteresser, kommunens ansvar og befolkningens interesser. 
 
5. Alkoholpolitiske målsetninger 
 
Bydelsutvalget støtter målet om at Oslo skal ha et variert og trygt uteliv med mange kvaliteter, 
at et variert uteliv er en berikelse for byen og at utelivet skal være til berikelse for beboere og 
tilreisende. 
 
Bydelsutvalget støtter også målsettingen om at både serveringsnæringen og handelsnæringen 
skal gis gode og forutsigbare rammebetingelser, men mener det er viktig å finne en balanse 
mellom befolkningens behov og rettigheter og serverings- og handelsnæringens 
rammebetingelser. 
 
Kommunens alkoholpolitiske  hovedmål, med delmål og strategier, bør presenteres i sin helhet . 
 
Delmål 1: Sørge for at byen fremstår som en trivelig og trygg hovedstad.  
 
Bydelsutvalget støtter forslaget til tekst, men mener den med fordel kan beskrive mer 
utfyllende hva kommunen mener med ”trivelig” og ”trygg”, i tilknytning til  ”en pulserende by 
med et variert utelivstilbud rettet mot mange ulike grupper”. Dette er av hensyn til planens 
ulike brukergrupper og lesere. 
 
Strategi 1.1  Tilrettelegge for åpningstider som gjør byen mer attraktiv for 

fastboende og tilreisende. 
 
Det vises til forskrift nr 490 – Forskrift om serverings-, salgs- og skjenkebevillinger, Oslo 
kommune, Oslo som fastsetter maksimale åpningstider for ulike områder i byen, §1) I sentrum, 
§2) Utenfor sentrum (i boligområder og utenfor boligområder), særlige regler for uteservering i 
bakgård (§ 1c) og fjordcruiseskip (§ 1d). 
 
Som det redegjøres for i utkast til plan har utviklingen gått i retning av utbygging av flere 
boliger i områder som tidligere har fremstått som entydige næringsområder. Skillet mellom  
(§1a) sentrum og  (§1b) boligområder er ikke lenger så tydelige.  
 
Bydelsutvalget mener at alkoholpolitisk plan må synliggjøre endringer i boligmønsteret og at 
endringene skaper behov for ny regulering av åpnings- og skjenketider i områder som til nå har 
blitt sett på som næringsområder. 
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Bydelsutvalget mener det er viktig at planen understreker at befolkningens velferd, livskvalitet 
og trivsel er avhengig av trygghet (Budsjett 2008, kap. 4 – Hovedutfordringer og overordnede 
mål – Trygg by). Trivsel og trygghet er for eksempel retten til ro, hvile og uforstyrret søvn der 
man bor. 
 
Det vises til byrådssak 310/02 ”Endring av Oslo kommunes forskrift av 19.11.1997om 
åpningstider for serveringssteder og om salgs- og skjenketider for alkoholholdige drikker 
M.V.”, Sammendrag, 7.avsnitt: 
 

”Hensynet til beboerne og deres behov for nattero og hensynet til serveringsnæringens 
ønske om gode rammebetingelser står i en viss utstrekning i konflikt. Etter en grundig 
avveining av de motstridende interesser mener byrådet at det er beboernes interesser i ” 
trafikkområdene” som må veie tyngst.” 

  
 ”En følge av å fjerne ”trafikkområde” er at man i større grad vil kunne åpne for å 
tillegge bydelsutvalgenes uttalelser større vekt. Ved behandling av de fremtidige 
søknader vil bydelsutvalgenes uttalelser kunne få sterkere vekt ved den 
skjønnsutøvelsen som skal foretas.” 

 
Helse- og sosialpolitiske hensyn og næringspolitiske hensyn skal ivaretas best mulig.  
En alkoholpolitisk plan skal vise kommunens alkoholpolitikk på en helhetlig og balansert måte, 
legge opp til en enhetlig og forutsigbar saksbehandling fra kommunens side og være et 
retningsgivende og veiledende dokument når bydelene skal utarbeide egne lokale ruspolitiske 
handlingsplaner. 
 
Bydelsutvalget mener handlingsplanen må konkretisere dette gjennom  
• å legge opp til innføring av differensierte åpningstider  
• å tillegge bydelsutvalgenes vurderinger avgjørende vekt i høringssvar der de ikke anbefaler 

utvidede åpningstider. 
• at revidering av åpningstidsforskriftene må synliggjøre at det bor voksne, familier og barn  

i sentrum. Disse har også krav på å trygghet og trivsel i sitt bomiljø. 
 

Tiltak 1.1.1. Skape større fleksibilitet i åpningstidene utenfor sentrum: 
  
Bydelsutvalget støtter ikke forslaget om at det skal åpnes for at serveringssteder i 
sentrumslignende boligområder kan holde åpent innendørs til kl 03.30, for å hindre opphoping 
av folk i sentrum om natten, og mener dette bryter med vedtak i bystyresak 306/07, den 
29.08.07.  
Det vises til bystyresak 306/07, bystyrets vedtak, punkt 7: 
 

” Byrådet bes fremme sak for bystyret om revidering av åpningstidsforskriften tidsnok til 
at den  
kan gjøres gjeldende for neste bevillingsperiode. Saken skal inneholde: 

- differensiering av skjenketidene i indre by 
- maksimal skjenketid til kl 02.00. 

 
Kommentar til å gjeninnføre begrepet ”trafikkområde”: 
Byrådet foreslår at ordningen med utvidet åpnings- og skjenketid inne for serveringssteder  
beliggende i ”trafikkområder” skal gjeninnføres .  
Det vises til byrådssak 151/00 – om ”trafikkområde”:  
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”Med beliggenhet i trafikkområde menes en beliggenhet hvor serveringssteder har 
inngangsparti og deler av sin fasade ut mot en gate hvor gatebildet er preget av tett 
trafikk av kjøretøy, og hvor innslaget  av boliger på gateplan er lite”. 

 
Det vises til vedtak i byrådssak 320/02,sak om endring av åpningstidsforskriftene av 
19.11.1997, 4.1 Trafikkområde. I saksfremstillingen argumenterte byrådet for å avvikle 
begrepet ”trafikkområde”.  
 
Bakgrunnen for avgjørelsen var at det hadde vist seg vanskelig å praktisere regelen fordi det i 
disse ”trafikkområdene ” også befant seg mange boliger. Daværende åpningstider til kl 03.00 
forstyrret natteroen til de som bodde her (sitat) ” – i form av støy fra musikk, gjester og 
biltrafikk til og fra stedene”. 
 
Et flertall av høringsinstansene støttet forslaget om å oppheve begrepet ”trafikkområde”, blant 
annet de sentrumsnære bydelene (Uranienborg–Majorstuen, Gamle Oslo, Bygdøy-Frogner, St. 
Hanshaugen-Ullevål), Oslo Politidistrikt, LO, Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet, 
Helsevernetaten, Norsk forening mot støy og de ruspolitiske organisasjonene. 
 
Begrepet ”trafikkområde” ble avviklet etter en grundig avveining, ordningen ble vurdert som 
lite hensiktsmessig og uegnet til å ivareta beboernes interesser.  
 
Bydelsutvalget støtter derfor ikke forslaget om å gjeninnføre ”trafikkområde”. 
Bydelsutvalget foreslår at det ved revidering av åpnings- og skjenketidsforskriften tas inn en  
paragraf om åpnings- og skjenketider i sentrumsnære boligområder. 
 
Bydelsutvalgene må få større innflytelse på å definere hvilke områder i bydelene som er 
sentrumsnære boligområder (gjelder sentrumsbydelene) og de må få innflytelse og myndighet 
til å fastsette åpnings- og skjenketider i disse områdene. 
 

Tiltak 1.1.2 Åpne for utvidet åpningstid i helgene. 
 
Byrådet foreslår å åpne for at serveringssteder utenfor sentrum kan holde åpent innendørs til  
kl 03.30 natt til lørdag og søndag. 
 
Bydelsutvalget er uenig i at fleksibilitet og differensiering av åpningstidene fremstilles som det 
er synonymt med utvidete åpnings- og skjenketider. 
 
Bydelsutvalget mener at høringsforslaget bryter med vedtak i bystyresak 307/02 om maksimal 
skjenketid til kl 02.00. Forslaget bryter dessuten med tidligere vedtatte prinsipper om at 
beboernes interesser må veie tyngst der det er interessekonflikter mellom næringen og 
beboerne.  
 
De som bor, og har bodd lenge, i sentrumsnære områder i Oslo opplever at de lange åpnings- 
og skjenketidene fører til økt utrygghet, økt stressnivå og dermed tap av livskvalitet. Særlig 
alvorlig er dette i områder som også er oppvekstmiljø, skolemiljø eller på annen måte er 
sentrale arenaer for barna, ungdommen og deres familier. 
 
Bydelsutvalget mener at en overordnet alkoholpolitisk handlingsplan må vise at den 
ivaretar beboernes interesser og skjermer boligområder mot utvidet åpningstid, parallelt med at 
planen gir svar på næringspolitiske spørsmål. 
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En alkoholpolitisk  handlingsplan bør vise at selv om det er motstridende interesser mellom  
”beboersiden” og ”skjenkestedsiden” – så vil begge ”sider”  få god nytte av en plan  
som trekker opp retningslinjer, gir en bred forståelse av sammenhenger i alkoholpolitikken og 
samordner kommunens arbeid med bevillingssaker. 
 
Bydelsutvalget foreslår at åpnings- og skjenketidene i bebodde områder differensieres  
på følgende måte: 
 
1. Åpningstid inne fra søndag til og med torsdag:   kl 01.00 
 Skjenketid inne fra søndag til og med torsdag:  kl 00.30 
 Åpningstid ute fra søndag til og med torsdag: kl 22.00 
 Skjenketid ute fra søndag til og med torsdag: kl 21.30 
 
2. Åpningstid inne fra fredag til natt til søndag: kl 01.30 
 Skjenketid inne fra fredag til natt til søndag:  kl 01.00 
 Åpningstid ute fra fredag til natt til søndag:  kl 23.30 
 Skjenketid ute fra fredag til natt til søndag:  kl 23.00 

 
Tiltak 1.1.3 Tilpasse åpningstidene for uteserveringer  

 
Det forelås å åpne for at sentrumsnære områder, uten beboere, kan defineres som indre del av 
sentrum og dermed holde åpent ute til kl 03.30. 
 
Bydelsutvalget støtter ikke forslaget om å utvide indre del av sentrum ytterligere.  
 
Etter vedtak i byrådssak 1196/07 – ”Nye grenser for indre del av sentrum” (18.12.2007) har 
området definert som  ”indre del av sentrum” blitt så stort at det berører mange beboere i 
sentrumsnære områder.   
 
Bydelsutvalget foreslår at området definert som indre sentrum ”fryses” i kommende 
bevillingsperiode og at det ikke fattes flere endringsvedtak som har til hensikt å utvide indre del 
av sentrum ytterligere. 
 
Bydelsutvalget foreslår også at maksimal skjenketid i indre del av sentrum, settes til kl 02.00, 
både for skjenking av alkohol inne og ute.  
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om generell utvidelse av åpnings- og skjenketid ute i de 
bakgårder hvor ingen boliger, naboer eller overnattingssteder, har soveromsvindu, balkong eller 
dør mot bakgården. 
 
Bydelsutvalget forutsetter at åpnings- og skjenketider for bakgårder i boligområder fastsettes 
etter tidene som gjøres gjeldende for uteservering. Tilsvarende for bakgårder i indre del av 
sentrum - med maksimal skjenketid ute i bakgård til kl 02.00 og maksimal skjenketid ute i 
bakgårder i sentrum til kl. 23.30. 
 
Bydelsutvalget støtter ikke forslaget om en generell utvidelse av åpnings- og skjenketid for 
uteservering i boligområder til kl 23.00 /22.30.  
 
Bydelsutvalget foreslår at åpningstidene differensieres slik at det er kortere åpnings- og 
skjenketid mellom søndag og fredag og noe lengre åpnings- og skjenketid ute fredag og lørdag. 
 
Strategi 1.2 Tilrettelegge for et variert utelivstilbud i alle deler av byen. 
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Tiltak 1.2.1  Redusere skjenkegebyret for mindre enkeltarrangementer  

            med  beskjeden alkoholomsetning. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å redusere skjenkegebyret for mindre enkeltarrangementer   
med beskjeden alkoholomsetning, som avholdes i regi av ikke-kommersielle aktører, lokale 
organisasjoner, klubber og lignende. 
 
Bydelsutvalget foreslår at en definisjon av  ”Mindre enkeltarrangementer” skrives inn i  
handlingsplanen. Den må avklare hvilket tidsrom som avgjør om det er snakk om  
”mindre enkeltarrangementet (1 dag, 1 natt, 1 – 3 dager?), eventuelt grenser for størrelse og  
antall deltakere. 
 
Strategi 1.3 Skape forutsigbarhet for serveringsnæringen. 
  

Tiltak 1.3.1 Gi næringen forutsigbare rammebetingelser 
 

Bydelsutvalget støtter forslaget og er enig i at kommunen skal legge fram et stabilt regelverk, 
med en virketid på 4 år, tilsvarende virketiden for andre strategiske periodeplaner.  
 
Bydelsutvalget ønsker likevel å presisere at handlingsplanen , med strategier og tiltak, også skal 
gi beboere og tilreisende forutsigbarhet i forhold til å se og oppleve at kommunen ivaretar deres 
rettigheter og behov for trygghet, hvile, rekreasjon og nattesøvn i eget hjem eller på 
overnattingssted. 

 
Tiltak 1.3.2 Videreføre kontrollvirksomheten. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget om videreføring av arbeidet med hyppige kontroller.  
 
Handlingsplanen bør inneholde en beskrivelse av de områdene som prioriteres i 
kontrollvirksomheten. Det vises til tilleggsprotokoll til byrådserklæringen ”Samarbeid for 
byen”, kapittel 5. Sosial- og ruspolitikk, siste avsnitt: 
 

”Byrådet vil føre en restriktiv alkoholpolitikk, Skjenkebevillinger skal være lette å få og 
lette og miste. Byrådet vil slå ned på overskjenking og salg av alkohol til mindreårige. Ved 
alvorlige eller gjentatte overtredelser  skal skjenkebevillingen inndras for hele perioden. 
Byrådet vil skjerpe kontrollen med salg av rusbrus til ungdom og vil arbeide for strengere 
regler når det gjelder plassering av alkohol i butikklokalene”. 

 
Bydelsutvalget mener det er viktig alkoholpolitisk handlingsplan synliggjør hva kommunen 
mener med ”restriktiv alkoholpolitikk”. Dette kan gjøres blant annet ved å beskrive de områder 
for kontrollvirksomheten som det settes særlig fokus på :  
 

• Nulltoleranse for salg- og skjenking av alkohol til mindreårige. 
• Særlig fokus på skjenkesteder som retter seg  mot yngre publikum, lange åpningstider  

og med hovedinntekt fra skjenking av alkohol. 
• Salg og skjenking til åpenbart berusede gjester. 
• Kontrollere at aldersgrenser, salgs- og skjenketider overholdes. 
• Salg og skjenking utenom fastsatte salgs- og skjenketider. 
• Omsetning av narkotika eller smuglervarer. 
• Vold, bråk, hærverk og fyll relatert til skjenkestedene.   
• Hyppige kontroller i problemområder og gater i sentrum og sentrumsnære områder. 
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• Kontrollere at bevillingshaver har et godkjent internkontrollsystem 
• Brudd på alkohollovens vandelskrav i bevillingsperioden. 
• Kontrollere at det ikke forekommer diskriminering eller rasisme rettet mot gjester  

eller ansatte. 
• Kontrollere av bevillingshaver har innmeldt sine ansatte i Arbeidstakerregisteret. 

 
Strategi 1.4 Vurdere egne tiltak for problemgater i sentrum. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om at det skal iverksettes egne tiltak for problemområder i 
sentrum, basert på kunnskap og erfaringer slik disse er dokumentert i Bystyremelding nr 2/2007 
Trygg By – kriminalitetsforebygging i Oslo (Bystyresak 174/07) og Oslo politidistrikts 
voldsundersøkelse 2007. 
 
Det vises til Bystyremelding 2/2007, 4.1 Vold i sentrum: 
 ” Voldsundersøkelsen (2007) viser at en høy andel av voldsanmeldelsene har 
gjerningssted i sentrum og i sentrumsnære bydeler som Gamle Oslo, Grünerløkka, St. 
Hanshaugen og Frogner.” 

  
”Av volden i sentrum skjer 40,8 % på offentlig sted / gate og 33,8 % på eller i 
tilknytning til restaurant/utested. 67,2 % av sentrumsvolden skjer mellom kl 00.00 – 
06.00, hvor hovedtyngden av anmeldelsene gjelder vold natt til lørdag og natt til 
søndag”. 

 
Bydelsutvalget støtter ikke påstanden om at det (sitat) ”neppe er grunnlag for å tro at vold, bråk 
og uro i sentrum enkelt kan løses ved å fjerne noen skjenkesteder” (sitat slutt).  
 
Bydelsutvalget mener det er en logisk konklusjon at reduksjon i antall skjenkesteder vil føre til 
mindre opphopning av mennesker  og dermed gi grunnlag for å tro at vold, bråk og uro i 
sentrum vil minke i omfang. 
 
Bydelsutvalget viser til at det er godt dokumentert, både i Oslo kommunes rapporter og 
meldinger, i Rusfeltets dokumenter (Sirus, Actis) og i Oslo politidistrikts analyser at det er 
sammenhenger mellom lange åpnings- og skjenketider, stor tetthet av skjenkesteder på et lite 
geografisk område og den sentrumsvolden som skjer om nettene. 
 
I Oslo politidistrikt sin rapport ”Vold i Oslo 2006” – en analyse av voldsanmeldelser  
2. halvår 2006”  kommer det fram at områder med mye vold kjennetegnes av stor 
publikumsgjennomstrømning, flere sentrale trafikknutepunkt og stor tetthet av utesteder og  
andre underholdningstilbud. 
 
Analysen peker videre på at mye av volden kan knyttes til rus og at den største konsentrasjonen 
av utelivsrelatert vold skjer i sentrale bygater med mange restauranter, skjenkesteder og høy 
utelivsaktivitet. 
 

Voldsstatistikk (Kilde. Oslo politidistrikts voldsundersøkelse 2007) 
• 35% av volden i sentrum er relatert til serveringssteder  
• En stor del av ordensforstyrrelsene skjer når de siste utestedene stenger 

alkoholserveringen  
kl 03.00 natt til lørdag og natt til søndag. 

• Den høyeste konsentrasjonen av voldssaker finner vi i begrensede geografiske områder 
i Oslo sentrum. 
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• I alle områdene hvor det er høy konsentrasjon av voldssaker er det også høy 
konsentrasjon av skjenkebevillinger. 

• Utesteder med 18-årsgrense er å regne blant de stedene som byr på størst utfordringer 
når det gjelder voldshendelser og ordensforstyrrelser. 

 
Actis (Rusfeltets samarbeidsorgan) peker på forskning som viser at det blir fem - til seks ganger 
mer vold av alkohol som skjenkes, enn av alkohol som selges fra butikk eller vinmonopol. 
Lange åpnings- og skjenketider øker problemene med vold, alkoholrelaterte skader og 
fyllekjøring.  
 
Reduksjon av åpnings- og skjenketiden med 1 – 2 timer vil gi effekt både på volden og fylla og 
dermed bidra til at sentrum i Oslo fremstår som tryggere og triveligere, både for fastboende og 
for tilreisende. (Kilde: www.actis.no v/  Kjersti Aastad 31.03.2008) 
 
 Tiltak 1.4.1  Øke tilsynet med belastede områder 
Bydelsutvalget mener det er viktig at handlingsplanen setter konkrete tiltak i forhold til 
dokumenterte problemer i sentrum og støtter forslagene til tilsyn og kontroll slik de står 
beskrevet. 
 
 Bydelsutvalget foreslår i tillegg følgende tiltak  
• Maksimal skjenketid til kl 02.00. 
• Høyere aldersgrense for utvalgte skjenkesteder i problemområder 
• ”Tak” på antall bevillinger pr bevillingshaver.  
• Sette særlige vilkår i bevillingen. 
 

Tiltak 1.4.2 Fullføre avviklingen av leiekontrakter for mobile nattsalgsvogner. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget og mener tiltaket vil bidra til å forebygge ordensproblemer som 
er relatert til rus og fyll.  
 
Delmål 2:  Fremme seriøs drift av serverings- og skjenkesteder 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 
Strategi 2.1 Medvirke til at serveringsstedene kan gi sine kunder et tilbud av 

tilfresstilende kvalitet. 
 
Bydelsutvalget foreslår at teksten gir informasjon om hvilke absolutte krav til kvalitet som 
gjelder,  hvordan serveringsstedet må fremlegge dokumentasjon på at minimumskravene er 
tilfredstilt, krav til bevillingshaver om å holde seg informert og oppdatert i de lover og 
regelverk om til en hver tid gjelder og hvem som bistår serveringsstedet med kurs / 
kompetanseheving, veiledning og rådgivning. 
 

Tiltak 2.1.1 Tilrettelegge for at utestedene får tilgang til tilfredstillende 
informasjon om de krav som stilles til et seriøst serveringssted. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 

Tiltak 2.1.2 Tildele vertskapsbevis. 
 
”Oslo, en attraktiv, trygg og ansvarlig utelivsby”  (Erling Lae, byrådsleder) 
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Vertskapsbevis er et viktig kvalitetssikringstiltak som fremhever og roser de seriøse 
virksomhetene. Oppfordringen til å velge steder med vertskapsbevis bør for øvrig gå til alle; til 
tilreisende, beboere, alle Oslo kommunes virksomheter og deres samarbeidspartnere. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 

Strategi 2.2 Videreføre kommunens kontrollvirksomhet 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. Det er viktig at teksten informerer leserne om hva som 
kontrolleres og hvor mange kontroller alkoholloven krever gjennomført pr år, pr bevillingssted. 
  
Bydelsutvalget stiller spørsmål ved grunnen til å vurdere om kontrollvirksomheten skal 
konkurranseutsettes er at man ikke ønsker sammenblanding av roller, for eksempel roller som  
kontrollør og dørvakt.  
 
Bydelsutvalget foreslår at det stilles som betingelse at de som ansettes som kontrollører ikke 
arbeider som dørvakt i utelivsnæringen. 
 
Bydelsutvalget mener det er viktig at kommunen beholder – og utvikler kompetansen for 
kontrollvirksomheten og sikrer dette gjennom å ansette egne kontrollører, utvikle egne opplegg 
for utdanning av kontrollør og gjennomfører oppleggene med samarbeidspartnere internt og 
eksternt.  
   

Tiltak 2.2.1  Kontroller på steder med salgs- og skjenkebevilling. 
  
Bydelsutvalget foreslår at tiltaket beskriver prioriterte områder det foretas kontroller på,  hva 
som regnes om alvorlige overtredelser og gir informasjon om sanksjoner som settes i kraft ved 
brudd på bestemmelsene.  

  
 Tiltak 2.2.2 Utføre vandelskontroll i forbindelse med søknad om 
skjenkebevilling. 
 
Bydelsutvalget støtter tiltaket, men ønsker at teksten utdypes slik at det blir tydelig hvilke krav 
til vandel som stilles ved søknad om salgs- og skjenkebevilling. 
 

Tiltak 2.2.3 Opprettholde effektive rutiner for løpende kontakt med 
høringsinstansene  
i skjenkesaker. 

 
Høringsinstansene har lovpålagt meldeplikt om det framkommer uregelmessigheter eller  
klanderverdige forhold knyttet til utøvelsen av en salgs- eller skjenkebevilling.  
Bydelene har rollen som sosialtjeneste når de vurderer en søknad om skjenkebevilling og 
uttaler seg om det er grunn til å anta at bevillingen vil føre til utvikling av – eller segmentering 
av alvorlige sosiale problemer. 
 
Det er i de fire sentrumsbydelene det er registrert flest serverings, salgs- og skjenkebevillinger.  
I Bydel St. Hanshaugen, som har et utvidet sentrumsansvar, blant annet som høringsinstans ved 
behandling av bevillingssaker fra sentrum, er det registrert flest bevillinger. 
 
Bydelsutvalget foreslår en grundig gjennomgang av eksisterende rutiner for utveksling av 
informasjon, saksopplysninger og annen kontakt mellom høringsinstansene og Næringsetaten i 
den hensikt å undersøke hvordan man kan sikre at saksbehandlingen, i alle ledd, 
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• kvalitetssikres gjennom at nødvendig informasjon følger søknaden som skal behandles 
• gjøres ut fra prinsipp om lik behandling av like søknader 
• blir mer effektiv 
 
Bydelsutvalget foreslår også å vurdere samordning og koordinering av befaringer som skal 
gjennomføres ved behandling av nye bevillingssøknader. 

 
Tiltak 2.2.4 Motvirke konkurransevridning gjennom å bekjempe økonomisk 
kriminalitet. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget i teksten og mener dette taler for at vandelskravet bør bli 
strengere. 
 
 Tiltak 2.2.5 Delta i samarbeidsprosjekter 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å delta i samarbeidsprosjekter. Det er ønskelig at teksten 
også fremhever kommunens samarbeid med andre organisasjoner som har som mål å forebygge 
utviklingen av rus og kriminalitet. Det er særlig viktig å fokusere på samarbeidsprosjekter som 
styrker fremveksten av alkoholfrie / rusfrie arenaer. 
 

Delmål 3: Hindre salg og skjenking til mindreårige   
 
Bydelsutvalget mener at teksten bør være mer utfyllende og beskrive kommunens mål for å 
redusere og regulere tilgjengeligheten av alkohol til mindreårige, hvilke delmål, strategier og 
tiltak som skal være retningsgivende for kommunen totalt og hvilke tiltak skal bydelene utvikle 
og ha ansvar for lokalt. 
 
En beskrivelse av samarbeid om forebyggende arbeid med barn og unge, blant annet en 
beskrivelse av SaLTOs mandat og arbeidsområder i Oslo sentralt (og i bydelene lokalt). 
 
Strategi 3.1  Praktisere nulltoleranse overfor salgs-  og skjenkesteder ved salg og 

skjenking  
til mindreårige.   

 
Bydelsutvalget er enig i at forslaget  er et viktig forebyggende tiltak for å redusere skjenking av 
mindreårige. 
 

Tiltak 3.1.1 Foreta målrettede kontroller 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å foreta målrettede kontroller mot steder som retter seg  mot 
yngre publikum, har lange åpningstider og som har hovedinntekten fra skjenking av alkohol. 
 
Bydelsutvalget foreslår at det settes et ”tak” for hvor mange ganger en bevilling kan inndras for 
en kortere periode – før bevillingen blir permanent inndratt. 
   

Tiltak 3.1.2 Delta i det forebyggende arbeidet. 
 
Bydelsutvalget støtter tiltaket og mener at flere må få anledning til å delta i  konferanser,  
seminarer og prosjekter som driver med forebyggende arbeid. 
 
Bydelsutvalget foreslår at ansatte som arbeider med saksbehandling av høringssvar også må få 
anledning til å delta i slike fora. 
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Delmål 4: Sikre alkoholfrie arenaer 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget slik det presenteres under ”Generelt” , ”Skjenking ” og ”salg”. 
  
Strategi 4.1 Vurdere hvilke steder og arealer som kan få salgs- og skjenkebevilling i 

henhold  
til nåværende retningslinjer og praksis. 

 
Bydelsutvalget støtter ikke at vurderinger skal gjøres i henhold til nåværende retningslinjer og 
praksis. 
 
Bydelsutvalget mener at det må gjøres rede for hvilke virksomheter og arealer som kan få 
salgs- og skjenkebevillinger i henhold til de retningslinjer som vedtas i handlingsplanen, med 
oppfølging gjennom  revidering av åpnings- og skjenktidsforskriften.  
 

Tiltak 4.1.1 Det foreslås en justering av regelverket for idrettsarrangementer. 
 
Bydelsutvalget mener det er viktig å fastholde hovedregelen om at det ikke skal gis 
skjenkebevilling i tilknytning til idrettsarrangement og idrettsarenaer. 
 
Bydelsutvalget mener at en justering i regelverket for idrettsarrangementer vil gi uønskede 
signaler som at det er greit å koble alkohol og idrett.  
 
Dette er en uheldig utvikling, særlig med tanke på hvordan slike ”voksenholdninger” vil 
påvirke barn og unges forhold til deltakelse i idrett, og på idrettsarrangement. 
 
Serveringssteder som selger og skjenker alkohol bør være atskilt fra idrettsarenaene. 
 
6.  Varighet for kommunal alkoholpolitiske handlingsplan 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 
7.  Videre oppfølging av planen 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. I tillegg må det komme fram hvordan den enkelte bydel skal 
implementere innholdet i planen til sine egne, lokale ruspolitiske handlingsplaner. 
 
Behandling: 
Endringsforslag fra Rune Aale-Hansen (H) for H og V:  
Tiltak 1.1.1 Ny tekst (alt under pkt. 1.1.1 strykes):   
Bydelsutvalget støtter forslaget om at det skal åpnes for at serveringssteder i sentrumslignende 
boligområder kan holde åpent innendørs til kl. 03.30, for å unngå opphopning av folk i sentrum 
nattestid.  
Bydelsutvalget ønsker en liberal serverings- og skjenkepolitikk uavhengig hvor 
serveringsstedet ligger. Hensynet til beboere skal ivaretas gjennom naboskapsregler som 
hindrer uønsket støy og  
annen forurensning.  
 
Tiltak 1.1.2Ny tekst (alt under pkt. 1.1.2 strykes): 
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Bydelsutvalget støtter forslaget om at serveringssteder utenfor sentrum kan holde åpent 
innendørs til kl. 03.30 natt til lørdag og søndag. Det forutsettes at bydelen får vesentlig 
innflytelse på disse avgjørelsene, og at det særlig legges vekt på hensynet til beboerinteressene.  
 
Tiltak 1.1.3 Ny tekst (alt under pkt. 1.1.3 strykes):      
Bydelsutvalget støtter forslaget om at sentrumsnære områder uten beboere i umiddelbar nærhet 
kan defineres som indre del av sentrum, og dermed kunne holde åpent til kl. 03.30 ute.     
 
Bydelsutvalget støtter også forslaget om at det på individuelt grunnlag kan innvilges åpnings- 
og skjenketid til kl. 03.30/03.00 for uteservering i bakgårder hvor ingen boliger har 
vindu/dører/balkonger mot bakgården, og utvidet åpningstid ikke er til sjenanse for 
nærliggende boliger og overnattingssteder. Dette gjelder også for nærings- og 
overnattingssteder som ligger helt isolert, uten sjenanse for nærliggende boliger eller andre 
overnattingssteder. Det skal i vurderingen legges vekt på bydelens syn og fremtidige 
utbyggingsplaner for området.    
 
Bydelsutvalget gir også sin støtte til forslaget om en generell utvidelse av åpnings- og 
skjenketid for uteservering i boligområder til kl. 23.00/22.30, med unntak av bakgårder hvor 
boliger har vindu/dør/balkonger mot bakgården.  
 
Strategi  1.4  Ny tekst (alt under pkt. 1.4 strykes; tiltak 1.4.1 og 1.4.2 beholdes):   
Bydelsutvalget støtter forslaget om at det skal iverksettes egne tiltak for problemområder i 
sentrum, basert på kunnskap og erfaring. Disse problemområdene gjelder spesielt noen gater og 
områder i byen der problemene hovedsakelig er støy og uro, og i tillegg andre områder som 
utpeker seg negativt som følge av skjenking til mindreårig og overskjenkede personer. Det er 
viktig å påpeke at problemområdene ikke er statiske, og at nye problemområder kan utvikle seg 
negativt over tid, mens andre områder utvikler seg positivt. Bydelsutvalget mener at grunnen til 
vold, bråk og uro i sentrum er komplekse og sammensatte, og at innskrenkning av skjenketid 
og antall skjenkesteder enkelt og alene ikke kan løse disse problemene. BU er positiv til 
innspill fra politiet som kan bidra til å forbedre problemområdene i sentrum.             
 
Tilleggsforslag fra Morten Drægni (SV) for SV og A: 
Nytt avsnitt under 1. Bakgrunn s.143. 
Bydelsutvalget er derfor sterkt kritisk til at utkastet til alkoholpolitisk handlingsplan for Oslo 
kommune mest av alt fremstår som skjenkepolitisk handlingsplan. Bydelsutvalget er også 
kritisk til at utkastet til handlingsplan ikke synes å kvittere ut flere av spørsmålene og 
problemstillingene som ble reist da bystyret i 2007 behandlet status og strategi for kontroll av 
serverings- salgs- og skjenkesteder i Oslo kommune.    
 
Endringsforslag fra Morten Drægni (SV) for SV og A: 
Stryk: ”der de ikke anbefaler utvidede åpningstider”. Punkt 2 side 145.  
 
Nytt kulepunkt s. 150: Tiltak 1.4.1 ”Høyere aldersgrense for nattklubber.” 
 
Tilleggsforslag fra Morten Drægni (SV) for SV og A: 
Tillegg nest siste avsnitt: Strategi 2.2. Bydelsutvalget foreslår at det stilles som betingelse at de 
som ansettes som kontrollør ikke har jobbmessige forbindelser til de som arbeider som 
dørvakter i utelivsbransjen.  
 
Votering:  
1  Endringsforslag fra Aale-Hansen: 

Tiltak 1.1.1 og 1.1.2 falt mot 7 stemmer (H, F og V) (leders dobbelstemme) 
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2  Endringsforslag fra Aale-Hansen: 
Tiltak 1.1.2 falt mot 7 stemmer (H, F og V) (leders dobbelstemme) 

3  Endringsforslag fra Aale-Hansen 
Tiltak 1.1.3 vedtatt mot 6 stemmer (3 A – Sandøy, Husvik og Brede og SV)  

4  Endringsforslag fra Aale-Hansen 
Strategi 1.4 vedtatt mot 6 stemmer (3 A – Sandøy, Husvik og Brede og SV) 

 
Tilleggsforslag nytt avsnitt under punkt 1 vedtatt mot (H) og (V) 
Endringsforslag til Tiltak 1.4.1 enstemmig vedtatt.  
 
Tilleggsforslag nytt kulepunkt under tiltak 1.4.1 enstemmig vedtatt.  
Tilleggsforslag til strategi 2.2 enstemmig vedtatt 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak med vedtatte endringer enstemmig vedtatt.  
 
Vedtak: 
HØRING - UTKAST TIL ALKOHOLPOLITISK HANDLINGSPLAN FOR OSLO KOMMUNE 
 
1.  Bakgrunn 
 
Bydelsutvalget mener at kommunens ansvar for sosiale forhold, folkehelsespørsmål og 
samfunnsmedisin  må beskrives i kapittelet på lik linje med de næringspolitiske spørsmål i  
tilknytning til alkoholomsetningen. 
 
En handlingsplan må fungere på flere områder, det være seg for næringslivet, beboere i Oslo, 
interesseorganisasjoner eller for ansatte i kommunen. Planen må synliggjøre at den involverer 
alle aktuelle parter på et tidlig tidspunkt. 
 
For at planen skal gi næringen og befolkningen en opplevelse av forutsigbarhet og transparens 
må den forankres i kommunens øvrige vedtatte planverk og vise kommunens overordnede 
bestemmelser for helhetlig behandling av alkoholpolitiske spørsmål.   
 
Bydelsutvalget er derfor sterkt kritisk til at utkastet til alkoholpolitisk handlingsplan for Oslo 
kommune mest av alt fremstår som skjenkepolitisk handlingsplan. Bydelsutvalget er også kritisk 
til at utkastet til handlingsplan ikke synes å kvittere ut flere av spørsmålene og 
problemstillingene som ble reist da bystyret i 2007 behandlet status og strategi for kontroll av 
serverings- salgs- og skjenkesteder i Oslo kommune.    
 
 
2. Gjeldende alkoholpolitiske planer i kommunen 
 
Her bør planen ta inn det alkoholpolitiske regelverk og de kommunale vedtak som er gjeldende 
for hele planens virkeperiode. 
 
3. Statistikkgrunnlag 
 
Statistikker fra  ”Voldsundersøkelsen 2007 v/ Oslo politidistrikt bør presenteres her.  
Likeså oppdatert statistikk  fra Næringsetatens årsberetning 2007.  
Statistikkene oppdateres årlig i sammenheng med rullering av planen. 
 
4.  Helsemessige og sosiale konsekvenser 
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Det vises til høringsutkastets side 3, siste avsnitt (sitat):  
”Foreliggende handlingsplan retter seg først og fremst mot næringspolitiske spørsmål i 
tilknytning til omsetning av alkohol. Byrådet understreker imidlertid alvoret med hensyn 
til de helsemessige og sosiale konsekvensene av alkoholmisbruk. Byrådet finner det 
likevel ikke hensiktsmessig å ta dette opp i full bredde i planen”. 

 
 
 
Bydelsutvalget mener at alkoholpolitisk handlingsplan må tydeliggjøre ansvaret for å 
forebygge helsemessige og sosiale konsekvenser. Handlingsplanen skal være en overordnet 
plan for hele Oslo kommune. Den må derfor gi klare retningslinjer til bydelene slik at de kan 
utviklelokale ruspolitiske handlingsplaner, som er forankret i kommunens overordnede 
handlingsplan.  
 
Bydelsutvalget mener at det næringspolitiske fokuset ikke kan gå på bekostning av kommunens 
lovpålagte forebyggende arbeid. Planen må være balansert og vise næringspolitiske hensyn så 
vel som  hensyn til ordensmessige forhold,  behov i befolkningen, barn og unges oppvekstmiljø 
og nærmiljøene for øvrig.   
 
I alkohollovens formålsparagraf, § 1-1 pålegges kommunene å regulere innførsel og omsetning 
av alkoholholdig drikk i den hensikt  å begrense de samfunnsmessige og individuelle skader 
som alkoholbruk kan innebære. Loven sikter mot å begrense forbruket av alkoholholdige 
drikkevarer. 
 
Det er dokumenterte sammenhenger mellom stort forbruk av alkohol /misbruk av alkohol og 
omkostninger i form av alvorlige samfunnsmessige og individuelle skadevirkninger. 
 
Ved vurdering av en skjenkebevillingssøknad uttaler bydelene seg som sosialtjeneste og  
det er de helsemessige og sosiale konsekvensene ved utøvelse av en bevilling det skal avgis 
høringsuttalelse om.  
 
 Bydelsutvalget  mener at dette kapittelet må styrkes slik at det beskrivelsen gir en balansert  
fremstilling mellom næringsinteresser, kommunens ansvar og befolkningens interesser. 
 
5. Alkoholpolitiske målsetninger 
 
Bydelsutvalget støtter målet om at Oslo skal ha et variert og trygt uteliv med mange kvaliteter, 
at et variert uteliv er en berikelse for byen og at utelivet skal være til berikelse for beboere og 
tilreisende. 
 
Bydelsutvalget støtter også målsettingen om at både serveringsnæringen og handelsnæringen 
skal gis gode og forutsigbare rammebetingelser, men mener det er viktig å finne en balanse 
mellom befolkningens behov og rettigheter og serverings- og handelsnæringens 
rammebetingelser. 
 
Kommunens alkoholpolitiske  hovedmål, med delmål og strategier, bør presenteres i sin helhet . 
 
Delmål 1: Sørge for at byen fremstår som en trivelig og trygg hovedstad.  
 
Bydelsutvalget støtter forslaget til tekst, men mener den med fordel kan beskrive mer utfyllende 
hva kommunen mener med ”trivelig” og ”trygg”, i tilknytning til  ”en pulserende by med et 
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variert utelivstilbud rettet mot mange ulike grupper”. Dette er av hensyn til planens ulike 
brukergrupper og lesere. 
 
Strategi 1.1  Tilrettelegge for åpningstider som gjør byen mer attraktiv for 

fastboende og tilreisende. 
 
Det vises til forskrift nr 490 – Forskrift om serverings-, salgs- og skjenkebevillinger, Oslo 
kommune, Oslo som fastsetter maksimale åpningstider for ulike områder i byen, §1) I sentrum, 
§2) Utenfor sentrum (i boligområder og utenfor boligområder), særlige regler for uteservering 
i bakgård (§ 1c) og fjordcruiseskip (§ 1d). 
 
Som det redegjøres for i utkast til plan har utviklingen gått i retning av utbygging av flere 
boliger i områder som tidligere har fremstått som entydige næringsområder. Skillet mellom  
(§1a) sentrum og  (§1b) boligområder er ikke lenger så tydelige.  
 
Bydelsutvalget mener at alkoholpolitisk plan må synliggjøre endringer i boligmønsteret og at 
endringene skaper behov for ny regulering av åpnings- og skjenketider i områder som til nå 
har blitt sett på som næringsområder. 
 
Bydelsutvalget mener det er viktig at planen understreker at befolkningens velferd, livskvalitet 
og trivsel er avhengig av trygghet (Budsjett 2008, kap. 4 – Hovedutfordringer og overordnede 
mål – Trygg by). Trivsel og trygghet er for eksempel retten til ro, hvile og uforstyrret søvn der 
man bor. 
 
Det vises til byrådssak 310/02 ”Endring av Oslo kommunes forskrift av 19.11.1997om 
åpningstider for serveringssteder og om salgs- og skjenketider for alkoholholdige drikker 
M.V.”, Sammendrag, 7.avsnitt: 
 

”Hensynet til beboerne og deres behov for nattero og hensynet til serveringsnæringens 
ønske om gode rammebetingelser står i en viss utstrekning i konflikt. Etter en grundig 
avveining av de motstridende interesser mener byrådet at det er beboernes interesser i 
” trafikkområdene” som må veie tyngst.” 

  
 ”En følge av å fjerne ”trafikkområde” er at man i større grad vil kunne åpne for å 
tillegge bydelsutvalgenes uttalelser større vekt. Ved behandling av de fremtidige 
søknader vil bydelsutvalgenes uttalelser kunne få sterkere vekt ved den skjønnsutøvelsen 
som skal foretas.” 

 
Helse- og sosialpolitiske hensyn og næringspolitiske hensyn skal ivaretas best mulig.  
En alkoholpolitisk plan skal vise kommunens alkoholpolitikk på en helhetlig og balansert måte, 
legge opp til en enhetlig og forutsigbar saksbehandling fra kommunens side og være et 
retningsgivende og veiledende dokument når bydelene skal utarbeide egne lokale ruspolitiske 
handlingsplaner. 
 
Bydelsutvalget mener handlingsplanen må konkretisere dette gjennom  
• å legge opp til innføring av differensierte åpningstider  
• å tillegge bydelsutvalgenes vurderinger avgjørende vekt i høringssvar. 
• at revidering av åpningstidsforskriftene må synliggjøre at det bor voksne, familier og barn  

i sentrum. Disse har også krav på å trygghet og trivsel i sitt bomiljø. 
 

Tiltak 1.1.1. Skape større fleksibilitet i åpningstidene utenfor sentrum: 
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Bydelsutvalget støtter ikke forslaget om at det skal åpnes for at serveringssteder i 
sentrumslignende boligområder kan holde åpent innendørs til kl 03.30, for å hindre opphoping 
av folk i sentrum om natten, og mener dette bryter med vedtak i bystyresak 306/07, den 
29.08.07.  
Det vises til bystyresak 306/07, bystyrets vedtak, punkt 7: 
 

” Byrådet bes fremme sak for bystyret om revidering av åpningstidsforskriften tidsnok til at 
den  
kan gjøres gjeldende for neste bevillingsperiode. Saken skal inneholde: 

- differensiering av skjenketidene i indre by 
- maksimal skjenketid til kl 02.00. 

 
Kommentar til å gjeninnføre begrepet ”trafikkområde”: 
Byrådet foreslår at ordningen med utvidet åpnings- og skjenketid inne for serveringssteder  
beliggende i ”trafikkområder” skal gjeninnføres .  
Det vises til byrådssak 151/00 – om ”trafikkområde”:  
 

”Med beliggenhet i trafikkområde menes en beliggenhet hvor serveringssteder har 
inngangsparti og deler av sin fasade ut mot en gate hvor gatebildet er preget av tett 
trafikk av kjøretøy, og hvor innslaget  av boliger på gateplan er lite”. 

 
Det vises til vedtak i byrådssak 320/02,sak om endring av åpningstidsforskriftene av 
19.11.1997, 4.1 Trafikkområde. I saksfremstillingen argumenterte byrådet for å avvikle 
begrepet ”trafikkområde”.  
 
Bakgrunnen for avgjørelsen var at det hadde vist seg vanskelig å praktisere regelen fordi det i 
disse ”trafikkområdene ” også befant seg mange boliger. Daværende åpningstider til kl 03.00 
forstyrret natteroen til de som bodde her (sitat) ” – i form av støy fra musikk, gjester og 
biltrafikk til og fra stedene”. 
 
Et flertall av høringsinstansene støttet forslaget om å oppheve begrepet ”trafikkområde”, blant 
annet de sentrumsnære bydelene (Uranienborg–Majorstuen, Gamle Oslo, Bygdøy-Frogner, St. 
Hanshaugen-Ullevål), Oslo Politidistrikt, LO, Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet, 
Helsevernetaten, Norsk forening mot støy og de ruspolitiske organisasjonene. 
 
Begrepet ”trafikkområde” ble avviklet etter en grundig avveining, ordningen ble vurdert som 
lite hensiktsmessig og uegnet til å ivareta beboernes interesser.  
 
Bydelsutvalget støtter derfor ikke forslaget om å gjeninnføre ”trafikkområde”. 
Bydelsutvalget foreslår at det ved revidering av åpnings- og skjenketidsforskriften tas inn en  
paragraf om åpnings- og skjenketider i sentrumsnære boligområder. 
 
Bydelsutvalgene må få større innflytelse på å definere hvilke områder i bydelene som er 
sentrumsnære boligområder (gjelder sentrumsbydelene) og de må få innflytelse og myndighet 
til å fastsette åpnings- og skjenketider i disse områdene. 
 

Tiltak 1.1.2 Åpne for utvidet åpningstid i helgene. 
 
Byrådet foreslår å åpne for at serveringssteder utenfor sentrum kan holde åpent innendørs til  
kl 03.30 natt til lørdag og søndag. 
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Bydelsutvalget er uenig i at fleksibilitet og differensiering av åpningstidene fremstilles som det 
er synonymt med utvidete åpnings- og skjenketider. 
 
Bydelsutvalget mener at høringsforslaget bryter med vedtak i bystyresak 307/02 om maksimal 
skjenketid til kl 02.00. Forslaget bryter dessuten med tidligere vedtatte prinsipper om at 
beboernes interesser må veie tyngst der det er interessekonflikter mellom næringen og 
beboerne.  
 
De som bor, og har bodd lenge, i sentrumsnære områder i Oslo opplever at de lange åpnings- 
og skjenketidene fører til økt utrygghet, økt stressnivå og dermed tap av livskvalitet. Særlig 
alvorlig er dette i områder som også er oppvekstmiljø, skolemiljø eller på annen måte er 
sentrale arenaer for barna, ungdommen og deres familier. 
 
Bydelsutvalget mener at en overordnet alkoholpolitisk handlingsplan må vise at den 
ivaretar beboernes interesser og skjermer boligområder mot utvidet åpningstid, parallelt med 
at planen gir svar på næringspolitiske spørsmål. 
 
En alkoholpolitisk  handlingsplan bør vise at selv om det er motstridende interesser mellom  
”beboersiden” og ”skjenkestedsiden” – så vil begge ”sider”  få god nytte av en plan  
som trekker opp retningslinjer, gir en bred forståelse av sammenhenger i alkoholpolitikken og 
samordner kommunens arbeid med bevillingssaker. 
 
Bydelsutvalget foreslår at åpnings- og skjenketidene i bebodde områder differensieres  
på følgende måte: 
 
1. Åpningstid inne fra søndag til og med torsdag:   kl 01.00 
 Skjenketid inne fra søndag til og med torsdag:  kl 00.30 
 Åpningstid ute fra søndag til og med torsdag: kl 22.00 
 Skjenketid ute fra søndag til og med torsdag: kl 21.30 
 
2. Åpningstid inne fra fredag til natt til søndag: kl 01.30 
 Skjenketid inne fra fredag til natt til søndag: kl 01.00 
 Åpningstid ute fra fredag til natt til søndag:  kl 23.30 
 Skjenketid ute fra fredag til natt til søndag:  kl 23.00 

 
Tiltak 1.1.3 Tilpasse åpningstidene for uteserveringer  

 
Bydelsutvalget støtter forslaget om at sentrumsnære områder uten beboere i umiddelbar 
nærhet kan defineres som indre del av sentrum, og dermed kunne holde åpent til kl. 03.30 ute.     
 
Bydelsutvalget støtter også forslaget om at det på individuelt grunnlag kan innvilges åpnings- 
og skjenketid til kl. 03.30/03.00 for uteservering i bakgårder hvor ingen boliger har 
vindu/dører/balkonger mot bakgården, og utvidet åpningstid ikke er til sjenanse for 
nærliggende boliger og overnattingssteder. Dette gjelder også for nærings- og 
overnattingssteder som ligger helt isolert, uten sjenanse for nærliggende boliger eller andre 
overnattingssteder. Det skal i vurderingen legges vekt på bydelens syn og fremtidige 
utbyggingsplaner for området.    
 
Bydelsutvalget gir også sin støtte til forslaget om en generell utvidelse av åpnings- og 
skjenketid for uteservering i boligområder til kl. 23.00/22.30, med unntak av bakgårder hvor 
boliger har vindu/dør/balkonger mot bakgården.  
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Strategi 1.2 Tilrettelegge for et variert utelivstilbud i alle deler av byen. 
 

Tiltak 1.2.1  Redusere skjenkegebyret for mindre enkeltarrangementer  
            med  beskjeden alkoholomsetning. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å redusere skjenkegebyret for mindre enkeltarrangementer 
med beskjeden alkoholomsetning, som avholdes i regi av ikke-kommersielle aktører, lokale 
organisasjoner, klubber og lignende. 
 
Bydelsutvalget foreslår at en definisjon av  ”Mindre enkeltarrangementer” skrives inn i  
handlingsplanen. Den må avklare hvilket tidsrom som avgjør om det er snakk om  
”mindre enkeltarrangementet (1 dag, 1 natt, 1 – 3 dager?), eventuelt grenser for størrelse og  
antall deltakere. 
 
Strategi 1.3 Skape forutsigbarhet for serveringsnæringen. 
  

Tiltak 1.3.1 Gi næringen forutsigbare rammebetingelser 
 

Bydelsutvalget støtter forslaget og er enig i at kommunen skal legge fram et stabilt regelverk, 
med en virketid på 4 år, tilsvarende virketiden for andre strategiske periodeplaner.  
 
Bydelsutvalget ønsker likevel å presisere at handlingsplanen , med strategier og tiltak, også 
skal gi beboere og tilreisende forutsigbarhet i forhold til å se og oppleve at kommunen ivaretar 
deres rettigheter og behov for trygghet, hvile, rekreasjon og nattesøvn i eget hjem eller på 
overnattingssted. 

 
Tiltak 1.3.2 Videreføre kontrollvirksomheten. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget om videreføring av arbeidet med hyppige kontroller.  
 
Handlingsplanen bør inneholde en beskrivelse av de områdene som prioriteres i 
kontrollvirksomheten. Det vises til tilleggsprotokoll til byrådserklæringen ”Samarbeid for 
byen”, kapittel 5. Sosial- og ruspolitikk, siste avsnitt: 
 

”Byrådet vil føre en restriktiv alkoholpolitikk, Skjenkebevillinger skal være lette å få og 
lette og miste. Byrådet vil slå ned på overskjenking og salg av alkohol til mindreårige. Ved 
alvorlige eller gjentatte overtredelser  skal skjenkebevillingen inndras for hele perioden. 
Byrådet vil skjerpe kontrollen med salg av rusbrus til ungdom og vil arbeide for strengere 
regler når det gjelder plassering av alkohol i butikklokalene”. 

 
Bydelsutvalget mener det er viktig alkoholpolitisk handlingsplan synliggjør hva kommunen 
mener med ”restriktiv alkoholpolitikk”. Dette kan gjøres blant annet ved å beskrive de områder 
for kontrollvirksomheten som det settes særlig fokus på :  
 

• Nulltoleranse for salg- og skjenking av alkohol til mindreårige. 
• Særlig fokus på skjenkesteder som retter seg  mot yngre publikum, lange åpningstider  

og med hovedinntekt fra skjenking av alkohol. 
• Salg og skjenking til åpenbart berusede gjester. 
• Kontrollere at aldersgrenser, salgs- og skjenketider overholdes. 
• Salg og skjenking utenom fastsatte salgs- og skjenketider. 
• Omsetning av narkotika eller smuglervarer. 
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• Vold, bråk, hærverk og fyll relatert til skjenkestedene.   
• Hyppige kontroller i problemområder og gater i sentrum og sentrumsnære områder. 
• Kontrollere at bevillingshaver har et godkjent internkontrollsystem 
• Brudd på alkohollovens vandelskrav i bevillingsperioden. 
• Kontrollere at det ikke forekommer diskriminering eller rasisme rettet mot gjester  

eller ansatte. 
• Kontrollere av bevillingshaver har innmeldt sine ansatte i Arbeidstakerregisteret. 

 
Strategi 1.4 Vurdere egne tiltak for problemgater i sentrum. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om at det skal iverksettes egne tiltak for problemområder i 
sentrum, basert på kunnskap og erfaring. Disse problemområdene gjelder spesielt noen gater 
og områder i byen der problemene hovedsakelig er støy og uro, og i tillegg andre områder som 
utpeker seg negativt som følge av skjenking til mindreårig og overskjenkede personer. Det er 
viktig å påpeke at problemområdene ikke er statiske, og at nye problemområder kan utvikle seg 
negativt over tid, mens andre områder utvikler seg positivt. Bydelsutvalget mener at grunnen til 
vold, bråk og uro i sentrum er komplekse og sammensatte, og at innskrenkning av skjenketid og 
antall skjenkesteder enkelt og alene ikke kan løse disse problemene. BU er positiv til innspill 
fra politiet som kan bidra til å forbedre problemområdene i sentrum.             
 
 Tiltak 1.4.1  Øke tilsynet med belastede områder 
Bydelsutvalget mener det er viktig at handlingsplanen setter konkrete tiltak i forhold til 
dokumenterte problemer i sentrum og støtter forslagene til tilsyn og kontroll slik de står 
beskrevet. 
 
 Bydelsutvalget foreslår i tillegg følgende tiltak  
• Maksimal skjenketid til kl 02.00. 
• Høyere aldersgrense for utvalgte skjenkesteder i problemområder 
• ”Tak” på antall bevillinger pr bevillingshaver.  
• Sette særlige vilkår i bevillingen. 
• Høyere aldersgrense for nattklubber 
 

Tiltak 1.4.2 Fullføre avviklingen av leiekontrakter for mobile nattsalgsvogner. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget og mener tiltaket vil bidra til å forebygge ordensproblemer som 
er relatert til rus og fyll.  
 
Delmål 2:  Fremme seriøs drift av serverings- og skjenkesteder 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 
Strategi 2.1 Medvirke til at serveringsstedene kan gi sine kunder et tilbud av tilfresstilende 

kvalitet. 
 
Bydelsutvalget foreslår at teksten gir informasjon om hvilke absolutte krav til kvalitet som 
gjelder,  hvordan serveringsstedet må fremlegge dokumentasjon på at minimumskravene er 
tilfredstilt, krav til bevillingshaver om å holde seg informert og oppdatert i de lover og 
regelverk om til en hver tid gjelder og hvem som bistår serveringsstedet med kurs / 
kompetanseheving, veiledning og rådgivning. 
 

Tiltak 2.1.1 Tilrettelegge for at utestedene får tilgang til tilfredstillende informasjon 
om de krav som stilles til et seriøst serveringssted. 
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Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 

Tiltak 2.1.2 Tildele vertskapsbevis. 
 
”Oslo, en attraktiv, trygg og ansvarlig utelivsby”  (Erling Lae, byrådsleder) 
 
Vertskapsbevis er et viktig kvalitetssikringstiltak som fremhever og roser de seriøse 
virksomhetene. Oppfordringen til å velge steder med vertskapsbevis bør for øvrig gå til alle; til 
tilreisende, beboere, alle Oslo kommunes virksomheter og deres samarbeidspartnere. 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 

Strategi 2.2 Videreføre kommunens kontrollvirksomhet 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. Det er viktig at teksten informerer leserne om hva som 
kontrolleres og hvor mange kontroller alkoholloven krever gjennomført pr år, pr bevillingssted. 
  
Bydelsutvalget stiller spørsmål ved grunnen til å vurdere om kontrollvirksomheten skal 
konkurranseutsettes er at man ikke ønsker sammenblanding av roller, for eksempel roller som  
kontrollør og dørvakt.  
 
Bydelsutvalget foreslår at det stilles som betingelse at de som ansettes som kontrollører ikke 
har jobbmessig forbindelser til de som arbeider som dørvakt i utelivsbransjen. 
 
Bydelsutvalget mener det er viktig at kommunen beholder – og utvikler kompetansen for 
kontrollvirksomheten og sikrer dette gjennom å ansette egne kontrollører, utvikle egne opplegg 
for utdanning av kontrollør og gjennomfører oppleggene med samarbeidspartnere internt og 
eksternt.  
   

Tiltak 2.2.1  Kontroller på steder med salgs- og skjenkebevilling. 
  
Bydelsutvalget foreslår at tiltaket beskriver prioriterte områder det foretas kontroller på,  hva 
som regnes om alvorlige overtredelser og gir informasjon om sanksjoner som settes i kraft ved 
brudd på bestemmelsene.  

  
 Tiltak 2.2.2 Utføre vandelskontroll i forbindelse med søknad om skjenkebevilling. 
 
Bydelsutvalget støtter tiltaket, men ønsker at teksten utdypes slik at det blir tydelig hvilke krav 
til vandel som stilles ved søknad om salgs- og skjenkebevilling. 
 

Tiltak 2.2.3 Opprettholde effektive rutiner for løpende kontakt med 
høringsinstansene  
i skjenkesaker. 

 
Høringsinstansene har lovpålagt meldeplikt om det framkommer uregelmessigheter eller  
klanderverdige forhold knyttet til utøvelsen av en salgs- eller skjenkebevilling.  
Bydelene har rollen som sosialtjeneste når de vurderer en søknad om skjenkebevilling og 
uttaler seg om det er grunn til å anta at bevillingen vil føre til utvikling av – eller segmentering 
av alvorlige sosiale problemer. 
 
Det er i de fire sentrumsbydelene det er registrert flest serverings, salgs- og skjenkebevillinger.  
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I Bydel St. Hanshaugen, som har et utvidet sentrumsansvar, blant annet som høringsinstans ved 
behandling av bevillingssaker fra sentrum, er det registrert flest bevillinger. 
 
Bydelsutvalget foreslår en grundig gjennomgang av eksisterende rutiner for utveksling av 
informasjon, saksopplysninger og annen kontakt mellom høringsinstansene og Næringsetaten i 
den hensikt å undersøke hvordan man kan sikre at saksbehandlingen, i alle ledd, 
• kvalitetssikres gjennom at nødvendig informasjon følger søknaden som skal behandles 
• gjøres ut fra prinsipp om lik behandling av like søknader 
• blir mer effektiv 
 
Bydelsutvalget foreslår også å vurdere samordning og koordinering av befaringer som skal 
gjennomføres ved behandling av nye bevillingssøknader. 

 
Tiltak 2.2.4 Motvirke konkurransevridning gjennom å bekjempe økonomisk 
kriminalitet. 

 
Bydelsutvalget støtter forslaget i teksten og mener dette taler for at vandelskravet bør bli 
strengere. 
 
 Tiltak 2.2.5 Delta i samarbeidsprosjekter 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å delta i samarbeidsprosjekter. Det er ønskelig at teksten 
også fremhever kommunens samarbeid med andre organisasjoner som har som mål å 
forebygge utviklingen av rus og kriminalitet. Det er særlig viktig å fokusere på 
samarbeidsprosjekter som styrker fremveksten av alkoholfrie / rusfrie arenaer. 
 

Delmål 3: Hindre salg og skjenking til mindreårige   
 
Bydelsutvalget mener at teksten bør være mer utfyllende og beskrive kommunens mål for å 
redusere og regulere tilgjengeligheten av alkohol til mindreårige, hvilke delmål, strategier og 
tiltak som skal være retningsgivende for kommunen totalt og hvilke tiltak skal bydelene utvikle 
og ha ansvar for lokalt. 
 
En beskrivelse av samarbeid om forebyggende arbeid med barn og unge, blant annet en 
beskrivelse av SaLTOs mandat og arbeidsområder i Oslo sentralt (og i bydelene lokalt). 
 
Strategi 3.1  Praktisere nulltoleranse overfor salgs-  og skjenkesteder ved salg og skjenking 

til mindreårige.   
 
Bydelsutvalget er enig i at forslaget  er et viktig forebyggende tiltak for å redusere skjenking av 
mindreårige. 
 

Tiltak 3.1.1 Foreta målrettede kontroller 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget om å foreta målrettede kontroller mot steder som retter seg  
mot yngre publikum, har lange åpningstider og som har hovedinntekten fra skjenking av 
alkohol. 
 
Bydelsutvalget foreslår at det settes et ”tak” for hvor mange ganger en bevilling kan inndras 
for en kortere periode – før bevillingen blir permanent inndratt. 
   

Tiltak 3.1.2 Delta i det forebyggende arbeidet. 
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Bydelsutvalget støtter tiltaket og mener at flere må få anledning til å delta i  konferanser,  
seminarer og prosjekter som driver med forebyggende arbeid. 
 
Bydelsutvalget foreslår at ansatte som arbeider med saksbehandling av høringssvar også må få 
anledning til å delta i slike fora. 
 

Delmål 4: Sikre alkoholfrie arenaer 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget slik det presenteres under ”Generelt” , ”Skjenking ” og 
”salg”. 
  
Strategi 4.1 Vurdere hvilke steder og arealer som kan få salgs- og skjenkebevilling i 

henhold til nåværende retningslinjer og praksis. 
 
Bydelsutvalget støtter ikke at vurderinger skal gjøres i henhold til nåværende retningslinjer og 
praksis. 
 
Bydelsutvalget mener at det må gjøres rede for hvilke virksomheter og arealer som kan få 
salgs- og skjenkebevillinger i henhold til de retningslinjer som vedtas i handlingsplanen, med 
oppfølging gjennom  revidering av åpnings- og skjenktidsforskriften.  
 

Tiltak 4.1.1 Det foreslås en justering av regelverket for idrettsarrangementer. 
 
Bydelsutvalget mener det er viktig å fastholde hovedregelen om at det ikke skal gis 
skjenkebevilling i tilknytning til idrettsarrangement og idrettsarenaer. 
 
Bydelsutvalget mener at en justering i regelverket for idrettsarrangementer vil gi uønskede 
signaler som at det er greit å koble alkohol og idrett.  
 
Dette er en uheldig utvikling, særlig med tanke på hvordan slike ”voksenholdninger” vil 
påvirke barn og unges forhold til deltakelse i idrett, og på idrettsarrangement. 
 
Serveringssteder som selger og skjenker alkohol bør være atskilt fra idrettsarenaene. 
 
6.  Varighet for kommunal alkoholpolitiske handlingsplan 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. 
 
7.  Videre oppfølging av planen 
 
Bydelsutvalget støtter forslaget. I tillegg må det komme fram hvordan den enkelte bydel skal 
implementere innholdet i planen til sine egne, lokale ruspolitiske handlingsplaner. 
 
 

 Sak 52 /08  Orientering vedrørende antall behandle de saker om 
alkoholpolitiske områder, salgs- og skjenkebevillin ger: 
Status for 2007. 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken ”Antall behandlede saker om alkoholpolitiske områder, 
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salgs- og skjenkebevillinger, status for 2007” -  til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Haakon Sandøy (A) for SV og A 
Bydelsutvalget vil gjerne ha en orientering vedrørende det merarbeidet det anselige antallet 
bevillingssøknader i sentrum medfører, sett i forhold til den økonomiske kompensasjonen 
bydelen mottar for dette.   
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt  
Tilleggsforslag vedtatt mot 7 stemmer (H, V og F).  
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken ”Antall behandlede saker om alkoholpolitiske områder, 
salgs- og skjenkebevillinger, status for 2007” -  til orientering. 
Bydelsutvalget vil gjerne ha en orientering vedrørende det merarbeidet det anselige antallet 
bevillingssøknader i sentrum medfører, sett i forhold til den økonomiske kompensasjonen 
bydelen mottar for dette.   
 

 Sak 53 /08  Status barnehageutbygging 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Status barnehageutbygging tas til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Rune Aale-Hansen (H) for F, V, H, SV og A: 
Nytt punkt.2: 
Bydelsutvalget viser til tidligere vedtak om barn ehage i Akersveien 26, herunder helhetlig 
trafikkløsning inklusiv bomløsning i Westye Egebergsgate. 
Bydelsutvalget anbefaler at dette ivaretas, og at naboinnsigerlser på dette punktet tas til følge 
slik at forenklet behandling kan benyttes og barnehagen bygges snarest. 
Fra Nora Fjelddalen (SV) for A og SV: 
Nytt punkt.3: 
Bydelsutvalget understreker på generelt grunnlag betydningen av at alle involverte offentlige 
etater og aktører slutter opp om arbeidet med å nå full barnehagedekning i bydelen raskest 
mulig, dersom dette arbeidet skal lykkes. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslag fra Aale-Hansen enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslag fra Fjelddalen 3 enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Status barnehageutbygging tas til orientering. 
Bydelsutvalget viser til tidligere vedtak om barn ehage i Akersveien 26, herunder helhetlig 
trafikkløsning inklusiv bomløsning i Westye Egebergsgate. 
Bydelsutvalget anbefaler at dette ivaretas, og at naboinnsigerlser på dette punktet tas til følge 
slik at forenklet behandling kan benyttes og barnehagen bygges snarest. 
Bydelsutvalget understreker på generelt grunnlag betydningen av at alle involverte offentlige 
etater og aktører slutter opp om arbeidet med å nå full barnehagedekning i bydelen raskest 
mulig, dersom dette arbeidet skal lykkes. 
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 Sak 54 /08  Gjetemyren gård barnehage (tidligere k alt Geitmyra) 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget ber om at videre utredning av Gjetemyren gård som barnehage avsluttes. 
 
Behandling: 
Endringsforslag fra Haakon Sandøy (A) for A og SV: 
Nytt pkt 2: 
Bydelsutvalget har tidligere vedtatt at administrasjonen ser på andre bydelers bruk av fredede 
bygninger til barnehage, og ber om en tilbakemelding på dette arbeidet. 
Nytt pkt 3: 
Bydelsutvalget mener ikke det så langt har framkommet opplysninger av en slik karakter at det 
er mulig å nå konkludere med utredningen av Gjetemyren gård som barnehage bør avsluttes, 
Bydelsutvalget ber om at prosessen videreføres, med sikte på etablering av barnehage. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag satt opp mot endringsforlaget fra Sandøy og falt mot 7 stemmer (H, 
V og F) med leders dobbeltstemme. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget har tidligere vedtatt at administrasjonen ser på andre bydelers bruk av fredede 
bygninger til barnehage, og ber om en tilbakemelding på dette arbeidet. 
Bydelsutvalget mener ikke det så langt har framkommet opplysninger av en slik karakter at det 
er mulig å nå konkludere med utredningen av Gjetemyren gård som barnehage bør avsluttes, 
Bydelsutvalget ber om at prosessen videreføres, med sikte på etablering av barnehage. 
 
 

 Sak 55 /08  Samarbeid mellom private og kommunale barnehager i 
bydel St. Hanshaugen. 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Nora Fjelddalen (SV) for SV og A: 
Bydelsutvalget ser det som en særlig viktig målsetting at antallet kommunale barnehager i 
bydelen blir høyere. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslag fra Fjelddalen vedtatt mot 7 stemmer (H, V og F)med leders dobbeltstemme. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
Bydelsutvalget ser det som en særlig viktig målsetting at antallet kommunale barnehager i 
bydelen blir høyere. 
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 Sak 56 /08  Bydel St. Hanshaugen som lærebedrift 2 008-2011 - 
oppfølgingssak 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar ny sak om Bydel St. Hanshaugen som lærebedrift 2008-2011 til orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar ny sak om Bydel St. Hanshaugen som lærebedrift 2008-2011 til orientering. 
 
 

 Sak 57 /08  Orientering om miniprosjektet Casparie sgate 2- 4 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken om mini-prosjektet i Caspariesgate 2-4 til orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om mini-prosjektet i Caspariesgate 2-4 til orientering. 
 
 

 Sak 58 /08  Oppvekstsenter i Bydel St. Hanshaugen 
 

Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt.. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
 

 Sak 59 /08  Nytt boligtilbud i omsorgstrappen - "O msorg +" 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken om nytt boligtilbud innenfor eldreomsorgen – Omsorg+ 
til orientering 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Morten Drægni (SV) for A og SV: 
Bydelsutvalget er opptatt av at alle brukere av bydelens omsorgstilbud skal ha likeverdige 
tjenester. Bydelsutvalget vil derfor advare mot en utvikling der en større del av det offentlige 
tjenestetilbudet blir inneholdende tilleggstjenester som forutsetter privat betaling fra brukere.     
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Tilleggsforslag fra Rune Aale-Hansen (H): 
Bydelsutvalget vil understreke at finansieringen av grunnleggende helsetjenester er en offentlig 
oppgave. 
Bydelsutvalget er samtidig positiv til at det er mulig for dem som ønsker det å kjøpe 
tilleggstjenester 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt.   
Tilleggforslag fra Drægni satt opp mot Aale-Hansens og vedtatt mot 7 stemmer (H, V og F) 
med leders dobbeltstemme. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om nytt boligtilbud innenfor eldreomsorgen – Omsorg+ 
til orientering 
Bydelsutvalget er opptatt av at alle brukere av bydelens omsorgstilbud skal ha likeverdige 
tjenester. Bydelsutvalget vil derfor advare mot en utvikling der en større del av det offentlige 
tjenestetilbudet blir inneholdende tilleggstjenester som forutsetter privat betaling fra brukere.     
 

 Sak 60 /08  Årsregnskap 2007 - St. Hanshaugen Eldr esenter 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar årsregnskap 2007 med revisorberetning for St. Hanshaugen Eldresenter til 
orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar årsregnskap 2007 med revisorberetning for St. Hanshaugen Eldresenter til 
orientering. 
 

 Sak 61 /08  Rådenes mulighet for innflytelse - opp følgingssak 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget oppfordrer lederne av de tre rådene til å gjennomføre et møte der forslagene til 
tiltak blir diskutert, med planlegging av iverksettelse av tiltakene. Møtet bør avholdes i løpet av 
våren. 
 
Bydelsutvalget oppfordrer bydelsdirektøren til å sette i gang opplæring for rådene i saksgang 
og muligheter i å påvirke. 
 
Bydelsutvalget oppfordrer bydelsdirektøren til å gjennomføre evaluering av om rådenes 
innflytelse er blitt styrket. Dette bør gjøres innen utgangen av 2008. 
 
Bydelsutvalget tar for øvrig saken til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Morten Drægni (SV) for SV og A:  



 32

Bydelsutvalget ber bydelsdirektøren, i nærmere samarbeid med rådene, om å finne mulige 
kanaler for at disse kan gjøres mer synlige for befolkningen.    
 
Endringsforslag fra Rune Aale-Hansen (H) for H og V: 
Beholde 1 og 4 avsnitt i bydelsdirektørens forslag til vedtak, men styrke bydelsdirektørens 
forslag til avsnitt 2 og 3, og erstatte med:  
Bydelsutvalget understreker at Rådenes hovedformål er å gi råd i forbindelse med politiske 
vedtak knyttet til rådenes ansvarsområde, herunder saker som ikke nødvendigvis står på 
møtekartet til bydelsutvalget.  
Mona Grønlie (V) fremmer Aale-Hansens endringsforslag som tilleggsforslag  
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak avsnitt 1 til 4:  

1. avsnitt enstemmig vedtatt 
2. avsnitt vedtatt mot 2 stemmer (1 H – Rune Aale-Hansen og F)  
3. avsnitt vedtatt mot 5 stemmer (H og  F) 
4. avsnitt enstemmig vedtatt  
tilleggsforslag fra Grønlie:    
5. avsnitt tilleggsforslag enstemmig vedtatt 

 
Vedtak: 
Bydelsutvalget oppfordrer lederne av de tre rådene til å gjennomføre et møte der forslagene til 
tiltak blir diskutert, med planlegging av iverksettelse av tiltakene. Møtet bør avholdes i løpet av 
våren. 
 
Bydelsutvalget oppfordrer bydelsdirektøren til å sette i gang opplæring for rådene i saksgang 
og muligheter i å påvirke. 
 
Bydelsutvalget oppfordrer bydelsdirektøren til å gjennomføre evaluering av om rådenes 
innflytelse er blitt styrket. Dette bør gjøres innen utgangen av 2008. 
 
Bydelsutvalget tar for øvrig saken til orientering. 
 
Bydelsutvalget ber bydelsdirektøren, i nærmere samarbeid med rådene, om å finne mulige 
kanaler for at disse kan gjøres mer synlige for befolkningen.    
 
Bydelsutvalget understreker at Rådenes hovedformål er å gi råd i forbindelse med politiske 
vedtak knyttet til rådenes ansvarsområde, herunder saker som ikke nødvendigvis står på 
møtekartet til bydelsutvalget.  
 

 Sak 62 /08  Deltagende budsjettering 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar sak om deltagende budsjettering til orientering. Det opprettes en 
prosjektgruppe bestående av arbeidsutvalget og representanter for administrasjonen 
(bydelsdirektør, avdelingssjef for Administrasjonsavdelingen, seksjonsleder for 
Økonomiseksjonen) som får i mandat å utarbeide et konkret forslag til hvordan deltagende 
budsjettering kan implementeres i budsjettprosessen for budsjettåret 2009. Økonom fra 
Velferd- og sosiale tjenester inviteres med som ekstern representant/rådgiver. Konklusjon 
legges fram for Bydelsutvalget i egen sak i juni. 
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Behandling: 
Endringsforslag fra Morten Drægni (SV) for A og SV: 
Bydelsutvalget tar saken om deltakende budsjettering til orientering. Det etableres en egen 
prosjektgruppe bestående av representanter fra bydelsadministrasjonen, seks politiske 
representanter (en fra hver partigruppe) samt 1-2 eksterne deltakere med fagkompetanse på 
deltakende budsjettering. Prosjektgruppen får i mandat å utarbeide et konkret forslag til 
hvordan deltakende budsjettering kan implementeres i budsjettprosessen for budsjettåret 2009. 
Økonom fra Velferd- og sosiale tjenester inviteres i tillegg med som ekstern 
representant/rådgiver. Arbeidsutvalget oppnevner etter forslag fra partiguppene de politiske 
representanter og den de eksterne deltakerne med fagkompetanse. Konklusjonen legges fram 
for bydelsutvalget i egen sak i juni.   
 
Tilleggsforslag til endringsforslaget fra Torunn Husvik (A): 
Bydelsutvalget påpeker at bruk av eksterne fagfolk skal skje ved frivillig deltakelse fra disse. 
Det skal ikke komme ekstra kostnader knyttet til dette. 
 
Forslag fra Cecilie Brein (F): 
Saken avvises. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag satt opp mot fra Drægni og Husvik vedtatt mot 7 stemmer (leders 
dobbeltstemme) 
Forslag fra Brein falt mot 5 stemmer (F og H) 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om deltakende budsjettering til orientering. Det etableres en egen 
prosjektgruppe bestående av representanter fra bydelsadministrasjonen, seks politiske 
representanter (en fra hver partigruppe) samt 1-2 eksterne deltakere med fagkompetanse på 
deltakende budsjettering. Prosjektgruppen får i mandat å utarbeide et konkret forslag til 
hvordan deltakende budsjettering kan implementeres i budsjettprosessen for budsjettåret 2009. 
Økonom fra Velferd- og sosiale tjenester inviteres i tillegg med som ekstern 
representant/rådgiver. Arbeidsutvalget oppnevner etter forslag fra partiguppene de politiske 
representanter og den de eksterne deltakerne med fagkompetanse. Konklusjonen legges fram 
for bydelsutvalget i egen sak i juni.   
Bydelsutvalget påpeker at bruk av eksterne fagfolk skal skje ved frivillig deltakelse fra disse. 
Det skal ikke komme ekstra kostnader knyttet til dette. 
 
 

 Sak 63 /08  Søknad om prøveordning for ny sammense tning av 
skolenes driftsstyrer 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget godkjenner forslag til søknadsbrev for søknad om at bydelen blir prøveordning 
for endring sammensetning av skolenes driftsstyrer. 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget godkjenner forslag til søknadsbrev for søknad om at bydelen blir prøveordning 
for endring sammensetning av skolenes driftsstyrer. 
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 Sak 64 /08  Interpellasjoner og grunngitte spørsmå l - rutiner 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget godkjenner følgende rutine for behandling og protokollføring av 
interpellasjoner og grunngitte spørsmål: 

1. Innkomne interpellasjoner og grunngitte spørsmål blir satt på sakskartet. 
2. Leder av bydelsutvalget besvarer det grunngitte spørsmålet/styrer en eventuell 

diskusjon rundt interpellasjonen. 
3. Svar på det grunngitte spørsmålet/eventuelt resultat av diskusjon rundt interpellasjonen 

protokollføres. 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget godkjenner følgende rutine for behandling og protokollføring av 
interpellasjoner og grunngitte spørsmål: 

1. Innkomne interpellasjoner og grunngitte spørsmål blir satt på sakskartet. 
2. Leder av bydelsutvalget besvarer det grunngitte spørsmålet/styrer en eventuell 

diskusjon rundt interpellasjonen. 
3. Svar på det grunngitte spørsmålet/eventuelt resultat av diskusjon rundt interpellasjonen 

protokollføres. 
 

 Sak 65 /08  Økonomisk status pr mars 2008 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar sak om økonomisk status pr. mars 2008 til orientering. 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar sak om økonomisk status pr. mars 2008 til orientering. 
 

Sak 66 /08  Tildeling frivillighetsmidler 2008 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget fordeler midler til frivillig aktivitet for 2008 etter vedlagt liste. 
 
 
Søker  Tiltak Sum Vurdering/begr

unnelse 
Bydels- 
direktørens 
innstilling 

BU 
vedtak 
 

1)Oslo og 
Omland 
Friluftsråd 

Ferieklubb for barn i 
bydelens 
skolefritidsordningen.  ”lek 
og lær i naturen” 

15.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  



   35

2) Galleriene i 
Theresesgt 5 

Synliggjøring av galleriene 
i Theresesgt 5- 
kunsnerdrevne gallerier. 
”Non-profit” senter for 
aktivitet for unge uetablerte 
kunstnere. 

30.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

3) Ullern 
Kammerkor 

Konsertstøtte til 3 konserter 
i Fagerborg kirke. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

4) Sagene-
Torshov Lokal 
Agenda 21 
forum 

”Eventyr i Torggata” med 
mål om å sette fokus på en 
sak og belyse fremtidige 
muligheter til en 
bærekraftig utvikling av et 
nærmiljø.  

10.000   Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet 
utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

5) Oslo Chorale 
selskap 

Konsert i 
Trefoldighetskirken i 
anledning kirkens 150 års 
jubileum. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

6) Oslo Nord-
Vest 
revmatikerforeni
ng 

3 dagers tur for medlemmer 
til Røros 
varmtvannbasseng. 

15.000  Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet 
utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

7) Vestre Aker 
Eldresenter 

Frivillighet i sentrum. Årlig 
”input” for de frivillige, 
som oppmuntring i 
hverdagen. 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000  

8) AKKS Oslo ”kvinnescene ” på 
Musikkfest for å fremme 
kvinner og kvinners 
interesser i en 
mannsdominert bransje. 

15.601 Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet i 
sentrum, 
prioriteres ikke. 

  

9) Marienlyst og 
Ullevål 
Småstrykere 

Vårseminar for 
småstrykere. Småstrykerne 
er en gruppe på 15 
fiolinelever i alderen 8-14 
år. 

6.000 Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

10) Ila skoles 
musikkorps 

Musikal-prosjekt for elever, 
familie og bydelens 
befolkning. 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Prioriteres 

15.000  

11) 
Hammersborg 
fritidsklubb 

Ferieklubb for barn i 5-7. 
klasse i 3 uker. 
Tur/aktiviteter hver dag. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000  

12) Møllergata 
skoles 
musikkorps 

Tilskudd til videreføring av 
arbeidet som er blitt gjort 
med korpsets nye start 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  
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siden høsten 2000. 
13) Oslo 
Bygdekvinnelag 

Potetdyrkekonkurranse til 
alle grunnskolene i Oslo, en 
konkurranse for å få flere 
til å få øynene opp for den 
verdien som ligger i 
skolehagene, knyttet til 
Geitmyra skolehage. 

60.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000  

14) Trefoldighet 
menighet 

Værestedet 
Trefoldighetskirken- 
oppfølging og veiledning 
av ”gjestefrivillige”. 

25.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000  

15) Diskoteket Diskotek for psykisk 
utviklingshemmede 

3.900  Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet 
utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

16) Natteravnere 
på Ila, Ila skoles 
FAU 

Natteravnene på Ila 2.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

2.000  

17) Bolteløkka 
skoles FAU 

Nytt høytaleranlegg på 
Bolteløkka skole 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

18) 
Foreldregruppe 
for 4. klasse på 
Ila skole 

17. mai feiring på 
bakhaugen 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

19) ADHA 
Norge 
Oslo/Akershus 

Barne-og ungdomstreff, 
temamøter, ADHD-cafe, 
Verdensdagen for psykisk 
helse, Østlands lærerstevne, 
lærerseminar, seminar for 
minoritetssprålelige 

4.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

3.000  

20) Marienlyst 
Vel 

Halvor Blinderns grav: 
Lokal/kulturhistorisk 
brosjyre og kulturelt 
arrangement. 

18.500  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

21) De Frie 
Evangeliske 
Forsamlinger 

Noahs Ark. Tilbud for barn 
. Søndagsskole fra 2 år, 
med turer, aktiviteter og 
samlinger. 

37.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

3.000  

22) Arthaus Utekino på St. Hanshaugen. 
Gratis filmopplevelse på 
Haugen. 

12.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Prioriteres 

10.000  

23)Foreningen 
Kongene på 
Haugen 

Kongene på Haugen 
festivalen 2008. En 
idealistisk 
kulturorganisasjon stiftet 
for å fremme og synliggjøre 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

35.000  
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kulturmangfold i Oslo. 
Festivalen er tilgjengelig og 
gratis for alle. 

24) Bolteløkka 
skoles 
musikkorps 

Julenissekorps prosjekt. 
Korpset ønsker organisere 
flere små julenissekorps 
som kan spille for 
borettslag, sykehjem og 
andre egnede steder. 

12.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000  

25) østkanten 
Bluesklubb 

Konsertrekke på Herr 
Nilsen. Klubben drives 
ideelt. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet i 
sentrum, 
prioriteres ikke. 

0  

26) St. 
Hanshaugen 
eldresenter 

Rekruttering av yngre 
pensjonister til frivillig 
arbeid. 

50.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000  

27) Marienlyst 
og Ullevål 
skoleorkester 

Orkesterseminar. 
Målgrupper er barn fra 6-16 
år. 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

28) 
Valleløkken-
Bolteløkken Vel 

Lokalmiljøtiltak 
Valleløkken-Bolteløkka. 
Låsbare oppslagstavler, 
rutsjebane for terreng, 
strøkfest-dugnader. 

44.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Prioriterer 
delfinansiering, 
se søknad 29 

0  

29) 
Valleløkken- 
Bolteløkka Vel 

Delfinansiering av lokale 
miljøtiltak Valleløkken- 
Bolteløkka  

9.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

7.000  

30) Marienlyst 
aktivitetspark og 
fritidsklubb og 
Skateboard og 
Rulleskøyte-
klubb 

Rehabilitering av ramp 20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

SUM  629.001  270.000  
 
Behandling: 
Nora Fjelddalen (SV): Fremmet innstillingen fra OKK 
 
Endring søker nr 3, 5, 10,12, 13, 14, 21, 22, 24, 26, 27, 29 og 30. 
Søker  Tiltak Sum Vurdering/ 

begrunnelse 
Bydels- 
direktørens 
innstilling 

OKKs 
forslag  

1)Oslo og 
Omland 
Friluftsråd 

Ferieklubb for barn i 
bydelens 
skolefritidsordningen.  ”lek 
og lær i naturen” 

15.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

2) Galleriene i 
Theresesgt 5 

Synliggjøring av galleriene 
i Theresesgt 5- 
kunsnerdrevne gallerier. 

30.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  
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”Non-profit” senter for 
aktivitet for unge uetablerte 
kunstnere. 

3) Ullern 
Kammerkor 

Konsertstøtte til 3 konserter 
i Fagerborg kirke. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000 7.500 

4) Sagene-
Torshov Lokal 
Agenda 21 
forum 

”Eventyr i Torggata” med 
mål om å sette fokus på en 
sak og belyse fremtidige 
muligheter til en 
bærekraftig utvikling av et 
nærmiljø.  

10.000   Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

5) Oslo Chorale 
selskap 

Konsert i 
Trefoldighetskirken i 
anledning kirkens 150 års 
jubileum. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000 7.500 

6) Oslo Nord-
Vest 
revmatikerforeni
ng 

3 dagers tur for medlemmer 
til Røros 
varmtvannbasseng. 

15.000  Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

7) Vestre Aker 
Eldresenter 

Frivillighet i sentrum. Årlig 
”input” for de frivillige, 
som oppmuntring i 
hverdagen. 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000  

8) AKKS Oslo ”kvinnescene ” på 
Musikkfest for å fremme 
kvinner og kvinners 
interesser i en 
mannsdominert bransje. 

15.601 Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet i 
sentrum, 
prioriteres ikke. 

  

9) Marienlyst og 
Ullevål 
Småstrykere 

Vårseminar for 
småstrykere. Småstrykerne 
er en gruppe på 15 
fiolinelever i alderen 8-14 
år. 

6.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

10) Ila skoles 
musikkorps 

Musikal-prosjekt for elever, 
familie og bydelens 
befolkning. 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000 20.000 

11) 
Hammersborg 
fritidsklubb 

Ferieklubb for barn i 5-7. 
klasse i 3 uker. 
Tur/aktiviteter hver dag. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000  

12) Møllergata 
skoles 
musikkorps 

Tilskudd til videreføring av 
arbeidet som er blitt gjort 
med korpsets nye start 
siden høsten 2000. 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000 10.000 

13) Oslo 
Bygdekvinnelag 

Potetdyrkekonkurranse til 
alle grunnskolene i Oslo, en 
konkurranse for å få flere 
til å få øynene opp for den 
verdien som ligger i 

60.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000 8.000 
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skolehagene, knyttet til 
Geitmyra skolehage. 

14) Trefoldighet 
menighet 

Værestedet 
Trefoldighetskirken- 
oppfølging og veiledning 
av ”gjestefrivillige”. 

25.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000 25.000 

15) Diskoteket Diskotek for psykisk 
utviklingshemmede 

3.900  Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0  

16) Natteravnere 
på Ila, Ila skoles 
FAU 

Natteravnene på Ila 2.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

2.000  

17) Bolteløkka 
skoles FAU 

Nytt høytaleranlegg på 
Bolteløkka skole 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

18) 
Foreldregruppe 
for 4. klasse på 
Ila skole 

17. mai feiring på 
bakhaugen 

10.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000  

19) ADHA 
Norge 
Oslo/Akershus 

Barne-og ungdomstreff, 
temamøter, ADHD-cafe, 
Verdensdagen for psykisk 
helse, Østlandske 
lærerstevne, lærerseminar, 
seminar for 
minoritetsspråklige 

4.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

3.000  

20) Marienlyst 
Vel 

Halvor Blinderns grav: 
Lokal/kulturhistorisk 
brosjyre og kulturelt 
arrangement. 

18.500  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000  

21) De Frie 
Evangeliske 
Forsamlinger 

Noahs Ark. Tilbud for barn 
Søndagsskole fra 2 år, med 
turer, aktiviteter og 
samlinger. 

37.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

3.000 0 

22) Arthaus Utekino på St. Hanshaugen. 
Gratis filmopplevelse på 
Haugen. 

12.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000 12.000 

23)Foreningen 
Kongene på 
Haugen 

Kongene på Haugen 
festivalen 2008. En 
idealistisk 
kulturorganisasjon stiftet 
for å fremme og synliggjøre 
kulturmangfold i Oslo. 
Festivalen er tilgjengelig og 
gratis for alle. 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

35.000  

24) Bolteløkka 
skoles 
musikkorps 

Julenissekorps prosjekt. 
Korpset ønsker organisere 
flere små julenissekorps 
som kan spille for 

12.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

10.000 5.000 
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borettslag, sykehjem og 
andre egnede steder. 

25) Østkanten 
Bluesklubb 

Konsertrekke på Herr 
Nilsen. Klubben drives 
ideelt. 

20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet i 
sentrum, 
prioriteres ikke. 

0  

26) St. 
Hanshaugen 
eldresenter 

Rekruttering av yngre 
pensjonister til frivillig 
arbeid. 

50.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

20.000 10.000 

27) Marienlyst 
og Ullevål 
skoleorkester 

Orkesterseminar. 
Målgrupper er barn fra 6-16 
år. 

40.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

5.000 16.000 

28) 
Valleløkken-
Bolteløkken Vel 

Lokalmiljøtiltak 
Valleløkken-Bolteløkka. 
Låsbare oppslagstavler, 
rutsjebane for terreng, 
strøkfest-dugnader. 

44.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Prioriterer 
delfinansiering, 
se søknad 29 

0  

29) 
Valleløkken- 
Bolteløkka Vel 

Delfinansiering av lokale 
miljøtiltak Valleløkken- 
Bolteløkka  

9.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

7.000 9.000 

30) Marienlyst 
aktivitetspark og 
fritidsklubb og 
Skateboard og 
Rulleskøyte-
klubb 

Rehabilitering av ramp 20.000  Stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene.  

15.000 20.000 

SUM  629.001  270.000  
 
Begrunnelse for vedtak søker 21: Bydelsutvalget ønsker å prioritere tiltak som favner bredere. 
Det søkes om midler til markedsføring av tiltak, og ikke til konkrete tiltak som kommer 
bydelens barnebefolkning direkte til gode. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag falt enstemmig 
 
Vedtak: 
Søker  Tiltak Sum Vurdering/ 

begrunnelse 
BUs 
vedtak 

1)Oslo og Omland 
Friluftsråd 

Ferieklubb for barn i bydelens 
skolefritidsordningen. ”lek og lær i 
naturen” 

15.000  Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

5.000 

2) Galleriene i 
Theresesgt 5 

Synliggjøring av galleriene i 
Theresesgt 5- kunsnerdrevne 
gallerier. ”Non-profit” senter for 
aktivitet for unge uetablerte 
kunstnere. 

30.000  Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

15.000 

3) Ullern 
Kammerkor 

Konsertstøtte til 3 konserter i 
Fagerborg kirke. 

20.000  Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

7.500 

4) Sagene-Torshov ”Eventyr i Torggata” med mål om å 10.000  Ikke stønads- 0 
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Lokal Agenda 21 
forum 

sette fokus på en sak og belyse 
fremtidige muligheter til en 
bærekraftig utvikling av et nærmiljø.  

berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

5) Oslo Chorale 
selskap 

Konsert i Trefoldighetskirken i 
anledning kirkens 150 års jubileum. 

20.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

7.500 

6) Oslo Nord-Vest 
revmatiker-
forening 

3 dagers tur for medlemmer til 
Røros varmtvannbasseng. 

15.000 Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0 

7) Vestre Aker 
Eldresenter 

Frivillighet i sentrum. Årlig ”input” 
for de frivillige, som oppmuntring i 
hverdagen. 

10.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

10.000 

8) AKKS Oslo ”kvinnescene ” på Musikkfest for å 
fremme kvinner og kvinners 
interesser i en mannsdominert 
bransje. 

15.601 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene. 
Aktivitet i sentrum, 
prioriteres ikke. 

 

9) Marienlyst og 
Ullevål 
Småstrykere 

Vårseminar for småstrykere. 
Småstrykerne er en gruppe på 15 
fiolinelever i alderen 8-14 år. 

6.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

5.000 

10) Ila skoles 
musikkorps 

Musikal-prosjekt for elever, familie 
og bydelens befolkning. 

40.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

20.000 

11) Hammersborg 
fritidsklubb 

Ferieklubb for barn i 5-7. klasse i 3 
uker. Tur/aktiviteter hver dag. 

20.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene. 

20.000 

12) Møllergata 
skoles musikkorps 

Tilskudd til videreføring av arbeidet 
som er blitt gjort med korpsets nye 
start siden høsten 2000. 

10.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

10.000 

13) Oslo Bygde-
kvinnelag 

Potetdyrkekonkurranse til alle 
grunnskolene i Oslo, en konkurranse 
for å få flere til å få øynene opp for 
den verdien som ligger i 
skolehagene, knyttet til Geitmyra 
skolehage. 

60.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

8.000 

14) Trefoldighet 
menighet 

Værestedet Trefoldighetskirken- 
oppfølging og veiledning av 
”gjestefrivillige”. 

25.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

25.000 

15) Diskoteket Diskotek for psykisk 
utviklingshemmede 

3.900 Ikke stønads-
berettiget jfr 
retningslinjene. 
Aktivitet utenfor 
bydelsgrensen, 
prioriteres ikke. 

0 

16) Natteravnere 
på Ila, Ila skoles 
FAU 

Natteravnene på Ila 2.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

2.000 

17) Bolteløkka 
skoles FAU 

Nytt høytaleranlegg på Bolteløkka 
skole 

10.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene. 

5.000 

18)  
Foreldregruppe for 

17. mai feiring på bakhaugen 10.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

5.000 
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4. klasse på Ila 
skole 
19) ADHA Norge 
Oslo/Akershus 

Barne-og ungdomstreff, temamøter, 
ADHD-cafe, Verdensdagen for 
psykisk helse, Østlandske 
lærerstevne, lærerseminar, seminar 
for minoritetsspråklige 

4.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

3.000 

20) Marienlyst Vel Halvor Blinderns grav: 
Lokal/kulturhistorisk brosjyre og 
kulturelt arrangement. 

18.500 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

15.000 

21) De Frie 
Evangeliske 
Forsamlinger 

Noahs Ark. Tilbud for barn . 
Søndagsskole fra 2 år, med turer, 
aktiviteter og samlinger. 

37.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

0 

22) Arthaus Utekino på St. Hanshaugen. Gratis 
filmopplevelse på Haugen. 

12.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

12.000 

23)Foreningen 
Kongene på 
Haugen 

Kongene på Haugen festivalen 
2008. En idealistisk 
kulturorganisasjon stiftet for å 
fremme og synliggjøre 
kulturmangfold i Oslo. Festivalen er 
tilgjengelig og gratis for alle. 

40.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

35.000 

24) Bolteløkka 
skoles musikkorps 

Julenissekorps prosjekt. Korpset 
ønsker organisere flere små 
julenissekorps som kan spille for 
borettslag, sykehjem og andre 
egnede steder. 

12.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

5.000 

25) Østkanten 
Bluesklubb 

Konsertrekke på Herr Nilsen. 
Klubben drives ideelt. 

20.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene. 
Aktivitet i sentrum, 
prioriteres ikke. 

0 

26) St. Hanshaugen 
eldresenter 

Rekruttering av yngre pensjonister 
til frivillig arbeid. 

50.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

10.000 

27) Marienlyst og 
Ullevål 
skoleorkester 

Orkesterseminar. Målgrupper er 
barn fra 6-16 år. 

40.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

16.000 

28) Valleløkken-
Bolteløkken Vel 

Lokalmiljøtiltak Valleløkken-
Bolteløkka. Låsbare oppslagstavler, 
rutsjebane for terreng, strøkfest-
dugnader. 

44.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene. 
Prioriterer 
delfinansiering, se 
søknad 29 

0 

29) Valleløkken- 
Bolteløkka Vel 

Delfinansiering av lokale miljøtiltak 
Valleløkken- Bolteløkka  

9.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

9.000 

30) Marienlyst 
aktivitetspark og 
fritidsklubb og 
Skateboard og 
Rulleskøyte-klubb 

Rehabilitering av ramp 20.000 Stønads-berettiget 
jfr retningslinjene.  

20.000 

SUM  629.001  270.000 
 
Begrunnelse for vedtak søker 21: Bydelsutvalget ønsker å prioritere tiltak som favner bredere. 
Det søkes om midler til markedsføring av tiltak, og ikke til konkrete tiltak som kommer bydelens 
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barnebefolkning direkte til gode. 
 
 

 Sak 67 /08  Arbeiderpartiet oppnevner nye og endre  på 
sammensetning av representanter i komiteer 

 
Arbeiderpartiets forslag til vedtak 
HSK 

1. Trude Johansen 
2. Haakon Sandøy 
1. vara Liv Kalnins 
2. vara Lena Haugseth 

 
OKK 

1. Lars Martin Mediaas 
2. Sigrid K-Gramstad 
1. Vara Øyvind Skorge 
2. Vara Jonas Uchermann 

 
MBK 

1. Gudmund Brede 
2. Beate Svenningsen 
1. Vara Steffen Moen 
2. Vara Tor Hugo Wee 

 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
HSK 

3. Trude Johansen 
4. Haakon Sandøy 
3. vara Liv Kalnins 
4. vara Lena Haugseth 

 
OKK 

3. Lars Martin Mediaas 
4. Sigrid K-Gramstad 
3. Vara Øyvind Skorge 
4. Vara Jonas Uchermann 

 
MBK 

3. Gudmund Brede 
4. Beate Svenningsen 
3. Vara Steffen Moen 
4. Vara Tor Hugo Wee 
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 Sak 68 /08  Interpellasjon til bydelsutvalgsmøte 2 9. april 2008 fra 
Rune Aale-Hansen om innsats overfor bostedsløse i 
Bydel St. Hanshaugen/sentrum 

 
Resultat: 
 
Behandling: 
Forslag fra Rune Aale-Hansen (H): 
Bydelsutvalget ber om at bydelsdirektøren igjen fremmer sak om prosjektsøknad omtalt i 
saken.  
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget ber om at bydelsdirektøren igjen fremmer sak om prosjektsøknad omtalt i saken.  
 
 

 Sak 69 /08  Kommunal plan for idrett og friluftsli v 2009-2012 -  høring 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Bydelsutvalget har på grunn av høringsfristen valgt å legge hovedvekten i sin 
tilbakemelding  på planens prioritering eller ikkeprioritering av de fra bydelen 
foreslåtte anlegg.  

 
Bydelsutvalget ser at bydelens innstilling om førsteprioritet for flerbrukshall under 
Lille Bislett ikke er tatt til følge. Bydelsutvalget mener det er positivt at 
flerbrukshallen på Marienlyst skole prioriteres i handlingsprogrammet, men mener at 
også hallen under Lille Bislett er viktig for å gi et godt halltilbud i bydelen. Området 
rundt Bislett må ferdigstilles, slik at det nye flotte stadionet kan få omgivelser som det 
fortjener, og at barn og unge får tilbake et svært etterlengtet område for lek og 
aktivitet. Bydel St. Hanshaugen er den eneste bydelen i Oslo uten idrettshall.  
Bydelsutvalget mener at en hall under Lille Bislett er viktig for å gi et godt 
aktivitetstilbud i bydelen.  

 
2. Bydelsutvalget er enig i at Friplassen på Marienlystfeltet og kunstisbane på Lille Bislett 

foreslås prioritert innenfor planperioden. 
 

3. Bydelsutvalget ser av prioriteringene at opparbeidelse av Collettløkka, som var ført opp 
i den forrige planen nå ikke er tatt med. Området er regulert til friområde, er 
midlertidig i bruk til barnehage, men må opparbeides i tråd med tidligere planer om 
nærmiljøanlegg/område for lek og aktivitet. En slik opparbeidelse er ønsket av naboer, 
bydelen og Friluftsetaten, som forvalter området.  

 
4. Bydelsutvalget ser at under beskrivelse av ”Friområder og parker i byggesonen” ikke er 

tilstrekkelig beskrevet status for de parkene som forvaltes av bydelene. Friluftsetatens 
forvaltningsområder og  behov for rehablitering er beskrevet i planen, mens bydelenes 
svært store samlede områder ikke er tatt med. Bydelen har tidligere kommentert dette i 
forbindelse med rullering av forrige plan, og det ble da uttalt at bydelene først ville 
være aktuelle å ta med ved revisjon av planen. At de behov bydelene har for 
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rehabilitering av anlegg ikke står beskrevet og oppført i planen er svært negativt, da 
anlegg må stå i planen for å kunne bli prioritert. 
Bydelsutvalget ber om at beskrivelse av bydelenes behov tas inn i planen før den går til 
politisk behandling.  

 
Behandling: 
Endring og tilleggsforslag fra Rune Aale-Hansen (H): 
Første setning i punkt 1 annet avsnitt: 
Bydelsutvalget viser til reguleringen av Bislettgata og at underjordisk idrettshall er regulert 
under maratonplassen. Dette må korrigeres i plandokumenter og tilhørende vedtak. 
 
Punkt 2 endre setningen: 
Oppgradering av Lille Bislett, herunder kunstisbane….. 
Nytt punkt 5 
Bydelsutvalget ber om at ballbinger i tilknytning til Kristparken/Møllergata skole prioriteres 
inn i neste 4-års periode 
 
Tilleggsforslag fra Stian Oen (SV) for A og SV: 
Bydelsutvalget viser i tillegg til bydelsutvalget tidligere vedtak om St. Hanshaugen som 
vinterpark.  
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag punkt 1 satt opp mot Aale-Hansens og falt enstemmig.  
Bydelsdirektørens forslag punkt 2 satt opp mot Aale-Hansens og falt enstemmig. 
Bydelsdirektørens forslag punkt 3 og 4 Enstemmig vedtatt 
Nytt punkt 5 enstemmig vedtatt 
Oens forslag vedtatt mot 5 stemmer (H og F) 
 
Vedtak: 

1. Bydelsutvalget har på grunn av høringsfristen valgt å legge hovedvekten i sin 
tilbakemelding  på planens prioritering eller ikkeprioritering av de fra bydelen 
foreslåtte anlegg.  

 
Bydelsutvalget viser til reguleringen av Bislettgata og at underjordisk idrettshall er 
regulert under maratonplassen. Dette må korrigeres i plandokumenter og tilhørende 
vedtak.. Bydelsutvalget mener det er positivt at flerbrukshallen på Marienlyst skole 
prioriteres i handlingsprogrammet, men mener at også hallen under Lille Bislett er 
viktig for å gi et godt halltilbud i bydelen. Området rundt Bislett må ferdigstilles, slik 
at det nye flotte stadionet kan få omgivelser som det fortjener, og at barn og unge får 
tilbake et svært etterlengtet område for lek og aktivitet. Bydel St. Hanshaugen er den 
eneste bydelen i Oslo uten idrettshall.  Bydelsutvalget mener at en hall under Lille 
Bislett er viktig for å gi et godt aktivitetstilbud i bydelen.  

 
2. Oppgradering av Lille Bislett, herunder kunstisbane på Lille Bislett foreslås prioritert 

innenfor planperioden. 
 

3. Bydelsutvalget ser av prioriteringene at opparbeidelse av Collettløkka, som var ført 
opp i den forrige planen nå ikke er tatt med. Området er regulert til friområde, er 
midlertidig i bruk til barnehage, men må opparbeides i tråd med tidligere planer om 
nærmiljøanlegg/område for lek og aktivitet. En slik opparbeidelse er ønsket av naboer, 
bydelen og Friluftsetaten, som forvalter området.  
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4. Bydelsutvalget ser at under beskrivelse av ”Friområder og parker i byggesonen” ikke 

er tilstrekkelig beskrevet status for de parkene som forvaltes av bydelene. 
Friluftsetatens forvaltningsområder og  behov for rehabilitering er beskrevet i planen, 
mens bydelenes svært store samlede områder ikke er tatt med. Bydelen har tidligere 
kommentert dette i forbindelse med rullering av forrige plan, og det ble da uttalt at 
bydelene først ville være aktuelle å ta med ved revisjon av planen. At de behov 
bydelene har for rehabilitering av anlegg ikke står beskrevet og oppført i planen er 
svært negativt, da anlegg må stå i planen for å kunne bli prioritert. 
Bydelsutvalget ber om at beskrivelse av bydelenes behov tas inn i planen før den går til 
politisk behandling. Bydelsutvalget viser i tillegg til bydelsutvalget tidligere vedtak om 
St. Hanshaugen som vinterpark. 

 
5.  Bydelsutvalget ber om at ballbinger i tilknytning til Kristparken/Møllergata skole 

prioriteres inn i neste 4-års periode 
 
 

 Sak 70 /08  Oppnevning til Tilsynsutvalget Hjemmet jenesten og 
institusjon 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Bydelsutvalget oppnevner eldrerådets foreslåtte representant, Ulla Askeland, som 
medlem i tilsynsutvalg for hjemmebaserte tjenester. 

2. Bydelsutvalget oppnevner 2 medlemmer og 3 varamedlemmer til tilsynsutvalg for 
hjemmebaserte tjenester. 

3. Bydelsutvalget oppnevner eldrerådets foreslåtte representant, Jan Helge Nordbye, som 
varamedlem i tilsynsutvalg for institusjoner mv 

4. Bydelsutvalget oppnevner ytterligere ett varamedlem i tilsynsutvalg for institusjoner mv 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 

1. Bydelsutvalget oppnevner eldrerådets foreslåtte representant, Ulla Askeland, som 
medlem 
I tilsynsutvalg for hjemmebaserte tjenester. 

2. Bydelsutvalget oppnevner 2 medlemmer og 3 varamedlemmer til tilsynsutvalg for 
hjemmebaserte tjenester. 

3. Bydelsutvalget oppnevner eldrerådets foreslåtte representant, Jan Helge Nordbye, som 
varamedlem i tilsynsutvalg for institusjoner mv 

4. Bydelsutvalget oppnevner ytterligere ett varamedlem i tilsynsutvalg for institusjoner mv 
 

Sak 71 /08  Barnehage på Sophus Bugges plass - Fage rborg 
menighet 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra Rune Aale-Hansen (H): 



   47

Bydelsutvalget anbefales byggelånet innløst så snart formalgrunnlaget kan bekreftes. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag med tilleggsforslag enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
Bydelsutvalget anbefales byggelånet innløst så snart formalgrunnlaget kan bekreftes. 
 
 

 Sak 72 /08  Handlingsplan mot støy i Oslo 2008 - 2 013 - 
Høringsuttalelse fra Bydel St. Hanshaugen 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken om utkast til handlingsplan mot støy i Oslo til orientering. Forutsatt full 
iverksetting vil denne planen medføre en betydelig forbedring av lokalmiljøet i Bydel St. 
Hanshaugen og i sentrum med hensyn til støy. 
 
Votering:  
Enstemmig vedtatt 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken om utkast til handlingsplan mot støy i Oslo til orientering. Forutsatt full 
iverksetting vil denne planen medføre en betydelig forbedring av lokalmiljøet i Bydel St. 
Hanshaugen og i sentrum med hensyn til støy. 
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Referatsaker 
 
Periode: 26. mars 2008 - 29. april 2008   
   
Sak nr. Arkivsak Tittel 
   
26/08 200501830-4 Søknad fra Fastfood Paleet AS om Serverings- og alminnelig 

skjenkebevilling for øl, vin og brennevin / Uteservering ved 
PaleKjelleren, Karl johans gate 37 

   
27/08 200800403-2 Søknad om bevilling, ny - Cafè Skansen, Rådhusgaten 32 
   
28/08 200800381-2 Søknad om bevilling, utvidelse av areal ute - Theatercafeen, 

Stortingsgata 24-26 
   
29/08 200601703-4 Søknad om bevilling, utvidelse av areal inne - Bella Napoli, 

Storgata 26 
   
30/08 200800502-2 Søknad om bevilling, ny med fornyelse 2012 - Kaffekroken, 

Wdm. Thranes gate 25 
   
31/08 200800540-2 Java espressobar & kaffeforretning, Ullevålsveien 47: Søknad om 

åpnings- og skjenketidsbevilling for servering ute 
   
32/08 200800526-6 Søknad om bevilling - Oslo Sjømannsforenings Selskapslokaler, 

Kronprinsens gate 1 
   
36/08 200701662-13 Pilestredet 56 - gnr 217 bnr 263 - underrettning om vedtak om 

mindre vesentlige reguleringsendring 
   
37/08 200800467-2 Invitasjon til innspill fra bydelen - Blindernveien 6 
   
38/08 200800625-2 Søknad fra ICA Detaljs AS om Salgsbevilling for alkoholholdig 

drikk med høyst 4,7 volumprosent alkohol / Fornyelse av 
salgsbevilling ved ICA Nær Pilestredet park, avd 6179, Pilestredet 
park 11-13 

   
39/08 200701291-4 Søknad om bevilling, fornyelse - Smart Club Cafe Bislett, 

Dalsbergstien 19 
   
40/08 200800676-2 Søknad om bevilling, fornyelse til 2012 - Funhouse, St. Olavs 

gate 23 
   
41/08 200800711-2 Søknad om bevilling, fornyelse - Wok`n Roll, Thereses gate 28 
   
42/08 200702262-13 Søknad fra Bydelsutvalg St. Hanshaugen om deltakelse i forsøket 

med delegasjon av myndighet for tildeling og inndragning av 
skjenkebevillinger på bydelsnivå. 

   
43/08 200500151-61 Kommentar til bemerkninger i brev av 13.03.08 
   



   49

 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
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Sak 74/08    Protokoller fra råd, utvalg og komitee r  
 
Arkivsak: 200800316 
Arkivkode: 0 
Saksbehandler: Kristin Kaus 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 27.05.08 74/08  
 
 
PROTOKOLLER FRA RÅD, UTVALG OG KOMITEER  
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Tatt til orientering 
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Sak 75/08    Foreløpig forprosjektrapport for  reha bilitering av Knud 
Knudsens plass  

 
Arkivsak: 200402183 
Arkivkode: 519 
Saksbehandler: Elin Løvseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 20.05.08 21/08  
Råd for funksjonshemmede 20.05.08 20/08  
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 35/08  
Miljø- og byutviklingskomiteen 21.05.08 15/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 75/08  
 
 
FORELØPIG FORPROSJEKTRAPPORT FOR  REHABILITERING AV  KNUD 
KNUDSENS PLASS  
 
Tidligere vedtak i saken 
BU-sak 156/04    Utvikling av Knud Knudsens plass 
BU-sak 50/06      Kommunedelplan for møteplasser og torg – orientering om samarbeid i     
                           planprosessen 
Vedtak: ”Bydelsutvalget tar sak om den kommende Kommunedelplan for møteplasser og torg – 

orientering om samarbeid i planprosessen til orientering. 
Bydelsutvalget forutsetter at Samferdselsetaten og Plan- og bygningsetaten 
samarbeider når kommunedelplanarbeidet gjennomføres, slik at de oppgraderinger av 
plasser i bydelen som Samferdselsetaten planlegger blir i tråd med tidligere uttalte 
ønsker. Spesielt viktig at helheten for Knud Knudsens plass diskuteres”.  

BU-sak 122/07   Forslag til kommunedelplan for torg- og møteplasser – Høring 
BU-sak  181/07  Prioritering av plasser for opparbeidelse i kommunedelplan for torg- og   
                          møteplasser 
BU-sak 04/08    Miljøgater i Rostedsgate-Fredensborgveien- Thor Olsens gate – orientering om     
                         Status 
 
Vedtak: ” 2. Bydelsutvalget er kjent med at det heller ikke i år er bevilget midler til 

opparbeidelse av plassen ved Maridalsveien/Fredensborgveien, ”Fredensborg 
plass”. Bydelsutvalget vil derfor oppfordre Samferdselsetaten til å omdisponere 1. 
mill. kr fra midler bevilget til  Knud Knudsens plass, til opparbeidelsen av 
”Fredensborg plass”. Bydelen vil slik i hvert fall få en ny plass i bydelen i år. De 
resterende midlene, bevilget til Knud Knudsens plass, bør benyttes til prosjektering 
og oppstart av arbeidene med denne plassen. Bydelsutvalget forventer at det legges 
opp til en grundig prosjekteringsprosess, med deltagelse fra bydelen.  

Bydelsutvalget mener at forutsetningen for en slik løsning må være at det bevilges mer 
midler i 2009 til opparbeidelse av Knud Knudsens plass, i tråd med endelig 
prosjektering og kostnadskalkyle”.  

 
 

Bakgrunn for saken 
Bydelsutvalget vedtok i forbindelse med behandlingen av budsjettet for 2004 et verbalvedtak i 
forhold til å legge til rette for utvikling av Knud Knudsens plass til et ”St. Hanshaugen torg”. 
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Bydelen avholdt folkemøte om utvikling av plassen i 2005, men prosessen stoppet opp i 
påvente av Kommunedelplan for torg- og møteplasser. Høsten 2007 avsatte byrådet 3.2 
millioner kroner, for raskt å kunne ruste opp Knud Knudsens plass. Bydelen har avventet 
invitasjon til dialog fra Samferdselsetaten, som vil være prosjektleder for opprustingen av 
plassen. 
Bydelen har oversendt Samferdselsetaten referat fra idedugnaden som bydelen avholdt. 
Bydelen er nå representert i en ekstern prosjektgruppe. Det foreligger notat i forprosjektet med 
foreløpige konklusjoner vedrørende utforming og innhold. Vedlagt. 
 
Saksframstilling: 
Samferdselsetaten har fra byrådet krav om opparbeidelse av plassen inneværende år. Dette 
betyr at det bare er til disposisjon de midler som i fjor høst ble bevilget til opparbeidelsen. 
Prosessen for opparbeidelsen av plassen blir derfor enklere enn normalt for en slik plass. 
Midlene begrenser videre hva det er mulig å få til på plassen. 
Bestillingen fra Byrådet innebærer nye sitteplasser, nytt dekke, eventuell kunstnerisk 
utforming og nye funksjoner. Det bes om ny plassering av drosjeholdeplassen og flytting av 
returpunktene. 
 
Det har vært avholdt ett møte i den eksterne prosjektgruppen, hvor det ble gitt informasjon om 
prosjektet og lagt frem ulike løsninger for innhold på plassen. Etter møtet har løsningene blitt 
bearbeidet og i forprosjektskissen foreslås 3 alternative løsningsforslag. Forprosjektet 
(rapporten vedlagt i sin helhet) foreslår noen foreløpige konklusjoner vedrørende utforming og 
innhold: 
 
• Etablere en fleksibel byplass med hensiktsmessig belegg og enkel robust møblering som 
er fleksibel i forhold til framtidig bruk. Moderat bruk av grøntanlegg inne på selve plassen. 
• For å sikre areal til plassen fjernes korttidsparkering . 
• For å sikre areal til plassen fjernes Taxi fra plassen eventuelt redusert antall 
oppstillingsplasser 
• Opprettholde MIX kiosk . 
• Relokalisering av returpunkt i nærheten - men utenfor plassen 
• Ny sykkelparkering 
• Opprettholde dagens stasjon for Oslosykler 
• Ny funksjonell og estetisk oppslagstavle 
• Vurdere bruk av belysning som identitetskapende element 
• Sittemuligheter 
• ”Rydde opp” i randsonen mellom plass og parken 
• Relokalisere skulptur 
• Uttak for elektrisitet og vann, avløp 
 
Det er særlig 2 forhold som det må tas stilling til før innhold på plassen kan bestemmes. Dette 
er plassering av drosjeholdeplass og avgrensning av plassarealet. 

 
Drosjeholdeplass 
De tre ulike løsningene som ble presentert hadde forskjellige løsninger i forhold til fortsatt 
plassering av drosjer på plassen 
 
-   venteområde for drosjer plassert på siden av plassen, i Geitmyrsveien, drosjene tillates å    
     kjøre over plassen i nord, alternativt Geitmyrsveien mot nord 
- drosjer plassert nord på plassen, der hvor det er parkeringsplasser i dag 
- drosjene flyttes fra plassen, for eksempel til parkeringsplass på andre siden av 

Ullevålsveien alternativt annet sted 
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Det er fordeler og ulemper med plassering av venteplass for drosjer i dette området ;  det er en 
innarbeidet drosjeplass, det er vanskelig å finne nye egnede plasser og plassen har god 
beliggenhet i forhold til parken og betjening av denne. 
En enkel registrering foretatt viste at plassen nok er viktigere som venteområde enn 
holdeplassfunksjonen for publikum. 
 
De fleste av etatene i den eksterne prosjektgruppen mener at drosjene må flyttes fra plassen for 
å oppnå den ønskede endring av innhold på plassen. Bydelen uttalte i møte at lokalpolitikerne 
bør tas med på råd om plassering av drosjene.  
Drosjenæringen er per dato ikke hørt i saken.Samferdselsetaten vil først kontakte enkelte andre 
etater samt drosjenæringen når alternativene er klare.  

 
Bruk av regulert trafikkareal til plass og overgang til parken 
I dag er deler av arealet som er regulert til trafikkformål opparbeidet som park. Det må derfor 
avklares om deler av nedre del av parken bør tas med som en del av plassen eller ikke.  
Dersom en velger å la det regulerte trafikkarealet bli en del av plassen vil plassen bli større og 
ha  større potensial for opparbeidelse.  
Friluftsetaten vil avklare spørsmålet internt, også med hensyn til de pågående planene for 
rehabilitering av hele parken.  
   
Utforming av plassen 
Det er bevilget svært begrensede midler til utforming av plassen, inkludert plassdekke og 
plasselementer. 
Bydelen har i tidligere uttalelser uttrykket ønske om utvikling av et bydelstorg, og har ellers 
vist til idedugnaden om utvikling av plassen som ble avholdt i 2005. Bydelen har hittil i 
prosessen  ikke tatt stilling til plassinnhold.  
Bydelen har uttalt i møte at det kan være behov for et område for ulike aktiviteter, og foreslår 
derfor at det bør være opplegg for elektrisitet tilgjengelig, eventuelt også vann og avløp, på 
plassen. Videre bør sittemuligheter, på grunn av støy og støv forsøkes skjermet fra 
Ullevålsveien eller plasseres noe unna. Da det er begrensede midler til rådighet for skulpturell 
utsmykning er det fra bydelen foreslått at plassen får en permanent ”sokkel” eller avsatt plass, 
som kan muliggjøre ambulerende kunstverk.  
Plan- og bygningsetaten foretrekker en åpen utforming av plassen, med mulighet for mange 
aktiviteter. Dersom plassen viser seg å bli for tom og lite brukt kan den fylles med innhold 
senere. De  mener også at møblene bør plasseres i randsonen og at hovedvekten bør legges på 
utformingen av plassgulvet.  
Etatene ønsker ikke brosteinsdekke, som de mener ikke ivaretar universell utforming. Etatene 
mener plassen har mye sol og at den med en god utforming sannsynligvis vil bli mye brukt.  
 
Regulering/ behandling i Plan- og bygningsetaten 
Planen må ut til offentlig ettersyn/ høring. Samferdselsetaten vil sende inn planforslag som 
legges ut på høring i tre uker, med forenklet behandlingstid i Plan- og bygningsetaten.   
 
Bydelsdirektørens vurdering 
Bydelsdirektøren viser til saksopplysningene og den vedlagte foreløpige rapport fra 
forprosjektet, og mener at det er både fordeler og ulemper med de ulike 3 foreslåtte løsninger. 
Når det gjelder Dette er også det forslaget som de fleste av etatene mener vil gi best muligheter 
for den nye plassen. Dette vil gi større muligheter for utforming av plassen. Bydelsdirektøren 
håper det er mulig å beholde noen av drosjene i området, og da helst på den lille 
parkeringsplassen på den andre siden av Ullevålsveien.  
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Bydelsdirektøren mener videre at plassen bør utvides til også å omfatte deler av det nærmeste 
grøntarealet, som i dag er regulert til trafikkareal. Dette er den gamle avgrensning av plassen 
som kan ses på gamle bilder fra området. En ny opparbeidelse av plassen i tråd med gjeldende 
regulering vil gi mer areal til plassen.  
 
I forhold til utforming av plassen så mener bydelsdirektøren at det er beklagelig at det ikke ble 
bevilget mer penger til plassen. Bydelsdirektøren mener dette sterkt vil begrense hva plassen 
kan fylles med og kvaliteten på plassgulvet. Bydelsdirektøren er her enig med  Plan- og 
bygningsetaten som foretrekker en åpen utforming av plassen, med mulighet for mange 
aktiviteter. Møblene bør videre plasseres i randsonen og hovedvekten bør legges på 
utformingen av plassgulvet. Bydelsdirektøren vil i likhet med flere av de andre kommunale 
etatene ikke anbefale brosteinsdekke, da dette ikke er en god løsning i forhold til kravene til 
universell utforming, og som også vil begrense bruken av plassen. Bydelsdirektøren mener det 
bør velges et dekke som fremstår som holdbart, som krever lite vedlikehold og ser pent ut ( 
ikke blir lett skittent ) og som gjerne fremstår som annerledes og derved gir plassen sin egen 
identitet. Et spennende plassgulv vil gi plassen et kunstnerisk uttrykk.  
For å legge til rette for ulike fremtidige aktiviteter bør det være opplegg for elektrisitet på 
plassen, eventuelt også vann og avløp. Returpunktet bør flyttes fra plassen, og plasseres i 
Geitmyrsveien alternativt i Schwensens gate. Sykkelstativer bør plasseres i nærheten av 
bysykkelstativet.  
Da det ser ut til å bli begrensede midler til skulpturell utsmykning av plassen, mener 
bydelsdirektøren at plassen bør ha en permanent ”sokkel” eller avsatt plass, som senere  
muliggjør ambulerende kunstverk.  
 
Bydelsdirektøren synes at alle de tre forslagene har elementer i seg som er bra og som burde 
kunne forenes i et nytt alternativ. Bydelsdirektøren mener bydelsutvalget kan avvente 
Samferdselsetatens endelige forslag før alternativ anbefales. Imidlertid bør det gis 
tilbakemelding på forhold som har betydning for plassens størrelse.   
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1.  Bydelsutvalget ser at det er både fordeler og ulemper med de ulike løsninger for 

drosjeoppstilling på plassen. Bydelsutvalget er imidlertid enig med de ulike kommunale 
etatene som anbefaler flytting av drosjene fra plassen. Bydelsutvalget mener en flytting av 
drosjeholdeplassen vil gi best muligheter for den nye plassen. Bydelsutvalget håper 
imidlertid det er mulig å beholde noen av drosjene i området, men da på den lille 
parkeringsplassen på den andre siden av Ullevålsveien.  
 

2. Bydelsutvalget mener at plassen bør utvides til også å omfatte deler av det nærmeste 
grøntarealet, som i dag er regulert til trafikkareal. En ny opparbeidelse av plassen i tråd med 
gjeldende regulering vil gi mer areal til plassen og større muligheter for god opparbeidelse.  
 

3. I forhold til utforming av plassen så mener bydelsutvalget at det er beklagelig at det ikke 
ble bevilget mer penger til plassen. Bydelsutvalget ser at dette sterkt vil begrense hva 
plassen fylles med og kanskje også kvaliteten på plassgulvet. Bydelsutvalget mener at en 
bør legge  
opp til en åpen utforming av plassen, med mulighet for mange aktiviteter. Møblene bør  
plasseres i randsonen og hovedvekten bør legges på utformingen av plassgulvet. 
Bydelsutvalget vil ikke anbefale brosteinsdekke, da dette ikke er en god løsning i forhold til 
kravene til universell utforming. Bydelsutvalget mener det bør velges et dekke som 
fremstår som holdbart, som krever lite vedlikehold og ser pent ut og som gjerne fremstår 
som annerledes og derved gir plassen sin egen identitet. Et spennende plassgulv vil kunne 
gi plassen et kunstnerisk uttrykk. 
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For å legge til rette for ulike fremtidige aktiviteter bør det være opplegg for elektrisitet på 
plassen, eventuelt også vann og avløp. Returpunktet bør flyttes fra plassen, og plasseres i 
Geitmyrsveien alternativt i Schwensens gate. Sykkelstativer bør plasseres i nærheten av 
bysykkelstativet, og ikke sentralt på plassen. 
  
Da det ser ut til å bli begrensede midler til rådighet for skulpturell utsmykning av plassen, 
mener bydelsutvalget at plassen bør ha en permanent ”sokkel” eller avsatt plass, som 
muliggjør plassering av ambulerende kunstverk.  
 
Bydelsutvalget synes at alle de tre forslagene har elementer i seg som er bra og som burde 
kunne forenes i et nytt alternativ. Bydelsutvalget vil avvente Samferdselsetatens endelige 
forslag før anbefaling av alternativ.  

 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
 
 
Vedlegg:  
Foreløpig rapport fra forprosjekt Knud Knudsens plass 
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Sak 76/08    Søknad om bevilling, fornyelse - Cafe Marhaba, 
Keysergate 1  

 
Arkivsak: 200800765 
Arkivkode: 944.4 
Saksbehandler: Milla M. Søvik Dokka 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 33/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 76/08  
 
 
SØKNAD OM BEVILLING, FORNYELSE - CAFE MARHABA, KEYS ERGATE 1  
 
Café Marhaba AS søker på vegne av Marhaba Café, Keysers gate 1,0165 Oslo om fornyelse 
av  
åpnings- og skjenketidsbevilling med utvidet åpningstid inne til kl 03.30, utvidet skjenketid 
inne til kl 03.00, utvidet åpningstid ute til kl 24.00 og utvidet skjenketid ute til kl 23.30. 
 
Marhaba Café, Keysers gate 1,0165 Oslo ligger utenfor sentrum, i Bydel St. Hanshaugen. 
Etter forskrift 490: Forskrift om serverings-, salgs- og skjenkebevillinger, Oslo kommune, Oslo 
skal serveringssteder utenfor sentrum holde lukket inne mellom kl. 1.00 og kl. 6.00.” og  
uteserveringer skal være lukket mellom kl. 1.00 og kl. 6.00.  
Det vises til forskriftens § 1b) og 1c). 
 
Saken framlegges til politisk behandling. 
 

Bydelsdirektøren kan behandle saker etter vedtak om delegasjon av høringssvarkompetanse 
(bydelsutvalgsak 166/07) der bevillingssøknadene holder seg til de generelle bestemmelsene i 
forskrift 490: Forskrift om serverings-, salgs- og skjenkebevillinger, Oslo kommune, Oslo. 
 

Marhaba Café, Keysers gate 1,0165 Oslo søker om fornyelse av skjenkebevilling utover 
forskriftenes generelle bestemmelser om åpnings- og skjenketid utenfor sentrum. 
Høringsuttalelsen kan derfor ikke behandles etter delegasjon av fullmakt. 
 
Sammendrag: 
 
Vedtak i byrådssak 1125/06: 
Marhaba Café  fikk innvilget utvidet åpnings- og skjenketidsbevilling for servering av alkohol 
inne og ute etter vedtak i byrådssak 1125/06, den 30.06.2006, - med utvidet åpningstid inne til  
kl 03.30, skjenketid til kl 03.00, utvidet åpningstid for servering ute til kl 24.00 og skjenketid  
til kl. 23.30. 
 
Inndragning av skjenkebevillingen fra mars 2007 og ut perioden: 
Skjenkebevillingen ble inndratt i 2007. Det vises til vedtak i byrådssak 1059/07 (22.03.07) og 
vedtak i byrådssak 1088/07 (24.05.07). Inndraging av bevillingen gjelder ut perioden, det vil si 
til og med 30.06.2008. Dette bekreftes i et notat, datert 28.04.2008, fra byråden til bystyrets 
organer (Vedlegg). 
 
Tidligere vedtak i saken: 
Bydelsutvalget behandlet høringssvar om utvidet åpnings- og skjenketid for Marhaba Café i  
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møtene den  28.02.2006, vedtak i sak 9/06 og 30.05.006, vedtak i sak 71/06.  I behandling av 
begge sakene vedtok et enstemmig bydelsutvalg ikke å anbefale utvidet åpnings- og skjenketid. 
 
 
Saksframstilling: 
 
Marhaba Café, med sin beliggenhet mellom Ullevålsveien og Munchs gate, defineres av 
byrådet som et sentrumsområde, men beliggenheten er i Bydel St. Hanshaugen og det er kort 
avstand til de nærmeste faste beboerne (15 – 20 meter).  Dette tilsier at åpnings- og 
skjenketidene bør settes etter forskriftens § 1b) Utenfor sentrum.  
 
Bydelen skal vie spesiell oppmerksomhet til trekk ved utviklingen som kan skape eller 
opprettholde sosiale problemer (Sosialtjenesteloven § 3-1 Generell forebyggende virksomhet)  
og som oppleves som sosiale belastninger for beboere og publikum. 
 
Å gi bevillinger for utvidet åpnings- og skjenketid i bebodde, sentrumsnære områder vil bidra 
til økte sosiale problemer for de nærmeste naboene, både i form av støy og uro på offentlige 
steder,  nattebråk, tobakksrøyk fra uteserveringene som siver inn i leilighetene og andre plager 
som gir tap av livskvalitet. 
 
Nærhet til sentrum bør derfor ikke regnes som særlig grunn til å gjøre unntak fra åpningstidene 
slik de er fastsatt i forskriftens § 1b): 

 
”§1b) Utenfor sentrum: 
Serveringssteder i boligområder skal holde lukke inne mellom kl 01.00 og kl 06.00. 
Uteserveringer i boligområder skal holde lukket mellom kl 22.00 og kl 06.00 
Serveringssteder utenfor boligområder skal holde lukket inne mellom kl 24.00 og kl 06.00. 
Byrådet avgjør etter konkret og individuell  vurdering om serveringsstedet befinner seg i eller  
utenfor boligområde.” 

 
Bydelsdirektøren mener derfor at tidligere vedtak om høringssvar bør opprettholdes, for på den 
måten bidra til å forebygge og begrense utviklingen av de sosiale problemer som relateres til 
utelivsnæringens åpnings- og skjenketider. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
 
Bydelsutvalget ønsker å vie spesiell oppmerksomhet til trekk ved utviklingen som kan skape 
eller opprettholde sosiale problemer og belastinger eller som gir andre utslag i tap av 
livskvalitet for bydelens beboere.  
 
Marhaba Café, med sin beliggenhet mellom Ullevålsveien og Munchs gate, defineres av 
byrådet som et sentrumsområde, men beliggenheten er i Bydel St. Hanshaugen og det er kort 
avstand til de nærmeste faste beboerne (15 – 20 meter). Dette tilsier at åpnings- og 
skjenketidene bør settes etter forskriftens § 1b) Utenfor sentrum. 
 
Bydelsutvalget er av den oppfatning at utvidet åpnings- og skjenketid i bebodde, sentrumsnære 
områder bidrar til økte sosiale problemer både i form av støy og uro på offentlige steder, 
nattebråk, tobakksrøyk fra uteserveringene som siver inn i leilighetene og andre plager som gir 
beboerne tap av livskvalitet. Nærhet til sentrum bør derfor ikke regnes som særlig grunn til å 
gjøre unntak fra åpningstidene slik de er fastsatt i forskriftens § 1b). 

Bydelsutvalget opprettholder vedtak i sak 09/06 og vedtak i sak 71/06 og anbefaler ikke at det 
gis utvidet åpnings- og skjenketid for servering av alkohol inne og ute.  
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Bydelsutvalget anbefaler at Marhaba Café, Keysers gate 1,0165 Oslo gis fornyelse av åpnings- 
og skjenketidsbevilling, gjeldende for neste bevillingsperiode, etter forskriftens § 1b) med 
åpningstid inne til kl 01.00, skjenketid inne til kl 00.30, åpningstid ute til kl 22.00 og skjenketid 
ute til kl. 21.30.   
Det forutsettes at bevillingen utøves etter gjeldende lover og regelverk, og for øvrig på en 
forsvarlig måte. 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
 
Trykt vedlegg: 
Notat datert 28.04.08: Spørsmål om inndragning av salgs- og  skjenkebevillinger. 
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Sak 77/08    Klage på vedtak angående Cafe Nero  
 
Arkivsak: 200702386 
Arkivkode: 944.4 
Saksbehandler: Milla M. Søvik Dokka 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 40/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 77/08  
 
 
KLAGE PÅ VEDTAK ANGÅENDE CAFE NERO  
 
Café Nero DA, representert ved advokat Astrid Hillestad i advokatfirmaet Brønner & Co DA, 
har påklaget bydelsutvalgets vedtak i sak 189/07 – Vedtak om høringssvar ved søknad om 
fornyelse av skjenkebevilling for Café Nero DA gjeldende for perioden 2008 – 2012. 
 
Advokat Hillestad begrunner kravet om ny politisk behandling av saken med (sitat): 

 
”Vedtaket bygger på et sviktende faktisk grunnlag. Ett av bydelsutvalgets medlemmer har 
dessuten vært innhabile ved behandlingen av saken, Vedtaket er som følge av dette ugyldig, og 
kan ikke legges til grunn ved den videre behandling en av Café Neros søknad om forstsatt 
skjenkebevilling”  
(vedlegg 5) 

  
Det må imidlertid tilføyes at politikerens manglende habilitet ikke har hatt betydning for sakens 
utfall. Bydelsdirektørens forslag til vedtak ble enstemmig vedtatt av bydelsutvalget. 
 
Etter juridisk å ha vurdert de forskjellige påstandene i klagen finner bydelsdirektøren at saken 
bør legges fram til ny politisk behandling med bakgrunn i følgende: 
 
• Brev fra Morten McRoberts der han ber om at saken blir behandlet på nytt (vedlegg 6). 
 
• Ny habilitetsvurdering av bydelsutvalgets medlem konkluderer med at representanten må 

regnes som innhabil ut fra sin relasjon til en av naboene.  
I vurderingen er det sannsynliggjort at naboen i denne anledning må anses som part i saken.  
Det vises til Kommunelovens §40 (habilitetsreglene i forvaltningsloven) og 
Forvaltningslovens  
§ 6, 2. ledd, bokstav c.  

 
• Ny informasjon i skriftlig klage fra naboene i Thereses gate 47A, datert 10.04.2008, mottatt 

i bydelsadministrasjonen den 14.04.2008. 
 
Bydelsdirektøren mener det er grunnlag for å opprettholde vedtak i sak 189/07 og foreslår for 
bydelsutvalget av søknaden om fornyelse av bevilling ikke anbefales. 
Sammendrag: 
Vedtak om høringsuttalelse  i sak 189/07 - Fornyelse av skjenkebevilling for perioden 2008 – 
2012: 
Bakgrunnen for vedtak om høringsuttalelse var flere dokumenterte merknader om driften av 
Cafe Nero i inneværende bevillingsperiode. Klagene fra nabolaget viste til en negativ sosial 
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utvikling i dette nærmiljøet og bydelsdirektørens forslag til vedtak om høringsuttalelse  la vekt 
på en uønsket utvikling i et bebodd område i bydelen . Bydelsutvalget fattet et enstemmig 
vedtak om høringsuttalelse i saken på sitt møte den 27.11.2007. (vedlegg 9 og 10) 
 
Telefonsamtale mellom Café Nero DA og saksbehandler 13.12.2007 
Den 13.12.2007 ringte representant fra Cafe Nero og påpekte at bydelsutvalget hadde fattet et 
vedtak basert på feil i saksfremstillingen. Han mente at påstandene om at det har vært mange 
naboklager vedrørende  støy og mange kontroller fra  Næringsetaten var en feilaktig 
framstilling av  sitasjonen.  
 
Saksbehandler orienterte om at bydelsutvalget, ved behandling av skjenkebevillingssaker, er en 
av flere høringsinstanser. Utvalgets oppgave er å ha fokus på, og vurdere,  en bevillings sosiale 
- og miljømessige konsekvenser for folk som bor  i nærmiljøet. 
Bydelsutvalget gir i sin høringsuttalelse en anbefaling i saken. Det er Næringsetaten og 
byrådsavdelingen  som har beslutningsmyndighet til å innvilge – eller trekke tilbake en 
skjenkebevilling.  
 
I telefonsamtalen ble Café Nero anbefalt å ta kontakt med Næringsetaten, gjerne med kopi til 
bydelen, for å legge fram sin dokumentasjon i saken. (vedlegg 7) 
 
Brev fra Café Nero: Tilbakemelding på vedtak fattet av bydelsutvalget 27.11.2007: 
I udatert brev (mottatt i januar 2008) fra Morten McRoberts ber innehaveren om at 
høringsuttalelsen blir behandlet på nytt fordi han mener at avgjørelsen er fattet på feil grunnlag. 
(vedlegg 6) 
 
Café Nero v/ McRoberts  hevder at de ikke har vært kjent med omfanget av klagene, de har 
heller ikke har blitt informert verken av kommunen eller av egne naboer om innholdet i 
klagene. 
 
Møte i bydelsadministrasjonen den 17.01.2008: 
I møte mellom bydelen og Cafe Neros innehaver den 17.01.2008 påpekte McRoberts igjen at 
vedtaket var fattet på feil grunnlag og at klagene på bråk og uro var knyttet til en bestemt 
hendelse der virksomheten hadde leid ut lokalene til et privat arrangement.  
McRoberts hevdet at de ikke har hatt problemer med skjenkekontroller og at virksomheten 
sørger for at musikken dempes etter kl 23.00.  
 
Han ble bedt om å legge frem dokumentasjon på hvilke støyreduserende tiltak som 
virksomheten hadde gjennomført. Eventuelt annen dokumentasjon som ville vise til en positiv 
utvikling i nærmiljøet. 
 
Klage på bydelsutvalgets vedtak – brev fra Café Nero v/ advokat, datert 28.02.2008: 
Den 03.03.2008 mottok bydelen brev fra advokat Astrid Hillestad der hun på vegne av sin 
klient påklager vedtak i sak 189/07. (vedlegg 5) 
Kravet om at saken om høringsuttalelse må behandles på nytt er begrunnet med innhabilitet hos 
en av politikerne i bydelsutvalget, samt påstander om at saken ikke tilfredstiller kravet til 
opplysning, jamfør forvaltingslovens §17. 
 
31.03.2008 svarer bydelsdirektøren på brevet og informerer om at tilbakemelding vedrørende 
videre saksbehandling vil bli gitt innen utgangen av april. (vedlegg 4) 
 
Nytt klagebrev, datert 10.04.2008,  fra Sameiet Thereses gate 47A: 
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Den 14.04.2008 mottok bydelen nytt klagebrev fra sameiet Theresesgate 47A. Brevet er signert 
av 13 beboere. (vedlegg 3) 
 
Den 08.05.2008 sendte bydelsdirektøren brev til Cafe Nero v/ advokat A. Hillestad med 
informasjon om at høringsuttalelsen blir lagt fram for ny politisk behandling i bydelsutvalgets 
møte den 27.05.2008. (vedlegg 1) 
 
Med bakgrunn i vedlagte dokumenter i saken mener bydelsdirektøren at det er godt 
dokumentert at bydelsutvalgets vedtak i sak 189/07 bør opprettholdes.  
 
Saksframstilling: 
 
1. Kommentarer til påstander i brev fra Café Nero Da, datert 28.02.2008: 
 
1.1  Påstand om feilaktig informasjon vedrørende skjenkekontroller: 
I brev, datert 28.02.2008, fra Cafe Nero DA ved advokat Astrid Hillestad refereres det til at 
vedtaket feilaktig har lagt til grunn at det er utført skjenkekontroller hvoretter det er gitt pålegg 
om å iverksette forbedringer som ikke er etterkommet. 
 
Bydelsdirektøren viser til Næringsetatens brev datert 01.03.2007 der det informeres om at 
etaten siden 01.01.2004 har gjennomført 17 skjenkekontroller og at (sitat): 

”Etaten har dokumentert to mindre alvorlige merknader til driften. Et brudd på 
reklamebestemmelsene og et tilfelle av at stedet ikke kunne fremvise alkoholsvake og 
alkoholfrie alternativ.”   
(vedlegg 13) 

 
Det presiseres at denne opplysningen ble tatt med som en faktaopplysning i saksfremstillingen. 
Informasjonen ble ikke brukt som direkte begrunnelse  for bydelsutvalgets vedtak om ikke å 
anbefale fornyelse av skjenkebevillingen. Bydelsutvalget  har gjort seg kjent med antall 
kontroller som har vært gjennomført på stedet og innholdet i de skjenkekontrollene der det har 
vært noe å bemerke til driften. (vedlegg 13) 
 
1.2 Påstander om uriktige opplysninger vedrørende antall naboklager: 
I samme brev,  punkt 1.2 ”Nærmere om naboklager” hevdes det at bydelsutvalgets vedtak 
bygger på et enkelt klagebrev som bydelen mottok 26.10.2006.  
 
Bydelsdirektøren vil presisere at klagebrevet det henvises til er signert av 9 beboere, i tillegg til 
brevets forfattere Atle Bakken og Alexandra Naumik Sandøy. Den innsendte klagen inneholdt 
også lydfiler og fotografier. (vedlegg 18) 
 
1.3 Påstand om uriktige opplysninger vedrørende støy og støymålinger: 
Videre i brevet påpekes det (sitat): 
 

”Kun ved en av kontrollene, avholdt 8.oktober 2007 er det påvist for høy grenseverdi for støy. 
Kommunen varslet i brev av 6. november om pålegg om retting av forholdet”.   

 
Bydelsdirektøren viser til vedlagte brev fra Helse- og  velferdsetaten som dokumenterer at det 
fra  den 06.10.2007 kl 23.30 til 07.10.2007 kl 00.15 ble foretatt 5 målinger – alle med samme 
resultat (sitat): 
 

” Lydnivået fra musikken tilhørende Cafe Nero i Thereses gate 47 forårsaker støy for 
omliggende boliger. Støybelastningen er helseskadelig for naboene”   
(vedlegg 12, s. 1) 
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I vedlagte dokumenter  kommer det også fram at Helse- og velferdsetaten ved flere anledninger 
forsøkte å foreta støymålinger, men fikk ikke kontakt med Café Nero. Det er også foretatt flere 
støymalinger som ikke har påvist avvik (vedlegg 12). 
 
Brev fra bydelen til Café Nero DA – Forhåndsvarsel om pålegg om retting ved musikkstøy: 
Den 06.11.2007 sendte bydelen  ”Forhåndsvarsel om pålegg om retting i forbindelse med 
musikkstøy fra Cafe Nero” -  med pålegg om at Cafe Nero innen 01.01.2008 skal ha utarbeidet 
rutiner for regulering av lydnivået slik at lyden fra musikkanlegget holder seg under de 
anbefalte grenseverdier. 
(vedlegg 11) 
 
Tilbakemelding  på forhåndsvarsel: 
Den 26.11.2007 sendte Cafe Nero v/ McRoberts tilbakemelding  om at virksomheten fra dags 
dato iverksetter midlertidige tiltak som å dempe musikken etter kl 23.00 av hensyn til naboene. 
De vil ikke leie ut lokalene til private arrangementer før situasjonen med støyisolering er 
avklart. 
(vedlegg 8) 
 
1.4 Påstand om at Café Nero ikke har mottatt formelle henvendelser fra kommunen: 
I nest siste avsnitt i brevets punkt 1.2 om naboklager hevdes det at Café Nero ikke tidligere har 
mottatt formelle henvendelser fra  (sitat): 
 

”Café Nero har ikke tidligere mottatt formelle henvendelser  verken fra  kommunen 
eller naboer hvor de er gitt foranledning eller oppfordring til å iverksette noen av de 
ikke nærmere  spesifiserte forbedringer Bydelsutvalget i sitt vedtak hevder cafeen er gitt 
”flere anledninger ti lå iverksette”. Det foreligger heller ingen historikk som gir grunn 
til å tro at eier og bevillingshaver ikke evner å gjennomføre tiltak, slik det hevdes i 
vedtaket”. (vedlegg 5, s.2) 
 
Bydelsdirektøren viser til at det har vært  kontakt mellom Cafe Nero og kommunen, 
representert ved bydelen, Næringsetaten og Helse- og velferdsetaten. 
Dette bekreftes også av Café Nero v/ McRoberts i  hans brev om tilbakemelding på 
bydelsutvalgets vedtak i sak 189/07(vedlegg 6). 
 
1.4.1 Søknad fra Café Nero DA -  om utvidet skjenketidsbevilling, datert 01.09.2004: 
Søknad til Næringsetaten, datert 01.09.2004, -  om utvidet skjenkebevilling for 
uteservering viser at virksomheten har vært kjent med at naboene,  helt siden 2004, har 
vært påført belastninger i form av støy- og røykplager. Det vises søknadens, siste avsnitt 
(sitat): 
 
” En del av vår uteservering ligger på privat grunn og det er kun denne vi ønsker å 
benytte oss av i vinterhalvåret. 
I tillegg nevner vi at støybelastningen har økt for våre naboer etter at røykeloven tok til 
på grunn av at  folk samler seg ute i større flokker enn før og at trafikken inn og ut har 
økt med den følge at døren ofte blir åpnet og musikken kommer ut.”  (vedlegg 22) 
 
 
1.4.2 Avtale om mellom sameiet og Café Nero om leie av privat grunn til 
uteservering: 
Det vises til brev , datert 09.09.2005, fra sameiet til virksomheten. (vedlegg 19) 
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Det  private arealet Cafe Nero benytter til sitt uteserveringsareal gjøres etter avtale med 
styret i Sameiet Theresesgate 47.  Det virker derfor åpenbart at virksomheten må ha noe 
kontakt med naboene. 
 
1.4.3 Bevillinghavers ansvar: 
Det må også bemerkes at bevillingshaver har ansvar for å holde seg orientert om alle 
forhold som  
berører skjenkebevillingen, det være seg  naborettslige forhold, ansvar for å sikre at 
eventuelle private leietakere forholder seg til de lover og regler som gjelder for 
bevillingen og at  
bevillinghaver viser evne og vilje til å sette i gang tiltak som har til hensikt å skape et 
miljø som  
både naboene, virksomheten selv og deres gjester kan leve godt med. 
 
1.5 Påstand om manglende saksopplysning etter forvaltningsloven §17: 
I brevets punkt 2.1 – manglende saksopplysning hevdes det at bydelsutvalgets vedtak er 
ugyldig som følge av manglende saksopplysning. Det vises til forvaltningslovens §17 
og plikten om å påse at saken er så godt opplyst som mulig før vedtak treffes. 
 
1.5.1 
Café Neros v/ advokat hevder at vedtaket i realiteten bygger på klagebrevet fra naboer i 
Thereses gate 47A. Påstanden er at dette klagebrevet er én klage og at den derfor alene 
ikke tilfredsstiller kravet til sakens opplysning.   
 
Det vises til at klagebrevet er underskrevet av 11beboere i Sameiet Theresesgate 47A. I 
tillegg inneholder materialet både fotografier og lydfiler. For øvrig vises det til vedlagte 
dokumenter i saken.  

 
1.6 Påstand om at inhabilitet hos medlem i bydelsutvalget bør føre til ugyldig vedtak: 
Advokat A. Hillestad begrunner kravet om ny politisk behandling av saken med (sitat): 

 
”Vedtaket bygger på et sviktende faktisk grunnlag. Ett av bydelsutvalgets medlemmer har 
dessuten vært innhabile ved behandlingen av saken, Vedtaket er som følge av dette ugyldig, og 
kan ikke legges til grunn ved den videre behandling en av Café Neros søknad om forstsatt 
skjenkebevilling”  
(vedlegg 5) 

 
1.6.1 Bydelsutvalgets habilitetsvurdering: 
Før saken ble politisk behandlet ba Haakon Sandøy om å få sin habilitet vurdert.  
Bydelsutvalget kom fram til at Sandøy ikke var innhabil etter kommunelovens § 40.  
(Bydelsutvalgets protokoll 9/09,den 27.11.2007) 
 
1.6.2 Ny juridisk habilitetsvurdering: 
Etter å  ha foretatt en ny juridisk vurdering av habilitetsspørsmålet av konkluderes det med at 
representanten må regnes som innhabil ut fra sin relasjon til en av naboene.  
I vurderingen er det sannsynliggjort at naboen, i denne anledning, må anses som part i saken.  
Det vises til kommunelovens §40 (habilitetsreglene i forvaltningsloven) og forvaltningslovens  
§ 6, 2. ledd, bokstav c. 
 
1.6.3 Vedtakets gyldighet: 
Det må imidlertid tilføyes at politikerens manglende habilitet ikke har hatt betydning for sakens 
utfall. Framlagt forslag til vedtak i saken ble enstemmig vedtatt av bydelsutvalget. 
Bydelsdirektøren mener derfor at vedtak om denne høringsuttalelsen er gyldig. 
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1.2 Konklusjon 
 
Forarbeidene, blant annet innhenting av tilgjengelige dokumenter som hadde relevans for 
saksframstillingen, kommenterer flere forskjellige problemstillinger vedrørende Cafe Neros 
utøvelse av skjenkebevillingen for inneværende periode.  
  
I vurderingsgrunnlaget har alle sider av saken blitt problematisert ut fra bydelsutvalgets rolle 
som lovpålagt høringsinstans. Utvalgets medlemmer uttaler seg som sosialtjeneste når de 
behandler høringssvar for søknader om skjenkebevilling. Det er de sosiale og miljømessige 
konsekvenser ved utøvelse av en bevilling sosialtjenesten skal problematisere. De 
konsekvenser en skjenkebevilling kan påføre nærmiljøet  skal, når bydelen gjør sine 
vurderinger  som sosialtjeneste, veie tyngre enn hensynet til skjenkenæringens behov. Det vises 
til  
 
Alkohollovens § 1-7a: 

”Ved vurdering  av om en bevilling bør gis, kan kommunen blant annet legge vekt på 
antallet  
salgs- og skjenkesteder, stedets karakter, beliggenhet, målgruppe, trafikk- og 
ordensmessige forhold, næringspolitiske hensyn og hensynet til lokalmiljøet for øvrig. 
Det kan også legges vekt  
på om bevillingssøker og personer som nevnt i § 1-7b første ledd er egnet til å ha bevilling .” 

 
Sosialtjenesteloven § 3-1 Generell forebyggende virksomhet: 

”Sosialtjenesten skal gjøre seg kjent med levekårene i kommunen, vie spesiell 
oppmerksomhet til trekk ved utviklingen som kan skape eller opprettholde sosiale 
problemer, og søke å finne tiltak som kan forebygge slike problemer. Sosialtjenesten 
skal søke å legge forholdende til rette for å utvikle og styrke sosialt fellesskap og 
solidaritet i nærmiljøet.” 
 
Klagen som bydelsadministrasjonen mottok den 14.04.2008 støtter opp om 
bydelsutvalgets vedtak i sak 189/07.  Klagen fra  naboene beskriver ”situasjonen etter 
bydelens vedtak”. De klages blant annet på av Cafe Nero ikke har utført pålegg om 
støyreduserende tiltak.  
 

Bydelen har pr i dag ikke registrert tilbakemeldinger fra Cafe Nero om at slike tiltak er 
gjennomført. 

 
Bydelsdirektøren mener at det er hevet over enhver tvil at saksframstillingen i sak 
189/07 ikke er mangelfull eller feilaktig framstilt, dermed er det ikke grunnlag for å 
påstå at bydelsutvalget har fattet sitt vedtak på feil grunnlag. 
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Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
 
Bydelsutvalget opprettholder vedtak i sak 189/07 den 27.11.2007 og anbefaler ikke at  
Café Nero DA, Thereses gate 47 får fornyet sin nåværende skjenkebevilling  for 
kommende bevillingsperiode 2008 – 2012. 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 

Trykte vedlegg. Nr 1 - 22 
 
 
 
 
. 
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Sak 78/08    Søknad om bevilling, utvidet åpnings- og skjenketid ute - 
Pløensburg, Pløensgate 1  

 
Arkivsak: 200800762 
Arkivkode: 944.4 
Saksbehandler: Milla M. Søvik Dokka 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 34/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 78/08  
 
 
SØKNAD OM BEVILLING, UTVIDET ÅPNINGS- OG SKJENKETID  UTE - 
PLØENSBURG, PLØENSGATE 1  
 
Organisasjonsnummer 992226986: As Is AS søker på vegne av Pløensburg, Pløens gate 1,  
0181 Oslo om utvidet bevilling for servering av alkohol ute til kl 03.30 og skjenketid ute   
til kl 03.00. 
 
Sammendrag: 
I høringssvar om åpnings- og skjenketidsbevilling, den 21.04.2008, anbefalte bydelsdirektøren 
at Pløensburg ble gitt bevilling etter forskriftenes §1a) I sentrum, med åpnings- og skjenketid 
inne til kl 03.30 – kl 03.00 og åpnings- og skjenketid ute til kl 24.00 – 23.30. 
 
I sak 30/08 (25.03.08) fattet bydelsutvalget vedtak om å anbefale utvidet åpnings- og skjenketid  
til kl 03.30 – kl 03.00 for Peoples, for servering av alkohol ute på Arbeidersamfunnets plass. 
Arbeidersamfunnets plass ligger i nærheten av indre del av sentrum. 
 
 
Saksframstilling: 

Pløensburg ligger i sentrum, i området definert som indre del av sentrum. 
 

Vurderingsgrunnlag:  
 

Det vises til  Alkohollovens § 1-7a: 
”Ved vurdering  av om en bevilling bør gis, kan kommunen blant annet legge vekt på 

antallet salgs- og skjenkesteder, stedets karakter, beliggenhet, målgruppe, trafikk- og 
ordensmessige forhold, næringspolitiske hensyn og hensynet til lokalmiljøet for øvrig.” 

 
Sosialtjenesteloven § 3-1 Generell forebyggende virksomhet: 

”Sosialtjenesten skal gjøre seg kjent med levekårene i kommunen, vie spesiell 
oppmerksomhet til trekk ved utviklingen som kan skape eller opprettholde sosiale 
problemer.” 

 

 
 
Forskrift om serveringstider, Oslo, § 1 Åpningstider for serveringssteder: 

§1a)  I sentrum: 
”Serveringssteder i sentrum skal holde lukket inne mellom kl 03.30 og kl 06.00”. 
Uteserveringer i sentrum skal holde lukket mellom kl 24.00 og kl 06.00”. 
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For uteserveringer i indre del av sentrum gjelder likevel første punktum”. 
Byrådet avgjør etter konkret og individuell vurdering om serveringsstedet befinner seg i 
sentrum. Byrådet fastsetter hvilke gater, plasser og områder eller deler av slike som regnes som   
indre del av sentrum.” 
 

Byrådssak 1196/07 Nye grenser for indre del av sentrum: 
Byrådet fattet vedtak om at følgende områder skulle inkluderes i indre del av sentrum (sitat): 
 

”Med hjemmel i Oslo kommunes forskrift av 03.05.2006 om  serverings-, salgs- og 
skjenkebevillinger, §1a, femte punktum, fastsetter byrådet at følgende områder inkluderes i 
indre del av sentrum: Wergelandsveien, Kristian IV’s gate, Aschehougs plass, Kristian Augusts 
gate med tilliggende sidegater frem til gatekryss, C.J. Hambros plass, Pilestredet fram til St. 
Olavs gate, Universitetsgata fra Kristian IV’s gate frem til pilestredet, Rosenkrantz’ gate fra 
Kristian IV’s gate frem til Pilestredet, Akersgata fra Grensen til og med Apotekergata, 
Apotekergata, Munchs gate frem til Teatergata, Grensen, Sehesteds gate og Sehesteds plass, 
Frederiks gate fra Nationaltheateret stasjon til Kristian Augusts gate.” 

 
Bystyresak 235/06 Områder lagt til indre del av sentrum: 

Den 07.06.2006 vedtok bystyret at indre del av sentrum også skulle omfatte Møllergata  
til og med Youngstorget og Torggata fra Stortorget til Youngstorget. 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Ved søknader om salgs- og skjenkebevillinger vurderer bydelsutvalget mulige helsemessige og 
sosiale konsekvenser ved utøvelsen av en bevilling - ut fra en forståelse om det er 
sammenhenger mellom tilgjengelighet til alkohol, stort forbruk av alkohol og omfanget av 
ordensmessige problemer som er relatert til serveringsstedenes åpnings- og skjenketider. 
 
I prinsippet  mener bydelsutvalget at det er lite ønskelig at stadig flere skjenkesteder i sentrum 
får utvidet åpningstid for servering av alkohol ute.  
 
Imidlertid kan en utvidelse av denne bestemte bevillingen ikke i seg stilles til ansvar for en 
ytterligere økning av sosiale problemer i sentrum.  
 
I henhold  til byrådets vedtak i sak 1196/07 og av hensyn til likebehandling i forhold til 
tilsvarende skjenkesteder i sentrum  anbefaler bydelsutvalget at Pløensburg, Pløens gate 1, 
0181 Oslo får utvidet åpnings-  og skjenketidsbevilling for servering av alkohol med åpningstid 
ute til kl 03.30 og skjenketid ute til kl 03.00. 
Det forutsettes at bevillingen utøves etter gjeldende lover og regelverk, og for øvrig på en 
forsvarlig måte. 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 79/08    Bydelens arbeid med klima og miljø  
 
Arkivsak: 200400481 
Arkivkode: 101 
Saksbehandler: Elin Løvseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 20.05.08 22/08  
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 36/08  
Råd for funksjonshemmede 20.05.08 22/08  
Ungdomsrådet 20.05.08 20/08  
Miljø- og byutviklingskomiteen 21.05.08 16/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 79/08  
 
 
BYDELENS ARBEID MED KLIMA OG MILJØ  
 
Sammendrag: 
 
Tidligere relevante vedtak i saken:  
BU-sak 227/07 Strategisk plan 2008 - 2011 
BU-sak 50/08 Intern høring av byøkologisk program 2008 – 2024 – Utvikling av lokale 
miljøhandlingsplaner 
Vedtak : ”Pkt 7………….Bydelsutvalget avventer en sak om alle klima- og miljøtiltak som 
gjøres i bydelen, herunder også tidligere vedtak om Bydel St. Hanshaugen som FairTrade-
bydel”. 
 
Saksframstilling: 
Det vises til ovennevnte BU-sak og vedlegg til denne fra bydelsutvalgets møte i april.  
For bydelens arbeid med miljø og bærekraft i 2007 og inneværende år vises i hovedsak til 
bydelens Strategiske plan, bydelens årsmelding for 2007 og årsplaner for 2008.   
 
Strategisk plan 
Bydelsutvalget viser gjennom bydelens strategiske plan for planperioden 2008 – 2011 at det 
også videre skal være høy fokus på miljøarbeid for en bærekraftig utvikling.  
Hovedutfordring 1 i bydelens strategiske plan for denne perioden er : Nærmiljøarbeid: 
folkehelse, bærekraftig utvikling, trygghet og aktivitet, med hovedmål at bydelen skal være en 
trygg og god plass å bo og oppholde seg i. 
 
Strategiene for å nå dette målet er at bydelen skal:  
1: Skape og utvikle sosiale møteplasser og lokale nettverk for innbyggere i bydelen. 
2: Bidra til å redusere helseforskjeller ved å bedre helsen til utsatte grupper. 
3: Legge til rette for frivillig engasjement i nærmiljøet. 
4: Videreføre bydelens miljøkompetanse og fortsatt være en foregangsbydel for bærekraftig    
    utvikling. 
5: Utarbeide en egen klimahandlingsplan for bydelen, og innføre kildesortering og    
    materialgjenvinning av plast og matavfall i tillegg til glass og papir. 
6: Bidra til en ren by, og til at tagging og graffiti ikke utøves på private eller offentlige    
    bygninger. 
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Bydelen har for 2008, i de ulike avdelingers årsplaner, tatt inn tiltak som vil bidra til å nå 
hovedutfordringen i strategisk plan.   
 
Det er særlig strategi 4, 5 og 6 som omhandler miljø- og bærekraftig utvikling direkte, men 
strategiene 1 og 3 kan også benyttes som metoder for bydelens arbeid innen miljøområdet.  
Bydelen har i sine årsplaner laget mål for miljøarbeidet i 2008. Det er hovedsaklig ansatte i 
bydelens nærmiljøseksjon som følger opp forskjellige prosjekter og tiltak på miljøområdet. 
 
Bydelen arbeider imidlertid kontinuerlig med flere tiltak også i samarbeid med andre etater 
og instanser. 
 
Oppfølging av strategisk plan 
Bydelens nærmiljøseksjon har utarbeidet årsmål for 2008 med bakgrunn i ovennevnte 
strategier. Bydelens arbeid med miljø og bærekraftig utvikling i bydelen er rettet både internt, 
mot egen organisasjon, samt eksternt mot befolkningen. De av bydelens virksomheter som er 
miljøsertifisert skal årlig utarbeide nye miljømål å strekke seg mot. Disse omtales ikke her, men 
kan være nye tiltak hovedsakelig innen innkjøp, energi, avfallshåndtering, transport eller 
helseadferd. 
 
Årsmålene for 2008 kommer i tillegg til pågående arbeid med miljøsertifsering, miljøprosjekter 
og annet løpende miljøarbeid beskrevet i saken.    
 

• Gjennomgå brukerundersøkelsen for parker 2007 og iverksette tiltak. 
• Delta aktivt i arbeidet med utvikling av torg og møteplasser i bydelen 
• Utarbeide en fast miljøspalte på nettsiden og/eller i lokalavisen 
• Ta initiativ til at kurs for ledere og verneombud i HMS-arbeid også ivaretar 

miljøaspektet   
• Utarbeide en klimahandlingsplan for bydelen 
• Arbeide for å ha lengre / hyppigere åpningstid på gjenbruksstasjonen i Pilestredet Park  
• Arbeide for å etablere en minigjenbruksstasjon annet sted i bydelen, på Geitmyra 
• Utarbeide forslag til handlingsplan for LA-21, som også innehar tiltak som bidrar til en 

renere by, for eksempel konkurranse mellom gatene: hvilken gate er renest.  
• Samarbeid med skolene for å sørge for et rent Bislett under årets UL 
• Ta initiativ til et seminar i bystyresalen om renhold i Oslo, hva gjøres, hva nytter. 

Seminar for bydeler, etater, lokal-politikere 
• Registrere tagging. Oppfordre gårdeiere til å fjerne tagging.  
• Sørge for representasjon i fora som har med Sentrum å gjøre 
• Vi fortsetter å lage tilsynsplan innen miljørettet helsevern  

 
Lokal Agenda 21 
Bydelen har gjennom flere planperioder hatt et særlig fokus på nærmiljøarbeid og arbeid med  
miljø og bærekraftig utvikling. Bydelen etablerte allerede i år 2000 et Lokal Agenda 21Forum, 
med representanter fra befolkningen, lokalpolitikere og administrasjonen, og som har hatt fokus 
på miljøtiltak og en bærekraftig utvikling i bydelen. De vedtatte handlingsplanene for LA21 
arbeidet og evaluering av disse viser at bydelen over år har jobbet med temaet, og satt i gang 
både store og små miljøtiltak i bydelen. Byøkologisk program 2002- 2014 og de overordnede 
mål er lagt til grunn for handlingsplaner for Lokal Agenda 21arbeidet i bydelen. Hovedmålene 
for arbeidet har vært:  1. å bidra til å gjøre bydelens befolkning kjent med LA 21 begrepet og 
arbeidet, 2. å skape gode møteplasser og legge til rette for arenaer for miljø- og 
utviklingsarbeid, 3. å bidra til å skape en bevisst holdning til forbruk og miljøarbeid blant 
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bydelens innbyggere og ansatte og 4. å delta i prosjekter og tiltak som fremmer visjonen om en 
miljøvennlig bydel. 
 
Miljøledelse/miljøsertifisering 
Bydelen har et mål om å være miljøpådriver også innenfor egen virksomhet. Oslo kommunes 
mål om miljøeffektivisering av kommunale etater og virksomheter, hjemlet i Byøkologisk 
program og bystyremelding nr. 3/2003 Grønn kommune, var bakgrunnen for at bydelen tungt 
har gått inn i arbeidet med miljøsertifisering av alle bydelens virksomheter. 
Bydelen er svært godt i gang med å innføre miljøledelse i bydelens virksomheter. To ansatte i 
bydelens nærmiljøseksjon har fått konsulent- og sertifiseringskompetanse og vært 
miljøkonsulenter i bydelens virksomheter i miljøfyrtårnsertifiseringsprosessen. Bydelene bytter 
i tillegg sertifisørtjenester. Bydelen har nå 20 sertifiserte virksomheter. Det gjenstår 
sertifisering av 13 virksomheter, hvorav 9 er påbegynt. Av de 13 er fem barnehager som også 
avventer godkjenning etter forskrift, og fire er SFO, som skal sertifiseres sammen med skolene. 
Bydelen har i 2007 også begynt arbeidet med å utfordre lokale private bedrifter til å 
miljøsertifisere seg, blant annet de private barnehagene. Bydelen har planer om 
informasjonsmøte inneværende år. 
Bydelene/kommunen er ikke påtenkt å ha en konsulentrolle ved miljøsertifisering av 
ikkekommunale virksomheter, da private konsulenter med ulik bransjekunnskap må inn der. 
 
Bydelen deltar på nettverksmøter i Prosjekt Grønn kommune. 
 
Bydelen har også i sertifiseringsprosessen tilbudt ½ dags kurs for egne ansatte i miljøkunnskap, 
for å øke miljøkompetansen, noe ca 200 av bydelens ansatte har deltatt på. For å sikre 
kontinuitet i bydelens miljøledelse ble miljøledelse i 2007 tatt inn som et eget kapittel i 
bydelens HMS- håndbok, og det skal rapporteres tertialvis fra virksomhetene også innenfor 
miljøområdet.  
Bydelens miljøledelse følges fra sentralt hold opp med miljørevisjon og miljørapportering. 
Bydelen rapporterte for eksempel i 2007 på antall miljøsertifiserte virksomheter, energiforbruk 
og CO2utslipp fra egen bilpark. For bydelens miljørapportering i forbindelse med årsmelding 
for 2007 vises til utdrag fra årsmeldingen vedlagt.  
 
Miljøprosjekter 
Gjennom sitt sertifiseringsarbeid har bydelen nå innført gode rutiner for å stille miljøkrav ved 
alle innkjøp og bydelen vil i løpet av 2008 bli prøvebydel for prosjekt for økt kildesortering ved 
alle Omsorgsbygg Oslo KFs eiendommer i bydelen. 
 
Bydelens ”Prosjekt plastinnsamling” ble videreført i 2007 og vil bli videreført permanent. 
( Prøveordningen med innsamling av farlig avfall og plastemballasje fra utvalgte borettslag og 
sameier i Bydel St. Hanshaugen startet i 2005. Ved utgangen av 2007 deltok 836 boenheter i 
bydelen i prøveordningen, noe som tilsvarer omtrent 5 % av bydelens befolkning, ca 1500 
innbyggere).  
Bydelen ønsker også å bli pilot-/oppstartsbydel for innsamling av både plast- og våtorganisk 
avfall, etter hvert som innsamling starter opp. Bydelen avventer fortsatt svar på om bydelen 
kommer med i første runde.  
 
Minigjenbruksstasjonen i Pilestredet Park har utvidet sine åpningstider noe og bydelen vil i 
2008 forsøke å bidra til at den kan holdes åpen enda mer. Bydelen er videre i diskusjon med 
Renovasjonsetaten i forbindelse med  ”Delprosjekt nye minigjenbruksstasjoner ”. 
Bydelen hadde i 2007 et høyt fokus på renhold. Bydelens miljøpatrulje ”Bydelsrusken”, har 
også utført ekstra rydding i parker og på gategrunn. Det ble i 2007 bevilget ekstramidler til 
renhold i bydelens parker, noe som medførte en ekstra innsats i forhold til taggefjerning, 
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renhold og renovasjon. For ekstramidlene vil det i bydelens parker nå i vår komme nye skilter 
med oppfordring blant annet til å bidra til mindre forsøpling. Teksten på skiltene vil for øvrig 
også inneholde enkle regler for bruk av parken, i tillegg til noen historiske opplysninger om 
parken.  
 
Også i 2008 er det bevilget ekstramidler til renhold i bydelen, og bydelen har planer for en best 
mulig disponering av disse midlene.   
 
Bydelen er valgt ut til å være en av prøvebydelene for beboerparkering i Oslo. Dersom 
beboerparkering innføres som en fast ordning vil det være et viktig miljøfremmende tiltak i 
bydelen. Prosjektet, som ledes av Trafikketaten, ser imidlertid ut til å ha stoppet noe opp, og 
bydelen vil følge opp dette.   
 
Bydelsutvalget tok ”Miljøsteget” høsten 2007, og utfordret innbyggere og bydelsansatte til å 
gjøre det samme. Bydel St. Hanshaugen ble for sin miljøinnsats av Grønn Hverdag Østlandet i 
desember 2007 kåret til ”Oslos Grønneste bydel”, for andre år på rad. Bydelen vil inneværende 
år forsøke å få til fast annonse i alle utgaver av lokalavisen, med oppfordring om å ta 
miljøsteget. 
 
Det er videre igangsatt et pilotprosjekt som har som mål å tilrettelegge for, veilede og utvikle 
rutiner for å kjøpe inn, bruke og informere om økologisk mat i Oslo kommunes virksomheter. 
Prosjektet er bydelsovergripende, men Bydel St. Hanshaugen huser prosjektet og er samtidig 
med som pilotbydel. Prosjektet har sin forankring i Byøkologisk program 2002 – 2014, som 
slår fast at økt bruk av økologiske matvarer er et av tiltakene for å øke miljøbevissthet i byen. 
Prosjektet avsluttes nå i vår.  
 
Miljøvennlig drift av grøntarealer og parker 
Bydelen har arbeidet for å legge til rette for gode møteplasser og for forbedringer av det fysiske 
og sosiale miljøet. Bydelen samarbeidet i 2007 med bydelens innbyggere ved utvikling av 
plasser og parker, blant annet ved å arrangere møter, deltakelse på befaringer med bydelens 
befolkning og gjennom brukerundersøkelser om parkene. Som forvalter av mange av bydelens 
parker, plasser og nærmiljøanlegg har bydelen mulighet for å bidra til å gjøre det offentlige rom 
trygt og trivelig for alle. Driftingen gjøres også en miljøvennlig måte uten bruk av 
sprøytemidler, salt med mer, da drifter også er miljøsertifisert. Bydelen har prioritert å holde 
anleggene rene; ved hyppigere søppeltømming, innkjøp av flere søppelkasser, 
grillsøppelkasser, søppelcontainere, taggefjerning i alle parker samt beskjæring av busker for 
lettere å kunne fjerne søppel. Den nye driftsavtalen om drifting av bydelens parker fra 2007 
innebærer en styrking av renholdet i parkene, med søppelplukking daglig i sommersesongen og 
søppelplukking også i vintersesongen ved snøfattige vintre.  
Bydelen har også ansvarliggjort innehavere av serveringssteder samt andre leietagere av fortau 
og parker til å holde det leide areal rent og ryddig.  
 
Bydelen har også utført nødvendig vedlikeholdsarbeid ved anleggene, som nødvendig 
beskjæringsarbeid, reparasjon av benker, gjerder og lekeplasser. Videre har man gjennom 
oppgraderinger av utstyr og nytt utstyr på flere av anleggene, bidratt til å legge til rette for at 
bydelens befolkning skal kunne være mer fysisk aktiv i nærområdet.  
 
FairTrade bydel  
Bydelen vedtok i BU-sak 84/07 å bli en FairTrade-bydel. 
Bydelens vedtak :  
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1. Bydel St. Hanshaugen ser det som svært viktig at bydelen blir en pådriver- og 
foregangsbydel både overfor kommunen og byens øvrige bydeler i arbeidet med å 
fremme FairTrade. 

2. Bydelsutvalget ber derfor bydelsadministrasjonen arbeider aktivt for å gjøre bydel St. 
Hanshaugen til FairTrade-bydel allerede innen utgangen av 2007 

3. Bydelen følger bystyrets oppfordring om å bestille FairTrade (eller tilsvarende) merket 
kaffe og te til servering på møter og kaffeautomater i Akersbakken 27 

 
Bystyret har vedtatt at Oslo kommune skal arbeide aktivt for å gjøre Oslo til en FairTrade – by 
innen utgangen av 2008. Bydelen kjenner til at prosjektet i Rådhuset har stoppet opp på grunn 
av økonomiske årsaker. 
Bydelen er kjent med at mange bydeler, og nå i vinter også Bydel Gamle Oslo og Bydel Nordre 
Aker har fattet vedtak om å bli FairTrade-bydeler. På nettverksmøter i Prosjekt Grønn 
kommune har FairTradeordningen vært tema, og bydelen anser derfor ikke at behovet er 
tilstede for at bydelen skal ha en aktiv rolle overfor de andre bydelene. Imidlertid bør bydelen 
oppfordre kommunen sentralt til å opprette den lokale styringsgruppen for prosjektet slik at 
Oslo kan bli en FairTrade-by.  
Bydelen har arbeidet godt innen egen organisasjon, ved miljøsertifiseringene og anbefalinger 
om valg av større andel økologisk mat og FairTradeprodukter. Ved bydelens kaffeautomater i 
Akersbakken 27 benyttes nå økologiske og Fairtradeprodukter. Ut over dette har bydelen tenkt 
at FairTrade også er et område å ta fatt i for en ny Lokal Agenda 21 gruppe (tenke globalt og 
handle lokalt).  
 
Bydelens høringsuttalelser 
I bydelens uttalelser til plan- og reguleringssaker blir alltid gjort vurderinger i forhold til klima, 
støy- og luftforurensning. Punkt om at nybygg anbefales tilkoblet fjernvarmeanlegg, der hvor 
det er mulig, er også fast med i bydelens uttalelser. Bydelsutvalget fattet i BU-sak 37/07 
følgende vedtak : ”Bydelsutvalget i Bydel St. Hanshaugen anmoder Oslo Sporveier om å legge 
til rette for et pilotprosjekt med bruk av biogass for bussene på linje 37”. 
 
Byøkologisk program 
 
Det vises til BU-sak i april, høring av byøkologisk program 2008-2024 - utvikling av lokale 
miljøhandlingsplaner. Bydelene har i dagens Byøkologiske program særlig hatt en rolle 
innenfor miljøsertifisering av kommunale virksomheter. Ved revisjonen av byøkologisk 
program foreslås bydelen som ansvarlig eller delansvarlig for følgende tiltak :   klimavennlige 
biler i egen virksomhet, CO2 regnskap i egen virksomhet, utvikling av sektorvise 
klimahandlingsplaner, bildeling i kommunal virksomhet, stimulere til økt bruk av sykkel i 
kommunal tjeneste, plan for universell utforming, miljøkrav ved alle 
anskaffelser/miljøeffektive innkjøp i egen virksomhet og et vitalt LA21 Forum. 
 
I tillegg vil bydelene ha en rolle innenfor flere av innsatsområdene i planen og også være 
delansvarlig for gjennomføring av tiltak ut over det som går frem av forslaget. Det tenkes her 
spesielt på delansvar innenfor områder og arealer som forvaltes av bydelen, for eksempel 
parkene.  
Bydelene har som forvalter av lokalparkene en rolle som ansvarlig for vedlikehold og 
tilrettelegging for fysisk aktivitet i nærområdene.  
 
Bydelen vil også kunne ha en rolle og medansvar for å gi sine innbyggere tilgang til god 
informasjon om miljøstatus og sitt miljøarbeid. Bydelen har en unik mulighet til å komme i 
direkte kontakt med sine beboere, både gjennom kontakten med befolkningen i egne 
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virksomheter, egne internettsider, via lokalavis og gjennom arrangementer, ulike møter og 
”stunts” i bydelens regi.    
 
I Byøkologisk program foreslås at miljøkompetansen og - kapasiteten i bydelene skal styrkes 
for å kunne ivareta arbeidet med miljø og bærekraftig utvikling (LA21) i bydelen generelt, og 
til å kunne miljøsertifisere små og mellomstore bedrifter og virksomheter i bydelen i samsvar 
med Miljøfyrtårnordningen. Arbeidet med miljø og bærekraftig utvikling i bydelen er 
hovedsakelig fordelt på 3 ansatte i bydelen, hvor dette arbeidet utgjør en av mange 
arbeidsoppgaver. For å kunne ivareta en satsning utover dagens innenfor dette området, vil det 
måtte kreve en omprioritering av ressursbruken, alternativt tilførsel av større ressurser til dette 
arbeidet.  
 
Bydelsdirektørens vurdering 
Bydelsdirektøren mener at bydelen i dag utfører et solid miljøarbeid i egen organisasjon og 
også eksternt i dialog med andre etater og mot befolkningen. Bydelsdirektørens vurdering ved 
høringen av Byøkologisk program var at det kan være behov for en samordning av bydelens 
miljøarbeid  
og avklaring av hvilke oppgaver som hører inn under miljøarbeidet i en bydel og hvilke 
områder og oppgaver det er pålagt andre ansvarlige etater å iverksette tiltak. Bydelsdirektøren 
mener at  forslaget til revisjon av Byøkologisk program klargjør dette noe, og at ansvaret for 
mange strategier/tiltak innenfor Oslos miljø- og klimasatsning naturlig må ligge på de fagetater 
som har ansvaret for de ulike områder. Bydelsdirektøren mener at det kommende 
miljøstrategiseminaret vil måtte avklare bydelens rolle innenfor dette arbeidet.  
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar oversikt over alle klima- og miljøtiltak som gjøres i bydelens regi til 
orientering. 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
 
Vedlegg:  
Utdrag fra Bydelens årsmelding 2007 
Nytt forslag til Byøkologisk program 2008 – 2024 – bydelen som medansvarlig  
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VEDLEGG 1 . Utdrag fra Bydelens årsmelding 2007 
 
YTRE MILJØ 
Rapporteringen nedenfor er i henhold til bystyremelding 1/2003 Byøkologisk program, pkt. 
4.2.1, hvor det bl.a. er presisert at det innføres miljøledelse med miljøbudsjettering, 
miljørapportering og miljørevisjon i alle kommunens etater og virksomheter for å redusere 
energibruk, forurensing og avfall, og for å bidra til et bedre bymiljø i samsvar med 
Byøkologisk program, jfr. også kraven om miljøstyring i bystyremelding 3/2003 Grønn 
kommune. 
 
1. Miljøsertifisering  
Hva slags sertifisering har virksomheten valgt?     Miljøfyrtårn 
ISO 14001, EMAS eller Miljøfyrtårn 

Antall godkjente sertifiseringer 20 
Antall gjenstående sertifiseringer 13* 

 
* Hvorav 3 i Storbyavdelingen og 4 SFO i samarbeid med Utdanningsetaten. 
 
2. Stasjonær energi 
Oversikt over eget energiforbruk er et viktig aspekt i miljøstyring og det forventes at 
virksomhetenes har oversikt over eget forbruk. Det bes om at virksomhetene rapporterer så 
langt som mulig i forhold til energiforbruket. 
Energiforbruk kWh CO 2-utslipp kg CO2 
Elektrisk energi – ordinær avtale 2 056 000 ikke tilgjengelig  
Grønn strøm 1)   - 0 
Olje, parafin (*10 kWh/l) 237 000 *0.273 kg/kWh 64 701 
Fjernvarme   *0,0455 kg/kWh  
Bioenergi (flis, pellets etc.)  - 0 
SUM  2 293 000  64 701 
Oppvarmet areal m2 > 15 °C: 15 000 
Energiforbruk kWh/m 2 152 860 

1) Garantert fornybar energi, opsjon i samkjøpsavtale med Hafslund Strøm AS 
 
Eventuelle kommentarer: 
Bydelens rapportering på dette området er ikke fullstendig. Bydelen mangler en totaloversikt på 
alle anlegg på forbrukt kWh og areal som oppvarmes. Det er allikevel samsvar mellom oppgitt 
kWh og areal. 
 
3. CO2-utslipp egen bilpark 
Alle skal rapportere på antall kjøretøy. Virksomheter som benytter biladministrasjonssystemet 
fra Toyota Finans skal rapportere på CO2-utslipp. 
 

Antall kjøretøy 16 
Totalt CO2-utslipp kg --------- 

Eventuelle kommentarer: 
Bydelen har på slutten av 2007 iverksatt biladministrasjonssystemet til Toyota Finans. Det har 
på rapporteringstidspunktet gått for kort tid siden innføringen til at det er mulig å hente ut data 
på CO2-utslipp. 
VEDLEGG 2 : Nytt forslag til Byøkologisk program 2008 – 2024 - Områder hvor bydelen    
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                          eller alle foreslås en rolle som ansvarlig eller medansvarlig     
                 
1.1      Oslo skal redusere sine klimagassutslipp med 50 % innen 2030, og bli   
           klimagassnøytral innen 2050 
1.1.3   Oslo kommune skal øke andelen biler i sin tjeneste med lite eller ingen utslipp av CO2 
til  90%.Ved anbudskonkurranser i kollektivtransporten skal det stilles krav til fornybart 
drivstoff med lave utslipp som for eksempel biometan.     ALLE, UKE, Ruter  
 
1.1.4.  For å måle fremskrittet med å redusere klimagassutslipp innføres CO2 regnskap i 
forhold til vesentlige utslippskilder fra Oslo kommunes virksomheter.   MOS, FRI, ALLE 
1.2 Oslo skal arbeide aktivt for å møte de kommende klimaendringer 
1.2.1 Utarbeide sektorvise handlingsplaner for tilpasning til endrede klimaforhold i     
Osloregionen. Tiltakene nedfelles i aktuelle saker og delplaner.   ALLE 
 
2.1 Oslo kommune skal tilrettelegge for å kunne bo og arbeide i byen uten bruk av bil. 
2.1.2   Oslo kommunes virksomheter skal gjennomføre mobilitetsplanlegging i egen 
virksomhet. 
(som Göteborg). Oslo kommune skal stimulere staten og næringslivet til å gjennomføre 
mobilitetsplanlegging i egne virksomheter og eventuelt delta i prosjektet Mobility Oslo. 
Informasjon om prinsippene for bildeling vil være en naturlig del av mobilitetsrådgiving.  

ALLE, SAM v/Mobility Oslo 
 
2.2    Oslo skal legge tilrette for sine myke trafikanter 
2.2.4  Oslo kommune skal fortsette å stimulere til økt bruk av sykkel i egen tjeneste. 

Sykkelgodtgjørelsen for bruk av egen sykkel i Oslo kommunens tjeneste videreføres 
og     gjøres bedre kjent.    FIU, ALLE  

2.2.5 Det utarbeides en egen plan for universell utforming basert på en vurdering av 
forholdene for fotgjengere i de ulike bydelene med forslag til kart og andre tiltak for å gjøre det 
enklere og tryggere å ta seg frem i Oslo. Utforming av det offentlige uterom, inklusive gater, 
veier og plasser skal være inkluderende for alle mennesker, uavhengig av alder og ferdigheter. 
PBE, SAM, Bydelene 
 
3.1 Oslos arealplanlegging og -forvaltning skal fremme en miljøeffektiv byutvikling i 
samsvar med gode byøkologiske prinsipper 
3.1.3 Oslo kommune skal prioritere opprusting av miljøforholdene i de mest utsatte bydeler, 
bo- og nærmiljøer. Intensjonsavtalen mellom stat og kommune om Groruddalssatsingen over 
10 år prioriteres med vekt på bærekraftig utvikling, bedre livskvalitet og samlet sett bedre 
levekår gjennom fire handlingsprogrammer: 
    Miljøvennlig transport i Groruddalen, 
    Alna, grønnstruktur, idrett og kulturmiljø, 
    Bolig-, by, og stedsutvikling og 
      Oppvekst, utdanning, levekår, kulturaktiviteter og inkludering.    
        Bydelene, PBE, SAM, FRI, HEV, IDE, KUE 
 
5.2 Oslo skal bevare og videreutvikle grønnstrukturen med fokus på sammenheng og     
            kvalitet 
5.2.4 Sikre arealer til skolehager og parsellhager. Økt bruk av disse skal forankres i    
            kommunal forvaltning      PBE/BYDELENE 
 
5.3 Elver og bekker skal gjenåpnes og behandles som blågrønne korridorer 
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5.3.1 Rørlagte elve- og bekkestrekninger skal åpnes der det er mulig. Gjenåpnet trasé skal om 
mulig følge vassdragets historiske løp. Det skal være en oppdatert oversikt over prioriterte 
åpningsprosjekter og forventet fremdriftsplan for disse. Elver og bekker renses. 
Vassdragenes selvrensningsevne evne til å forbygge forurensningskader skal forbedres    
ved å gjenåpne gamle elve- og bekkelukkinger, infiltrere og fordrøye forurenset    
overvann før det ledes til elv og bekk.        VAV,FRI,bydelene 
 
 
6.4 Oslo kommune skal praktisere miljøeffektive anskaffelser 
6.4.1 Stille relevante miljøkrav ved alle anskaffelser til kommunen, med integrering av 
hensyn til miljømessige konsekvenser og livssykluskostnader i planleggingsfasen av innkjøp. 
Rettferdig og etisk handel skal også vektlegges. Ved opprettelse av anskaffelseskomiteer skal 
nødvendig miljøkompetanse sikres.    UKE,ALLE 
 
6.4.3 Følgende tiltak gjennomføres som viktige ledd i arbeidet for miljøeffektive innkjøp. 
• Prosjektet ”Økologisk mat i Oslo kommunes virksomheter” søkes 

videreført med  støtte fra Statens landbruksforvaltning. Innen 2015 skal 15 % av 
matinnkjøp til bruk i kommunal tjeneste være økologisk. 

• strøm til bruk i Oslo kommunes tjeneste skal være sertifisert som 
fornybar 

• innkjøp av produkter som inneholder stoffer på SFTs obs- og stofflister 
skal i hovedsak ikke forekomme. 

• Ved innkjøp skal det velges miljømerkede produkter (Svanen eller 
EUblomsten) der det er mulig. 

• Ved innkjøp av transporttjenester skal det stilles krav om at tilbyder 
leverer tjeneste med miljøtilpassede biler, der det er mulig. 

• Leverandører av produkter som omfattes av returselskapenes ordninger 
                           UKE, MOS, ALLE 

 
7.1 Oslo skal arbeide for et bedre miljø og redusert økologisk fotavtrykk i samarbeid med            

staten, frivillige organisasjoner og næringslivet 
7.1.2   Lokal Agenda 21 arbeidet i bydelene styrkes for å oppnå for bedre miljø og 
bærekraftig lokalsamfunnsutvikling i bydelene. Bydelenes deltagelse i KS programmet 
Livskraftige lokalsamfunn vil kunne være en viktig stimulans i denne sammenheng. Det 
søkes videreutviklet LA 21/medvirkningsfora med deltagelse fra kommunen, skolene, 
næringslivet, lokale organisasjoner og evt. aktuelle kompetansemiljøer i de bydeler som 
ikke har dette.    Bydelene 
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Sak 80/08    Bredde i tilbudet og arbeid rettet mot  funksjonshemmede 
i Bydel St. Hanshaugen  

 
Arkivsak: 200601933 
Arkivkode: 124.0 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 35/08  
Råd for funksjonshemmede 20.05.08 21/08  
Eldrerådet 20.05.08 25/08  
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 37/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 80/08  
 
 
BREDDE I TILBUDET OG ARBEID RETTET MOT FUNKSJONSHEM MEDE I 
BYDEL ST. HANSHAUGEN  
 
Saksframstilling: 
Bydelen har Plan for habilitering og rehabilitering, samt plan for psykisk helsearbeid der 
bredde i tilbudet og arbeid rettet mot funksjonshemmede fremkommer.  
 
Vedlagt oversendes Plan for habilitering og rehabilitering, samt Plan for psykisk helsearbeid       
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak:  
Bydelsutvalget tar sak om bredde i tilbudet og arbeidet rettet mot funksjonshemmede til 
orientering.   
 
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
 
 
Vedlegg: 2 
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Sak 81/08    Status Barnehagesaker  
 
Arkivsak: 200800962 
Arkivkode: 323.0 
Saksbehandler: Gerd Aske Boleng 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 31/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 81/08  
 
 
STATUS BARNEHAGESAKER  
 
Sammendrag: 
 
Bydelen arbeider mot full barnehagedekning i 2009. Med full dekning regner man en 
dekningsgrad på ca. 90%. En benytter ekvivalenter i en slik utregning. Barn under 3 år teller to 
ekvivalenter, og barn over 3 år teller en. Dette da Lov om barnehager opererer med to ulike 
areal og personalnormer, en for under 3 år og en for over 3 år. 
 
Bydelen og Omsorgsbygg Oslo KF har jevnlige møter der alle prosjekter blir vurdert og fulgt 
opp. 
 
Prognose for antall barn som vil ha behov for barnehageplass fremover er utarbeidet i henhold 
til befolkningsstatistikk ( Oslo statistikken): 
 
                                                     Befolkning 
 1-2 år 3-5 år totalt ekvivalenter 
2008 711 647 1358 2069 
2009 729 679 1408 2137 
2010 741 700 1441 2182 
2011 746 717 1436 2209 
 
Hovedopptaket 
 

• Første supplerende runde av hovedopptaket er sendt ut. 
• Det er sendt ut 52 supplerende tilbud i ordinære kommunale barnehager med svarfrist 

08.05.2008. 
• Det er herav sendt ut 22 supplerende tilbud til Marienlyst barnehage (midlertidig) med 

samme svarfrist. Dette på bakgrunn av at av 48 utsendte tilbud så har 22 svart nei. De 
fleste som har svart nei vil opprettholde sine ønsker og ansiennitet. Deres 
ansiennitetsnummer vil muligens på et senere tidspunkt skaffe dem et tilbud de selv har 
søkt. 

• Det er i tillegg sendt ut 36 tilbud til Utforskeren barnehage med svarfrist 09.05.2008. 
Det betyr at alle barn over 3 år som deltar i hovedopptaket har fått tilbud. 

 
Saksframstilling:  
 

1. Pilestredet 56 – Langgårdskvartalet ( Olav Thon). 
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Er ferdigstilt. Åpnet januar 2008. 72 ekvivalenter.  
 
2. Katta barnehage. 
Er ferdigstilt. Åpnet januar 2008. 48 ekvivalenter. 

 
3. Marienlyst  barnehage –  midlertidig. 

Marienlyst barnehage i midlertidige lokaler vil starte opp 01.08.2008, som en ren 
småbarnsbarnehage. Barnehagen vil kunne tilby plass til 48 barn under 3 år. Den 
midlertidige barnehagen skal flyttes inn i Marienlyst skole når denne står klar i 2010, 
økes da til 108 ekvivalenter. 

      
4. Fagerborggaten barnehage. 

           Forprosjektet ble godkjent den 03.03.08. 
I følge fremdriftsplanen vil utvidelsen av barnehagen være ferdigstilt innen utgangen av 
2008. Fremdriften er i henhold til planen. Kapasitetsøkningen tilsvarer  54 ekvivalenter. 
Barnehagen flyttes inn i Adamstuen medio juni- 08, og vil ha midlertidig drift der under 
byggeperioden.  

 
5. Møllergata skole. 
Omsorgsbygg Oslo KF avventer møtetidspunkt for særmøte med Utdanningsetaten. 

Etablering av barnehage med et tilbud kun for barn over 3 år er uaktuelt for bydelen pr. 
dags dato jfr. søkermassen som primært består av barn under 3 år. Bydelens behov er 
derfor etablering av småbarnsplasser. Dette prosjektet vil ses i sammenheng med sak nr. 
15 (Osterhausgaten), og Omsorgsbygg Oslo KF melder om dette til Undervisningsbygg 
Oslo KF i koordineringsmøte. 

 
6. Bredtvedt – Utforskeren barnehage. 
Aktuelt baselokale for mottak og levering av barn er Stensparken barnepark. Prosjektet kan 

gi 72 ekvivalenter. Bydelen vil gi tilbud til barn under 3 år hvis det viser seg vanskelig å 
”fylle opp” med barn over 3 år. Å gi tilbud til barn under 3 år betyr at foreldre må hente 
og bringe til Utforskeren barnehage.  

 
7. Sognsveien 8. 
Mulighetsstudie foreligger - se egen saksfremstilling. 
 
8. Marienlyst gård barnehage. 
Bydelen ønsker å utvide eksisterende Marienlyst gård barnehage med 72 ekvivalenter. 

Nabotomten må da bli søkt omregulert og innlemmet i eksisterende barnehage. Det er 
Friluftsetaten som eier tomten. Omsorgsbygg Oslo KF har skissert prosjektet 
tverretatelig. Tilbakemeldingen er negativ, og bydel og Omsorgsbygg Oslo KF  
avventer reguleringsplanbehandling. 

 
9. Hammersborg barnehage. 
Forprosjektet er utarbeidet, men ikke formelt godkjent. Det jobbes mot at rehabiliteringen  

ferdigstilles i løpet av 2008, og ved å flytte ut barnehagen til midlertidige lokaler ved 
Adamstuen så kan prosjektet ferdigstilles innen tidsfristen. Utvides med ny 
småbarnsavdeling med plass til 9 barn under 3 år.  

 
10. Akersveien 26. 
Omsorgsbygg Oslo KF meddeler at det vil bli forsinkelser, da Plan- og bygningsetaten har 

forlangt full behandling, ved full behandling vil prosjektet bli minimum 1 år forsinket. 
Det jobbes mot å få en forenklet behandling av reguleringsplanforslag, og Omsorgsbygg 
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Oslo KF er i dialog med Plan- og bygningsetaten vedrørende dette. Prosjektet vil ikke 
kunne ferdigstilles i 2008. Omsorgsbygg Oslo KF vil komme tilbake med en dato for 
ferdigstillelse når reguleringsplanen er vedtatt, etterfølgende tillatelser i byggesaken 
foreligger og utførende er kontrahert. Konsekvensen ved en forsinkelse er at Fryd 
barnehages midlertidighet på Collettløkka må forlenges. Ansvarlig for midlertidighet 
ved Omsorgsbygg Oslo KF besørger iverksettelse av nødvendige tiltak i forholdt til 
dette. 

 
11. Blindernveien. 
En privat utbygger som arbeider med etablering av barnehage. Plan- og bygningsetaten er 

inne i bildet. Omsorgsbygg Oslo KF har besluttet å avvente 
reguleringsplanbehandlingen. 

 
12. Gjetemyren gård. 
Se egen saksfremstilling. 
 
13. Lille Bislett idrettsbarnehage. 
Bydelen bestilte utarbeidelse av mulighetsstudie i brev av 04.12.2007. Omsorgsbygg Oslo 

KF jobber med prosjektet og avholder nødvendig møtevirksomhet for å få et 
tilfredsstillende barnehagekonsept.  

 
14. Marienlyst skole. 
Ferdigstilles i 2010. ( se pkt. 3) 
Marienlyst barnehage i Marienlyst skole vil bety noe sambruk både når det gjelder inne- og 

utearealer. Utearealet til de minste barna (under 3 år) vil være skjermet, og skal kun 
benyttes av barnehagen, mens det for barn fra 3 år og oppover vil være noe sambruk 
med de minste barna på skolen/ SFO. Uteområdet for de største barna i barnehagen er 
tilrettelagt med tanke på sambruk, herunder lekeapparat, plassering m.m. Barnehagen er 
plassert i underetasjen, samt i deler av 1. etasje ved siden av SFO, og vil ha felles 
kjøkken med SFO. Det er planlagt sambruk også når det gjelder aula/auditorium, 
bibliotek, flerbrukshall m.m. Den største utfordringen når det gjelder sambruk vil være 
flerbrukshallen. En skole/ barnehage med til sammen 980 elever/ barnehagebarn krever 
et utstrakt samarbeide og fleksibilitet, for at flerbrukshallen kan brukes av alle 
aldersgrupper. 

 
15. Osterhausgaten (tidligere Elvebakken skole). 
Undervisningsbygg forestår utarbeidelse av reguleringsplanforslag. Det skal utarbeides en 

mulighetsstudie for etablering av barnehage, samt diverse undervisningsformål. 
Mulighetsstudiet vil foreligge i løpet av juni 2008. Estimert 162 ekvivalenter. 

 
 
16. Fredensborgveien 24. (Westerdals skole). 
Prosjektet er behandlet tverretatelig, og tilbakemeldingen er negativ grunnet for lite 

uteareal. Omsorgsbygg Oslo KF vurderer om det skal satses videre på prosjektet. Hvis 
videre satsning – et 2011 prosjekt. 

 
 
 
17. General Birchs gate 16 
Bydelen har tatt initiativ til en utredningsgruppe, der ulike interesser tilknyttet området  

inviteres til å utrede og avklare hvorvidt bygging av barnehage ved området kan 
gjennomføres. Det er avholdt tre møter, det siste møtet var den 29.04.08. På bakgrunn 
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av materialet som så foreligger vil Bydelen ved Barnehageseksjonen presentere dette i 
et eget saksfremlegg til bydelsutvalget i juni. 

 
18. Adamstuen. Kirkeveien 161. 
Mulighetsstudie foreligger – se egen saksfremstilling. 
 
19. Geitmyra  
Bestilling ble sendt fra bydel i desember 2007. Mulighetsstudie vil foreligge i løpet av mai 

2008. Det er lagt opp til en miljø/ natur barnehage. Prognose for ferdigstillelse er 2010, 
men det endelige tidspunktet vil først kunne fastsettes når reguleringsplanen er vedtatt. 

       
 

  
Under saksframstillingen er det gitt status så langt. Det jobbes kontinuerlig med alle 

barnehageprosjekter, og å se på muligheten av å finne kommunale boliger som kommunen 
kan kjøpe og benytte for barnehageformål.     
 
 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Status barnehageutbygging tas til orientering. 
 
 
 
 
  
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 82/08    Barnehageutbygging - bestilling av for prosjekter for 
Sognsveien 8 og Adamstuen Omsorgssenter  

 
Arkivsak: 200801016 
Arkivkode: 00 
Saksbehandler: Tom Petter Bærum 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Bydelsutvalget 27.05.08 82/08  
 
BARNEHAGEUTBYGGING - BESTILLING AV FORPROSJEKTER FO R 
SOGNSVEIEN 8 OG ADAMSTUEN OMSORGSSENTER  
 
Sammendrag: 
Omsorgsbygg Oslo KF anbefaler bydelen å bestille  utarbeidelse av forprosjekter for utvikling 
av barnehager i Sognsveien 8 og Adamstuen Omsorgssenter. 
 
Saksframstilling: 
 
Sognsveien 8 
Bydelen har i brev av 04.12.07 bedt Omsorgsbygg Oslo KF (OBY) utarbeide mulighetsstudie 
for etablering av barnehage med inntil fire avdelinger i Sognsveien 8. OBY anbefaler bydelen å 
bestille gjennomføring av forsprosjekt. Bydelsdirektøren vil i likhet med Omsorgsbygg Oslo 
KF anbefale bydelsutvalget å bestille forprosjekt i henhold til mulighetsskissens alternativ 4. 
Mulighetsstudiet er vedlagt. 
 
Adamstuen barnehage 
Omsorgsbygg Oslo KF (OBY) har utarbeidet et forenklet mulighetsstudium for etablering av 
barnehage i Adamstuen omsorgssenter. Etableringen er nødvendig for å gjennomføre 
rehabilitering av Fagerborggaten barnehage og Hammersborg barnehage. Bydelen vil be OBY 
utarbeide fullstendig forprosjekt. Det er lagt til grunn at en utbygging innenfor norm for 
uteareal må begrenses til totalt 13 baser. Bydelsdirektøren ber derfor bydelsutvalget etter 
anbefaling fra OBY om å bestille utarbeidelse av forprosjekt i henhold til mulighetsstudiets 
alternativ 1. 
Mulighetsstudiet er vedlagt. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Bydelsutvalget ber bydelsdirektøren bestille utarbeidelse av forprosjekter for etablering 
av barnehage  i Sognsveien 8, i henhold til mulighetsstudiets alternativ 4. 

 
2. Bydelsutvalget ber bydelsdirektøren bestille utarbeidelse av forprosjekter for etablering 

av barnehage i Adamstuen Omsorgssenter i henhold til mulighetsstudiets alternativ 1. 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 83/08    Etablering av brukerråd for personer m ed psykiske 
lidelser/vansker og/eller rusproblemer  

 
Arkivsak: 200801053 
Arkivkode: 042.9 
Saksbehandler: Hilde Lund 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Råd for funksjonshemmede 20.05.08 23/08  
Ungdomsrådet 20.05.08 22/08  
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 37/08  
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 33/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 83/08  
 
 
ETABLERING AV BRUKERRÅD FOR PERSONER MED PSYKISKE 
LIDELSER/VANSKER OG/ELLER RUSPROBLEMER  
 
 
Saksframstilling: 
Brukermedvirkning er sentralt i Opptrappingsplanen for psykisk helse (1999-2008). Evaluering 
av opptrappingsplanen viser at dette arbeidet ikke er godt nok ivaretatt, og at 
brukermedvirkning er en forutsetning for at målene i Opptrappingsplanen for psykisk helse nås. 
 
Brukermedvirkning inngår som en viktig del av Sosial- og helsedirektoratets nasjonale strategi 
for kvalitetsforbedring i sosial- og helsetjenesten ”-og bedre skal det bli”. Å involvere brukere 
og gi dem innflytelse er en avgjørende del i kvalitetsprosessen.  
 
Brukermedvirkning innebærer at brukeren er med på å påvirke tilbudet sammen med 
tjenesteytere (fagfolk). Påvirkning kan skje gjennom å bli tatt med på råd, være med på å 
utforme tilbudet eller ha innflytelse på beslutningsgrunnlaget for en tjeneste/tiltak. Det er 
brukeren som opplever hele tjenesteforløpet og det er brukeren som kan gi nyttig informasjon 
om hva som kan forbedres og på hvilke måter.  I dette inngår lydhørhet fra politikere, ledere og 
tjenesteytere for brukernes egne forutsetninger og forståelse av egen situasjon, livshistorie og 
forventninger, og respekt for brukernes tilbakemeldinger. Tjenesteapparatet må  
benytte brukerens erfaringskunnskap for å yte best mulig hjelp.  
 
For å gi brukere med psykiske lidelser/vansker og/eller rusproblemer som benytter seg av 
relevante tjenester i en eller annen form økt innflytelse ønsker Bydel St. Hanshaugen å etablere 
brukerråd. Rådet skal være et supplement til de råd og komiteer bydelen har i dag og fungere 
som et rådgivende organ for bydelsadministrasjonen i saker som gjelder brukergruppen. 
Bydelen skal gi tjenester ut fra den standard og kvalitet bystyret har vedtatt  og det lovverket 
stiller krav om. Brukerrådets viktigste oppgaver er å være med på å utforme og kvalitetssikre 
tjenestetilbudet. 
 
Bydel St. Hanshaugen inviterte et utvalg bruker- og interesseorganisasjoner til et møte 13. juni 
2007 for å se på muligheten til å etablere et brukerråd for personer med psykiske 
lidelser/vansker og/eller rusproblemer. I møtet ble det nedsatt en arbeidsgruppe bestående av en 
representant for Mental Helse, Velferdsalliansen, Rusmisbrukernes interesseorganisasjon 
(RIO), seksjonsleder for Seksjon psykisk helse- og booppfølging, fagkonsulent for psykisk 
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helsearbeid og koordinator for psykisk helsearbeid. Gruppen fikk i oppdrag å utarbeide et 
forslag til retningslinjer for brukerråd. Arbeidsgruppen har avholdt fire møter og leverte 5. 
februar 2007 et forslag til mandat, funksjon, sammensetning og drift. Forslaget følger vedlagt. 
 
Med bakgrunn i arbeidsgruppens forslag, politiske vedtak, lover og retningslinjer legger   
bydelsdirektøren følgende forslag til vedtak på retningslinjer for brukerråd: 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak.  
 
 
1. Mål 
Gi brukere økt innflytelse gjennom deltakelse og dialog.  
Rådgivende organ for bydelsadministrasjonen. 
Reell innflytelse for å sikre brukermedvirkning i forhold til brukernes interesser og behov.  
Forum for brukere, fagfolk, ledere, politikere, brukerorganisasjoner og pårørende som har som 
mål å samarbeide, utveksle og videreutvikle kunnskap og erfaringer på området psykisk helse 
og rusproblematikk. 
Oppgaver kan initieres av rådets medlemmer, bydelsadministrasjonen, råd og utvalg, samt fra 
eksternt hold. 
Rådet kan på eget initiativ invitere representanter fra ulike nivåer i bydelen til sine møter.  
Samspillet mellom brukerrådets representanter bygger på likeverdighet og gjensidig respekt.   
Når beslutninger fattes administrativt eller politisk skal rådene fra brukerrådet tillegges stor 
vekt og det skal være tungtveiende grunner for å ikke ta rådets uttalelser/forslag til følge. 
Bydelens myndighet og ansvar for den daglige drift aksepteres og respekteres av brukerrådet.      
 
2. Mandat/hovedoppgaver 
Brukerrådet er et rådgivende organ for bydelsadministrasjonen i relevante saker som vedrører 
tjenestens kvalitet, innhold, utforming og videreutvikling. Rådet skal (kan) også gi uttalelser 
dersom et politisk organ ber om det. 
 
Brukerrådet skal ta utgangspunkt i gjeldende lover, forskrifter og interne retningslinjer som 
relaterer seg til brukere, pårørende og kommunale ansattes roller i bydelen. 
 
Brukerrådets representanter skal gjøre seg kjent med tjenestetilbudet i bydelen, og sette seg inn 
i de aktuelle saker/problemstillinger som brukerrådet skal arbeide med/uttale seg om. 
Representantene skal både representere sin organisasjon og bydelens brukere.  
 
Brukerrådet skal arbeide for gode og likeverdige tjenestetilbud. 
 
Brukerrådet skal arbeide for god samhandling på tvers av tjenester og forvaltningsnivå. 
 
Brukerrådet forelegges saker som er relevante for rådets arbeidsområde. 
 
Brukerrådet skal ikke behandle enkeltsaker. 
 
 
 
3. Brukerrådets sammensetning 
1 representant for Mental Helse 
1 representant for velferdsalliansen 
1 representant fra Rusmisbrukernes interesseorganisasjon (RIO) 
1 representant fra Landsforeningen for pårørende i psykiatrien (LPP) 
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1 leder fra relevant tjeneste i Bydel St. Hanshaugen 
1 fagarbeider fra relevant tjeneste i Bydel St. Hanshaugen 
1 politiker fra Bydelsutvalget i Bydel St. Hanshaugen 
Sekretær, Bydel St.Hanshaugen 
 
Hvis det er hensiktsmessig for å ivareta brukernes interesser og behov kan det gjøres endringer 
i brukerrådets sammensetning. 
 
Det stilles ikke krav til at brukernes representanter i rådet selv skal være brukere av tjenester i 
Bydel St. Hanshaugen eller være bosatt i bydelen. Det anses imidlertid som en fordel for på 
best mulig måte å ivareta rådets mål og oppgaver.   
 
 
4. Organisering 
Medlemmene velges med vara for to år av gangen. Brukerrådet velger selv en leder med vara 
for to år av gangen. 
 
Rådet avholder fire møter i året. Møtetid er to timer per gang. Rådet sender referat til 
bydelsadministrasjonen, BU, komiteene,  rådet for funksjonshemmede, eldrerådet og 
ungdomsrådet.. 
 
Spørsmål om brukerrådet skal ha samme betingelser vedr. godgjøring og tildeling av midler 
som lignende råd og utvalg i bydelen håndteres i budsjett for 2009. 
 
5. Politisk representant  
Bydelsutvalget oppnevner politisk representant til brukerrådet.  
 
 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget vedtar bydelsdirektørens forslag til retningslinjer for brukerråd. 
 
 
 
Tone Frønes  
bydelsdirektør  
 
 
 
 
  
Vedlegg: 1 
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Sak 84/08    Oslo Vikings  
 
Arkivsak: 200800991 
Arkivkode: 00 
Saksbehandler: Børge Njå 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Ungdomsrådet 20.05.08 21/08  
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 32/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 84/08  
 
 
OSLO VIKINGS  
 
Sammendrag: 
Oslo Vikings har i lengre tid forsøkt å skaffe seg treningsarena for amerikansk fotball. De har 
vært i kontakt med bydelsadministrasjonen i denne anledning, og er blitt anbefalt å ta kontakt 
med Oslo Idrettskrets samt Kultur- og idrettsetaten. Bydelen har gitt mulighet til trene en 
begrenset tid på Falch Yttersplass. Dette er selvsagt ikke en fullgod treningsarena, men blir i 
dag benyttet av deres ungdomsgruppe. 
Oslo Vikings tok også kontakt med medlemm i Bydelsutvalget Stian Oen, som deretter ordnet 
et møte med medlemm i Bystyret Knut Even Lindsjørn og Oslo Vikings. Dette møtet resulterte 
i en henvendelse fra Lindsjørn til Byråd for næring og kultur Anette Wiig Bryn. Svaret er 
referert i saken.  
 
Saksframstilling: 
Bydel St.Hanshaugen hadde sommeren 2007 et samarbeid med Oslo Vikings i forbindelse med 
prosjekt ”Idrett og utfordring”. Prosjektmidlene ble brukt ved å arrangere et gratis tilbud for 
bydelens ungdommer i alderen 14-19 år, både gutter og jenter. Dette tilbudet bestod av en 
amerikansk fotball sommerskole i regi av idrettslaget Oslo Vikings. Målet med dette tiltaket var 
å gi ungdommer i bydelen et gratis tilbud under sommerferien, videre å ha ett par ansvarlige 
voksne tilstede på idrettsbanen som blir aktivt brukt av ungdommene. 
Bydelen ser at prosjektet har gitt noen av våre brukere et nytt fritidstilbud, og det vil være 
interessant å se på om et videre samarbeid med Oslo Vikings er aktuelt. Bydelen ser at Oslo 
Vikings har behov for treningsarena, men kan ikke se at en plassering av denne er avgjørende 
for et fremtidig samarbeid mellom Oslo Vikings og bydelen. 
 
Oslo Vikings har i lengre tid forsøkt å skaffe seg treningsarena for amerikansk fotball. De har 
flere ganger vært i kontakt med bydelsadministrasjonen i denne anledning. Ettersom bydelen 
ikke forvalter idrettsanlegg har Oslo Vikings blitt anbefalt å ta kontakt med Oslo idrettskrets 
(OIK) og Kultur- og idrettsetaten (KIE), eventuelt ta en politisk henvendelse. Oslo Vikings tok 
da kontakt med medlemm i Bydelsutvalget Stian Oen, som deretter ordnet et møte med 
medlemm i Bystyret Knut Even Lindsjørn og Oslo Vikings. Dette møtet resulterte i en 
henvendelse fra Lindsjørn til Byråd for næring og kultur Anette Wiig Bryn. De har også spurt 
om byråden bistå klubben i arbeidet med å få et fast anlegg som kan brukes til amerikansk 
fotball.  
 
I sitt svar sier byråden at ”det hvert år blir avholdt et banefordelingsmøte mellom Oslo 
Idrettskrets, særidrettene og Kultur- og idrettsetaten. Banefordelingsmøte for sesongen 2008 
ble avholdt i desember 2007. Amerikansk fotball var invitert, men stilte ikke med 
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representanter. Representanter for amerikansk fotball sendte imidlertid ønsker om kampdatoer 
og arenaer skriftlig til Oslo Idrettskrets. 
Med bakgrunn i de kravene som amerikansk fotball stilte til størrelse og fasiliteter på banen, 
publikumsfasiliteter, speakeranlegg, samt ønske om gressdekke, ble det på banefordelingsmøtet 
i desember 2007 foreslått at Røa kunstgressbane eller Ullern kunstgressbane kunne være 
aktuelle for kampen 26. april. Oslo Vikings var ikke fornøyd med disse alternativene. 
Gressbanene i Oslo åpner kun unntaksvis for bruk før 10. mai. Det kan opplyses om at 
amerikansk fotball forårsaker betydelig slitasje på dekket på gressbanene. 
Amerikansk fotball har de senere årene i hovedsak benyttet kunstgressbanen på Jordal som 
både trenings- og matchbane, samt noe på den såkalte rugbybanen på Ekeberg. Banen på 
Jordal er oppmerket for amerikansk fotball og tribunefasiliteter og høyttaleranlegg er 
tilfredsstillende. 
Kultur- og idrettsetaten vil tilby at kampen den 26. april også kan avvikles på Jordal 
kunstgressbane, der forholdene er godt tilrettelagt.” 
 
Byråd Anette Wiig Bryn svarer i tillegg at trening og kamper for amerikansk fotball foregår i 
hovedsak på Jordal kunstgressbane og noe på den såkalte rugbybanen på Ekeberg. 
 
”Landhockey vil få en egen bane på Voldsløkka med et kunstgress som er utviklet spesielt for 
denne aktiviteten, jf. egne bevilgninger til slik bane over kommunens budsjett. Behovet for en 
egen bane for amerikansk fotball vil bli drøftet i ”Kommunal plan for idrett og friluftsliv 2009 
– 2012”, som er under utarbeidelse og vil bli fremmet 2. halvår 2008. På samme måte som 
cricket og landhockey har fått egne anlegg kan også amerikansk fotball få det, for eksempel på 
Jordal. I så fall vil det bli lagt et kunstgress som er utviklet spesielt for denne idretten.,” sier 
byråden. 
 
Når det gjelder treningsarena for Oslo Vikings forholder bydelen seg til det svar byråden har 
gitt.  
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
 
 
 
  
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 85/08    Årsrapport fra St. Hanshaugen frivilli ghetssentral  
 
Arkivsak: 200702471 
Arkivkode: 124.0 
Saksbehandler: Sylvi Sæther 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 20.05.08 20/08  
Råd for funksjonshemmede 20.05.08 19/08  
Ungdomsrådet 20.05.08 19/08  
Helse- og sosialkomiteen 20.05.08 39/08  
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 30/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 85/08  
 
 
ÅRSRAPPORT FRA ST. HANSHAUGEN FRIVILLIGHETSSENTRAL  
 
Sammendrag: 
St. Hanshaugen frivillighetssentral (SFS) driftes og eies av stiftelsen Kirkens Bymisjon OSLO 
(SKBO) i samarbeid med Bydel St. Hanshaugen og Gamle Aker menighet. Sentralen ble 
etablert i 1991, og var en av landets første. 
Frivillighetssentralen har dermed lang erfaring i rekruttering av frivillige medarbeidere, og har 
som mål at de skal kjennetegnes på kvalitet i arbeidet.  
 
Saksframstilling: 
SFS har hatt 1,6 årsverk ansatte i 2007 og fast hjelp i ferier. 
Til tross for en registrert nedgang i henvendelser til frivillighetssentralen  har den frivillige 
innsatsen tilsvart 8,5 årsverk. 159 frivillige er registrert i frivillighetssentralens datasystem. 
Andelen kvinner er fortsatt størst (70%) og de frivillige representerer 14 ulike nasjonaliteter 
(Tunis, Tyrkia, Tyskland, Bulgaria, Island, Finland, Sverige, Iran, Serbia, Kina, Vietnam, 
Kenya, USA og Norge).  
Gjennomsnittsaldere til de frivillige er 43,8 år. 
 
Totalt var det 143 enkeltpersoner som ba om hjelp fra SFS i 2007. Frivillighetssentralen har i 
tillegg til bistand til enkeltpersoner og familier også formidlet frivillige til Høgskolen i Oslo 
(bistått studenter m/prosjektarbeid), Fredensborg bosenter (miljøarbeid), Lovisenberg sykehus 
(besøkstjeneste), Hjemmetjenesten i bydelen ( (følgetjeneste), Hammersborg fritidsklubb ( 
ferieklubben), Oslo Sanitetsforening (homestart), Akersveien 17 B  (miljøarbeid), Ila skole 
(leksehjelp og hip hop-kurs), Eldresentrene (div. oppgaver), Cathinka Guldbergsenteret 
(kulturarrangement), Gamle Aker menighet (juleverksted, sjåfør, besøkstjeneste), 
Nærmiljøseksjonen (bydelsdag, bokbyttedag) og ”Værestedet” Trefoldighetskirken 
(miljøarbeid). 
Hjemmetjenesten og andre tjenester i bydelen har også benyttet SFS som ledsagertjeneste og 
praktisk bistand for flere av sine brukere. 
 
I tillegg har rundt 150 personer hatt tilknytning til sentralen gjennom en interessegruppe som 
har hatt sin møtevirksomhet  i lokalene etter ordinær kontortid.  
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Økonomi: 
Frivillighetssentralen har hatt følgende tilskudd til drift i 2007: 
Statstilskudd fra KKD:   Kr.   255 000 
Momskompensasjon:    Kr.       3 829 
Tilskudd fra Bydel St. Hanshaugen:  Kr.   250 000 
Tilskudd fra Gamle Aker menighet:  Kr.   136 848 
Tilskudd fra Stiftelsen Kirkens Bymisjon: Kr.   391 000 
Prosjekttilskudd fra Kirkens Bymisjon: Kr.   196 000 
Oslo kommune, Helse. Og velferdsetaten: Kr.   165 732 
Diverse inntekter:    Kr.     26 275 
Totalt      Kr. 1 424 684 
 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar årsrapport fra St. Hanshaugen frivillighetssentral til orientering. 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
Trykte vedlegg: ”Årsrapport St. Hanshaugen frivillighetssentral 2007” 
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Sak 86/08    Budsjettprosess 2009  
 
Arkivsak: 200800470 
Arkivkode: 121.0 
Saksbehandler: Sveinung Lervåg 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Eldrerådet 20.05.08 23/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 86/08  
 
 
BUDSJETTPROSESS 2009  
 
Tidligere vedtak i saken: 
BU-sak 41/08 25.03.2008 
BU-sak 62/08 29.04.2008 
 
Sammendrag: 
Bydelsutvalget har bedt om en nærmere beskrivelse av hvordan budsjettprosessen for 2009 skal 
legges opp. Til junimøtet vil bydelsutvalget få sak om deltakende budsjettering. 
Bydelsdirektøren vil derfor i denne saken kort redegjøre for en foreløpig fremdriftsplan for 
budsjettprosessen 2009. Prosessen kan få forskyvninger når det avklares i hvilken form en 
prosess skal omfatte deltakende budsjettering. På slutten kommer en kort status på arbeidet 
rundt deltakende budsjettering. 
 
Saksframstilling: 
De senere årene har bydelens budsjettprosess startet internt i administrasjonen med 
utarbeidelsen av et budsjettrundskriv mai/juni. Budsjettrundskrivet vedtas i bydelens lederteam 
og sendes ut til de budsjettansvarlige i august. Det utarbeides rammer og foreløpige 
budsjettforslag basert på inneværende års budsjettrammer og befolkningsprognosen. 
Bydelsdirektøren la i mars fram en sak hvor man skisserte en justering i prosessen for 2009. 
 
Til junimøtet vil bydelsutvalget få sak om deltakende budsjettering. Bydelsdirektøren vil derfor 
i denne saken kort redegjøre for en foreløpig fremdriftsplan for budsjettprosessen 2009.  
 

• 13. juni kl 12.00 – 16.00 : Bydelsutvalgets budsjettkonferanse (med forbehold 
av godkjenning av dato) 
Bydelsdirektøren ser for seg en arbeidsform som starter før sommeren med en åpen 
budsjettkonferanse for bydelsutvalget delvis basert på startmodellen i Oslo 
kommune sentralt. Her er følgende forhold aktuelle til informasjon: 

o Økonomiplan i sak 1 2008. 
o Kommuneplanen. 
o Bydelens økonomiplan. 
o Regnskapsresultatet for 2007. 
o Prognoser for resultat 2008. 
o Befolkningsprognose for bydelen. 
o Hovedprioriteringer – økonomiske konsekvenser av signaler kommer som 

tilbakemelding etter møtet. 
o Politiske prioriteringer – økonomiske konsekvenser av signaler  kommer 

som tilbakemelding etter møtet. 
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o Byrådssak 1029/08 – endringer i rammen for bydelene. 
o Endring av kriteriesystemet. 
o Endring i skattesystemet. 
o Kommuneproposisjonen kommer i mai – eventuelle saker fra denne. 
o Revidert nasjonalbudsjett kommer i mai – eventuelle saker fra denne. 

 
• Ca 1. – 20. september : Foreløpige budsjettutkast lages ute på tjenestestedene.  
• Ca 25. september : Byrådets budsjettforslag foreligger. Dette gir bydelen 

rammebetingelser for lokalt budsjett.  
• Ca 25. september – 1. oktober: De nye budsjettrammene blir innarbeidet.  

Oktober måned går med til tilpassing. 
• Ca 1. november : Åpen budsjettkonferanse med Bydelsutvalget. Budsjettforslaget, 

strategisk plan og økonomiplan presenteres. Eventuelle føringer fra bydelsutvalget i 
budsjettkonferansen innarbeides deretter i budsjettforslaget. 

• Ca 20. november : Offentliggjøring av budsjettet og utsendelse av budsjettforslag 
til Bydelsutvalget. 

• 16. desember: Bydelsutvalget behandler og vedtar budsjettet for 2009 
 

Status deltakende budsjettering 
Bydelsutvalget vedtok i mai at i tillegg til representant for Byrådsavdeling for velferd og 
sosiale tjenester (VST), skulle 1-2 eksterne deltakere med fagkompetanse på deltakende 
budsjettering delta i arbeidsgruppen som skal se på hvordan deltakende budsjettering kan 
implementeres i budsjettprosessen.  
 
Bydelsadministrasjonen har siden BU’s aprilmøte hatt møter med VST vedrørende deltakende 
budsjettering. Her har man gått gjennom ulike modeller og forholdet til økonomireglementet 
når det gjelder adgang til delegasjon og ulike tildelinger. Det tas i disse dager kontakt med 
Norsk institutt for by- og regionforskning (NIBR) som har kompetanse på området. 
 
Bystyrets flertall avviste 25.5.2005 et innbyggerinitiativ om deltakende budsjettering. Det antas 
derfor at bydelsutvalget må søke bystyret før et evt forsøk. Det er derfor tatt kontakt med 
byrådsavdelingen vedrørende en avklaring rundt dette. 
 
Noen av elementene som ble diskutert i møtet med VST var muligheten av å etablere forsøk på 
enkelte områder i bydelen. Bydelens budsjettildelinger består i stor grad av bundne midler som 
gis gjennom vedtaksfatting eller som øremerkede midler. Det vil i mindre grad være aktuelt å 
benytte en slik modell til disse. Det kan derfor se ut som man må se på ikke lovpålagte områder 
som aktuelle. 
 
Bydelsdirektøren vurderer sammen med VST muligheten av å kunne søke Kommunal- og 
regionaldepartementet om å kunne starte et forsøk på et definert område. Man vil bl.a. kontakte 
NIBR for å diskutere dette.  
 
Saken vil bli behandlet i AU i mai. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar sak om budsjettprosess 2009 til orientering. 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 87/08    Bydel St. Hanshaugen - økonomisk statu s pr. april 2008  
 
Arkivsak: 200800299 
Arkivkode: 0 
Saksbehandler: Linda Krogh Lyche 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Medbestemmelsesutvalget 22.05.08 25/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 87/08  
 
 
BYDEL ST. HANSHAUGEN - ØKONOMISK STATUS PR. APRIL 2 008  
Dokumentet er ikke ferdigbehandlet. Ettersendes/omdeles i møtet. 
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Sak 88/08    Tildeling av Kultur- og miljøpris og I nkluderings- og 
mangfoldspris  

 
Arkivsak: 200401518 
Arkivkode: 854 
Saksbehandler: Christine Anett Jarli 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 21.05.08 36/08  
Bydelsutvalget 27.05.08 88/08  
 
 
TILDELING AV KULTUR- OG MILJØPRIS OG INKLUDERINGS- OG 
MANGFOLDSPRIS  
 
Saksframstilling: 
 
Kultur- og miljøprisen:  
Kultur- og miljøprisen ble etablert i 2001. Prisen har blitt annonsert i Lokalavisen og på 
bydelens internettsider. Frist for innsending var 1. mai. Forslag med begrunnelse ligger som 
vedlegg i saken. I henhold til §5 i statuttene skal vedtak om tildeling av prisen fattes av 
Bydelsutvalget (BU) etter forslag fra OKK. BU’s vedtak offentliggjøres, og vinneren tilskrives. 
Prisen består av et kunstverk med lokal forankring, og deles ut på bydelsdagen 14. juni. 
 
Inkluderings- og mangfoldsprisen: 
Bydelsutvalget vedtok i sitt budsjettmøte for 2008 å opprette en årlig Inkluderings- og 
mangfoldspris for bydelen. Prisen har blitt annonsert i Lokalavisen og på bydelens 
internettsider. Frist for innsending var 1. mai. Forslag med begrunnelse ligger som vedlegg i 
saken. Prisen skal deles ut på bydelsdagen av bydelsutvalgets leder eller den bydelsutvalgets 
leder utpeker. Vedtak om tildeling av prisen fattes av Bydelsutvalget etter forslag fra OKK. 
Saken sendes til medlemmer i OKK og faste representanter i BU. Bydelutvalgets vedtak 
offentliggjøres, og vinneren tilskrives. Prisen består av et kunstverk med lokal forankring, og 
deles ut på bydelsdagen 14. juni. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Kultur-og  miljøprisen for 2008 tildeles……………………………………… 
Begrunnelse:………………………………………………………………………. 
Inkluderings-og manfoldsprisen for 2008 tildeles………………………….. 
Begrunnelse:…………………………………………………………………… 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
Vedlegg: 
Statutter for Kultur- og miljøprisen og retningslinjer for tildeling av Inkluderings- og 
mangfoldsprisen 
Forslag til kandidater, unntatt offentlighet. 
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REFERATSAKER 
 
Periode: 29. april 2008 - 27. mai 2008   
   
Sak nr. Arkivsak Tittel 
   
44/08 200800856-2 Søknad om bevilling, ny salgsbevilling - Robins`s delikatesse 

Gümüs, Ullevålsveien 37 
   
45/08 200800762-3 Søknad om bevilling, ny - Pløensburg, Pløensgate 1 
   
46/08 200800857-2 Søknad om bevilling, ny - Four Seasons, Ruseløkkveien 3-5 
   
47/08 200800711-3 Wok'n roll, Thereses gate 28, 0168 Oslo: 

Retting av høringssvar om fornyelse, datert 07.04.08. 
   
48/08 200501345-3 Bjørvika - felt B10.1-13 og B22 - varsel om politisk vedtak 
   
49/08 200702343-7 Pilestredet Park 20, gnr 208 bnr 927 - Igangsettingstillatelse 
   
50/08 200601279-6 Byøkologisk program 2008-2024 - høringsuttalelse 
   
51/08 200800981-2 Søknad fra Akersberget Cafe AS om Serverings- og alminnelig 

skjenkebevilling for all alkoholholdig drikk / Ny bevilling inne og 
ute i bakgård ved Akersberget Cafe, Maridalsveien 22 

   
52/08 200800904-2 Søknad om bevilling, ny - M/S Crusi, Rådhusbrygga 2-3-4, 

Tingvallkaia 
   
53/08 200601268-9 Søknad om bevilling, uteservering på fortau - Bamboo Bar/ Lille 

Burma, St. Olavs gate 23 
   
 
 
 


